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Introducere.

§. 1. C u v in te le  ş i l i te r e le .

Gramatica e soiinţa, prin carea înveţăm a ne 
eunósce limba după natura şi legile ei, —  a vorbi fi a 
scrie bine şi fără smintele.

Limba stă din proposiţiunl; aceste stau din cuvinte, 
iară cuvintele din sunete, care scriinduse se numesc litere.

E x e m p le : Omenii vieţuesc. Economul lucra. Pruncii 
âmblă la scólá. Scóla e de zid. Ea are păreţi, uşi şi fereşti. (Se 
se aréte proposiţiunile, cuvintele, silabele, sunetele şi semnele 
acestora literele). '

Literele, cu care scriem românesce sunt urm átórele: 
A a, Ä ă, Â â, B  b, C c, D d, p  4> E e, 
É é, (ea) F  f, G g, H h, I i, J j, L 1, M m, 
N n, O o, Ó ó (oá), P  p, R r, S s, Ş, ş, T t, 

Ţ ţ, U u, V  V, Z z.
Semnele aceste inse nu sunt de ajuns, spre a potă es- 

prima tóté sunetele limbei românesci. -Pentru sunetele k, s, y 
ne folosim de combinarea alor câte dóue Utere. 0 înainte de 
a, ci, ti, sună caşi k ; iară înainte de e şi i că s. Spre ex.: Car, 
Cprb, corn, curg; cer, cel, acest, ace; cine, cir, ciur, arici

G înainte de e şi i sună ca y ; pr. ger, géné, müge, fuge; 
fugi, fagi şcl. Ä ă, sună ca pr. casă, mătură. Tot ca * sună 
şi ă, (mai ales când îi premerg b, m, v, f, s, şi nu îi urmeză alt e 
saü i. Spre ex.: bătrân, păr, păcat, mărunt, văd, făt, sălbatic, sămn.

Sunetul * se însemnă prin â, â, î. 6, Ü, din cari s’a şi 
format; precum cânt, bătrân, blând, luând, sânge; vénet, vând, 
vârtos, mormânt; a uri, omorî, rîu, rîd, audînd, minţind, lăţind; 
fântână, vúltóre, şcl.

1
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Sunetele derivate 4  şi w se ínsémná prin é (ea), şi 6, (oa) 
precum géna, férbe, dimineţă, fétá; mórá, scólá, portă, cédái 
plóia, tóinná, şcl.

Numele proprii şi cuvintele străine (neologismii), se scrjű 
după limba, din carea sunt luate; pr. Peking, Quirin, Xetxe, 
York, exemplu, flexibil, sex, şcl. Şi astfel, pot se vină înainte 
şi literele k, q, x şi y.

Literele se împart în vocali, pentrucă se pot pro­
nunţă de sine, pr. a, e, i, o, u, ă, â, é, ó ; altele con­
sonante, pentrucă nu daü sunet, decât împreunate cu
vreo vocală, pr. b, c, d, f, g, h, j, 1, m, n, p, r, s, v, şi z.

Vocalele i şi u se pronunţă acum întregi, pr. aspru, aspri; 
acum de jumătate, pr. mai nofi. Celealalte vocali se pronunţă 
totdeauna întregi, de nu cumva se schimbă în i saű ü jumetăţîţi.

Vocala întrâgâ împreunată cu una saű cu dóué jumetăţîte, 
face numai o silabă, şi se chiamă diftong când stă din dóue 
vocali, sau triftong când stă din trei vocali, pr. mai nou, iam 
dat; nóü'é, vóüe, miai spus, ai miei, etc.

Gramatica se împarte preste tot în partea etimologică saű 
formaiiă, carea tractézá despre formele cuvintelor, şi în sin­
tactică, sau despre împreunarea acelora.

P a r t e a !
Etimologica.

Despre form ele cuvintelor.
§. 2. P ă r ţ i l e  c u v â n tă r i i .

Părţile cuvântării în limba románéscá sunt 10, şi
anume: articlul, substantivul, adiectivul, numeralul, pro­
numele, verbul, adverbul, preposiţiunea, conjuncţiunea şi 
interiecţiunea.

D intre acéste, unele aü formă schimbdtóre (flexibilă), 
altele neschimbată (neflexibilă):

Forme schimbătore aü cele de ântâiiî şese: articlul, 
substantivul, adiectivul, numeralul, pronumele şi verbul.
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Ia ră  cele alalte patru  din urm ă: adverbul, preposiţiunea, 
conjuncţiunea şi interiecţiunea nu se schimbă nici odată.

Flexiunea sau schimbarea celor de ântâifl cinei 
părţi ale cuvântării se chiamă declinaţium, —  ia ră  în 
verb se numesce conjugaţiune.

§. 3. D e c lin a ţiu n e .

Declinnţiunea se face schimbând terminaţiunea, câte 
odată şi trupina cuvintelor, după genuri, numeri şi caşuri.

Gen se numesce forma deosebită, ce o aű numele 
după sexul, însemnarea sau terminaţiunea lo r ; precum
domn, domnă, bun, bună.

Genuri mai de frunte sunt dóue: bărbătesc (mas­
culin) şi femeiesc (feminin), precum : tată, mamă, frate, 
soră. Al treilea gen se numesce neutru, adecă nici 
bărbătesc, nici femeiesc; pentrucă sunt unele nume, ce 
nu se ţin strîns de nici unul, ci acum urmézá genul 
cel bărbătesc, acum cel femeiesc (eterogene); precum 
0Ű, în singular are formă bărbătâscă, iară în plural 
óué, are formă fem eiéscá; lemn, lem ne; scaun, scaune; 
deget, degete; pecior, pecióre, şcl.

Numeri sunt d o i: singular, când e vorbă numai de 
un obiect ori fiinţă, şi plural, când e vorbă de mai m u lţi; 
precum om şi omeni, boii, boi; lemn şi lemne, carte, cărţi.

Gasuri pot fi mai multe, sau mai puţine; preste 
tot ínsé sunt cină, şi anume :1. Nominativ saü numitor, 
la  întrebarea cine? ce?; 2. Genitiv saü născător, la 
întrebarea a cu i? ; 3. Dativ saü dătător, la întrebarea 
cui?; 4. Acusativ saü arétátoriü la în trebareapre cine? 
pre ce?; 5. Vocativ saü chiămător.

l*
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N o te  1. Numeri tot aţâţa se află şi în conjugaţiunea 
verbelor.

2. Cas se numesce schimbarea cuvântului în declinaţiune, 
arătând relaţiunea lui faţă de alte cuvinte.

3. Caşurile sunt numite după limba latină, în carea mai 
fiă-care cas are forma sa deosebită de a altuia; iară în limba 
românăscă mai multe caşuri aű tot aceeaşi formă.

C a p i .
Articlul.

§. 4. A r tic lii .
Articlul e o parte a cuvântării, carea adaugénduse 

la nume substantive saii adieetive, hotărăsce mai de 
aprópe lucrurile însemnate. Spre ex. domn (înţeleg: 
orî-care), domnul (înţeleg: pre unul anumit),

Articlul e de dóue specii: primar şi secundar. Prim ar 
e : 1 (ul) le şi a pentru singular, i şi le pentru plural. 
Articlii secundari sunt: al, a; ai, ale; şi cel, cea; 
cei, cele.

Genul articlilor e masculin şi feminin. Numeri 
sunt doi, ca şi la alte cuvinte. Iară  caşuri sunt cină, 
în fié-care num ér; unele inse fiind asemeni, se pot 
reduce la câte dóue.

Genul neutru iu singular se suplinesce cu cel 
masculin, iară în plural cu cel feminin.

§. 5. A r tic lu l p r im a r .
Formele saű terminaţiunile ardeiului prim ar sunt:

Masculin. feminin.
Singular

N. (codru) 1 (u l) (câne) le
Gr. (codru) lu i  (u lu i) (câne) lu i
D. (codru) lu i  (u lu i)  (câne) lu i
Y. (codru) 1 (n i) (câne) le
Y. (codru) le (ule) (câne) _

(carte) a 
(carte)• ei (ii) 
(carte) ei (fi) 
(carte) a 
(carte) — .
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Masculin.
Plural

feminin.

N. (codri) i (câni) J (cărţi) le
G. (codri) lor (câni) lor (cărţi) lor
D. (codri lor (câni) lor (cărţi) lor
A. (codri) Í (câni) 1 (cărţi) le
V. (codri) lor (câni) lor (cărţi) lor.

N ote 1. Articlul primar se pune tot deuna după nume, 
fiă acela substantiv, ori adiectiv, şi se împreună cu acela 
într’un cuvânt, precum: om, câne, minte, articulate vor fi omul, 
cânele, mintea.

2. Articlul 1 se pune la substantivele terminate în u 
(fiă u întreg, sau jumătăţii iu) pr.: socru, articulat socrul; 
codru, codrul; boü, boul;’ puiü, puiul, ochifi, ochiul; adeca 
dupăce se articulăză ü şi i (jumătăţiţi) devin întregi pr.: boü, 
va fi boul; boi, boii. Iară ul se pune la numele terminate în 
consonantă, pr. om, omul, bun, bunul, semn, semnul. Tată se 
dice articulat tată-1 şi tata.

Articlul le în numărul singular se pune după numele 
masculine şi neutre, terminate în e, precum: munte (masculin) 
munte-le, nume (neutru) nume-le.

Articlul a se pune mai ales după numele feminine ter­
minate în ă sau e; înse aşa, că ă din finea numelui se lapedă, 
precum: dpmnă articulat va fi dómna, în loc de domnă-a, Iară 
cu e dela finea cuvântului se împreună în diftong; precum: 
minte va fi articulat mintea. Sunt înse şi unele nume mas­
culine terminate în ă sau e, care se împreuna cu articlul a. 
precum tată, popă, tété, néne; articulate vor fi: tata, popa, 
tétea, nenea, precum şi unele nume proprii, spre es. Luca, 
Torna, cari apoi în Gen. şi Dat. singular se declină ca numele 
feminine.

§. 6. A r tie l i î  s e c u n d a r i .

A rticliî secundari cel, cea şi al, a sunt compuşi 
din articlul primar 1 şi a, —  cu ajutoriul silabei ce 
şi a puse înaintea acelora; de unde se şi declină întru 
tóté ca articlul cel primar, după genuri, numeri şi 
caşuri, precum;
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Cel, cea.
Masculin

Singular
Feminin

N. cel (hun) cea (bună)
G. celui <bun) celei (hune)
D. celui (hun) celei (hune)
A. cel (bun) cea (bună)îeo>

Plural

cea (bună)

N. cei (bimi) cele (bune)
G. celor (huni) celor (huni)
D. celor (buni) celor (hune)
A. cei (huni) cele (bune)
V. cei (hu“)

Al, a.

cele (bune)

Masculin
Singular

Feminin

N. al (nostru) a (nostră)
G. al (alui) (nostru) a i ai) (mostre)
D. al (alui) (nostru) a (ai) mostre)
A. al (nostru) a (nostră)
V. al (nostru) a (nostră)

Plural
N. ai (noştri) ale (nóstre
G. alor (noştri) alor (nóstre)
D. alor (noştri) alor (nóstre)
A. ai (noştri) ale (nóstre)
Y. ai (noştri) ale (nóstre)

N ote 1. Articlii secundari se deosebesc mult de articlul 
primar. Pentrucă, eî se pun înaintea numelui, precum: al 
meu, celui bun Afară de acésta, ei nu se pun la substantive, 
ci numai la adiective, pronume şi numerale, şi cu aceste nu 
se împreună într’un cuvânt, ci remân despărţiţi.

2. Al, a, după usul de astădi se pune în trei caşuri; 
a) înaintea genitivului unui substantiv, când lipsesce sub­

stantivul, la care se referesce: al cui? al. lui Domnecjeű (om); 
al ceriului (imperat); ai vecinului (boi).
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b) înaintea prenumelor posesive saeü, tefi, seü, nostru, vostru, 
şcl. când substantivul lipsesce, saű urmézá; precum: al meu, 
al noştri; al vostru părinte.

c) înaintea adiectivelor numerale, precum al doile, a treia, 
al decelea.

3. Cel, cea se pune numai înaintea adiectivelor şi a 
participielor.

a) când aceste se pun în loc de substantiv, precum: cei 
vii, cei morţi; unde vii şi morţi sunt adiective substantivisate.

b) când adiectivul sau participiul e împreunat cu substantiv 
articulat, precum: domnul cel bun, casa cea mare, în loc de: 
domnul bun, casa mare.

4. în loc de al, ai şi ale pre multe locuri se dice numai 
scurt a, în tote genurile,numeriişi caşurile; ceeace inse e greşelă.

C a p .  II.
Num ele substantive.

§. 7. S p e c iile  su b s ta n tiv e lo r .
Numele se îm parte: în substantiv, adiectiv şi numeral.
Substantiv se chiamâ numele, carele însemnă vre-o 

fiinţă ori lucru, şi ea atare dă înţeles deplin.
Substantivele după însemnarea lör sunt: concrete, 

şi abstracte, după cum esprim fiinţe ori lucruri în sub­
stanţă şi reali, ce cad sub simţirile nóstre (concrete); saü 
nymai lucrări ori stări ideali ale substanţei, pre cari ni le 
cugetăm numai (abstracte); p r . : om, casă, scólá, sőre, 
nópte; bucuriă, jale, somn, fericire, főmé, şcl.

In tre  cele concrete sunt unele, cari se cuvin tu­
turor lucrurilor saü fiinţelor de aceeaşi natură şi specie, 
precum: om , (prin care numire însemnăm iote fiinţele 
de aceeaşi specie); dom n, c a r t e  s c a u n , şc l.; şi aceste 
se num esc: comune saü apelative. A ltele înse se cuvin 
numai unor persóne şi lucruri singuratice, şi se (ţie nume 
proprie; precum : P e t r u ,  A n a , R o m a , D u n ă re a .
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N o te  1. Numele proprii aii numai singular (ori numai 
plural), pentrucă fie-care individ ori loc numai unul este.

2. Numele comune inse, au améndoí numerii, pentrucă 
fiinţe de acelaşi gen, şi obiecte de aceeaşi specie sunt nu numai 
unul, ci mai multe; precum: óment, lemne, cărţi şcl.

3. Unele apelative aii numai câte un număr, singular 
ori plural, precum rouă, meduă, nea, fóme, sete, lene, ceţă, 
(usitate numai în singular); iară bale, cren, dori (de di), cleşte 
şcl. aű numai plural. Tote aceste se numesc defective.

4. Altele iarăşi, chiar şi în numerul singular însem- 
neză la un loc mai multe persóne sau obiecte de acelaşi gen 
sau specie; precum: popor, turmă, céta, óste, şi aceste se 
chiamă colective.

§. 8. G enu l su b s ta n tiv e lo r .

Substantivele sunt d-e trei genuri: masculine, fe­
minine şi neutre.

Genul substantivelor se cunósce după dóue semne: 
după însemnare, şi după terminaţiune sau vocala finală 
a numelui.

După însemnare se cunosc numele fiinţelor veţui- 
tóre, cari aü doue sexe deosebite: bărbătesc şi fe­
meiesc, precum : Petru m., Maria f . ; bărbat m., muiere f.; 
bou, vacă; domn, domnă, şcl.

După terminaţiune se cunosc din us numele de 
lucruri neînsufleţite, după cum se term ină în ă, în u, Ű 
(jumătăţii) sau consonantă şi în e.

Cele terminate în u, ă sunt tóté de genul feminin 
(afară de numele bărbaţilor); precum: apă, ceapă, cină, 
masă, casă, şcl.

Cele terminate în U, Ű şi în consonante sunt mas­
culine şi neutre, p r . : socru, ochiă, puiă, pom, prun, nap, 
nor, fag, cu pl. în i, som , och?', pui, pomi, pruni, napi, 
nori, fagi (masculine); cele ce nu aü pluralul în i  sunt
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neutre, precum: deget, vas, fus, patá, vis, cerc, loc, 
joc, foc, lucru, fiindcă au p lu ra lu l: degete, vase, fuse, 
paie; visuri, cerc uri, locuri, jocuri, focuri, lucruri.

Cele terminate în e sunt de töte trete genurile 
(mase., fem. neutre), cari se pot cunósce din us; p r .: 
munte, şerpe, câne, pesee, lapte (masculine); cruce, 
minte, carte, pasere, pace (feminine); nume, sânge, 
pântece (neutre).

Substantive term inate în alte vocale sunt forte 
pu ţine; şi anume în i, p r . : di, Luni, Marţi, Miercuri, 
Jo i şi Vineri, cari înse se <jic şi cu a  la fine, precum : 
(ţiuă, Luniă, Jo ia  şcl. cu a rtic lu : Luni«, Joia.
De asemene ocurâ şi în Ó, precum ró; cu ă, rouă şi rouă.

N otă . Numele proprii şi apelative ale fiinţelor deosebite 
după sex, se ţin de genul sexului, fără considerare la termi- 
naţiune; pr. tată, popă, sunt masculine, cu tote-că se termină 
în ă, şi în singular ieaű articlul femeiesc a, precum: tata (şi 
tată-1), popa; Lucă, Tomâ, cu articlu: Luca, Torna.

§*. 9. D e c l in a re a  n u m e lo r  p ro p r i i .
Numele proprii, unele se declină cu articlu, precum: 

Cluşul, Sibíiul, Luca, M ariaj altele fără articlu, precum: 
Petru, Ioan, Georgiü, şcl.

Numele proprii cu articlu se declină regulat, ca 
numele apelative, precum :

N. Cluşul Maria
G. -----lui — -ei
D. -----lui -----ei
A. 1 -----a
V. -----le ----- a,

iară cele fără articlu ieaü înaintea lor în Gen. Dat. 
Iii, lu i, şi în-A cusativ numai preposiţiunea p re . Spre 
exemplu:
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N. Petru (masculin)
G. D. (Iu) lui Petru 

A. pre Petru 
V. Petre.

N ote  1. Numele proprii feminine nu ieaű de cât articlul 
a, precum: Maria, Sofia, Susana; iară cele masculine 1-saü a, 
după cum e vocala finală, precum: Ónul, Luca, Oprea.

2. în Gen. Dat. Iu se dice numai pre puţine locuri.
3. Cuvântul Dumnedeű, când se pune în loc de nume 

propriu, încă se declină fără articlu, ca cele alalte nume proprii 
nearticulate, precum: Gen. Dat. lui Dumnedeű, Acuş. pre 
Dumnedeű.

4. Unele nume proprii mase., câte adeca nu însemneză 
persóne, îşi perd articlul după preposiţiuni, precum in Blaş, 
ia Sibiiă, in Carpaţî, pre Mureş, chiar şi când preposiţiunea 
e lăsată afară, precum: Blaş, Cluş (pre titlul cărţii).

§. 10. D e c l in a re a  n u m e lo r  co m une.

Numele comune saü apelative se declină in 'dóue 
m oduri: cu articlu, saü fără  articlu, precum : domnul 
şi dom n; omul, om ; mamă, mama, şcl.

Declinarea numelor apelative se face după ter- 
minaţiune, adecă după vocala saű consonanta de pre 
urmă a numelor, şi după gén. De aci deosebim trei 
declinaţi uni.

§. 11. D e c lin a ţiu n e a  1.
De declinaţiunea ântâiă se ţin tóté numele ter­

minate în ă, precum : domnă, mamă, casă.
Tóté substantivele acéstea se pot declina cu articlu 

şi fă ră  articlu.
Formele terminaţi unei caşurilor fără articlu, sunt 

dóue: ă  pentru N. A. V. singular, precum : domnă, 
şi e pentru G. D. singular şi pentru tóté caşurile din 
plural, precum: domne. Spre exemplu:
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Nearticulat.
Singular. Plural.

N. (o) domnă \  (unele) dómné
G. (unei)----- -e (unor)-------e
D. (unei) -e (unor) — ,— e
A. (0 ) -------ă (unele)-------é
V. — -ă! -------e

Declinarea articulată se face adăugând artielii fe­
minini la formele terminative ale numelor, in amilii
numeri şi în tóté caşurile, precum:

Singular. Plural.
N. dómn(á)-a=dómna dómne-le
G. dómu(e)-ei=dó/mnei (i) dómne-lor
D. dómn(e)-ei=dómnei (i) dómne-lor
A. dómn(á)-a=dómna dómne-le
V. o dómn(á)-a=dómnO o dómne-lor.
N o te  1. Numele întregi, în declinaţiunea articulată la­

pedă pre ă dinaintea articlului a, precum: dómna, în loc de 
domn(ă)-a, fiia în loc de fii(ă)-a.

2. în G. D. sing, doi e se contrag întrunul, respective 
e dela finea numelui se lapedă; precum: demnei în'loc de 
dómn(e)-ei, fiiéi, stelei în loc de fii(e)-ei ştel(e)-ei, şel(e)ei. 
Contragerea într’un i (întreg) e prea vulgară şi rea, precum: 
dómni, mami, socri, în loc de: dómnei, mamei, sócre!.

3. în Yoc. sing. încă se lapedă ă dinainte de o, carea e 
interiecţiuneă o! adausă în capet, dicéndu-se: dómno! în loc 
de o ! domnă.

4. Forte multe nume în caşurile terminate cu e se pro­
nunţă acum cu Í (jumetăţit), schimbat din e, precum: scriptură, 
scripturi; lună, luni; nucă, nuci; lumină, lumini; în loc de: 
scripture, lune, nuce, lumine.

5. Ci numele adiective, şi substantivele mobile, cari 
adecă aü dóue terminaţiuni (în u, sau în consonantă pentru genul 
mase. şi în ä pentru genul fem.), ţin regulat pre e mai tote, pr.: 
domnă, socră, fată, bună, şcl. vor fi dómne, sócre, fete, bune.

6. Faţă în caşurile cu e se pronunţă cu é (lat) în silaba 
fa, ca fâţe. Spată are spate şi spéte.
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7. Numele masculine tată, popă în singular ieau articlul 
a, ca cele feminine, şi se declină regulat, precum: tata, popa, 
G. tatei, popéi, şcl. Ci tată se dice şi tatăl, G. a tatălui, şcl. 
in plural ambele schimbă pre ă în i, precum taţi, popi, şi 
primesc numai articlul masculin i, precum : taţii, popii, Gen. 
taţilor, popilor şcl. în declinaţiunea nearticulată înse, remân 
în singular neschimbate, precum: acestui tată, acelui popă. în 
lóc de pluralul taţi se dice şi tătânî; cu articlu tătânii, Gen. 
ţâţânilor, şcl. De asemenea se usită şi în singular, precum: 
tătânelui, şi mai ales forma nearticulată, când se împreună cu 
adiectivele posesive meü, teü, séü, precum: tătâne-meu, tătâne- 
téü, şcl. (După forma aceasta se (ţice şi mumănu, frăţinil).

8. Numele proprii terminate în ca şi ga, când ieaű articlu 
în G. D. singular, nu schimbă pre a în e, şi ast-fel îl formeză 
în ăi, precum: Luca, Veronica, Oniga, G. Lucái, Veronicăî, 
Onigăi, scurtat: Luki, Yeroniki, Onighi, în loc de Lucă-ei, 
Veronică-ei, Onigă-ei.

E x e m p l e :  Aţă, alviă, alună, apă, ariă, arenă; 
babă, barbă, beşică, betrânăţă, blâudeţă, brum ă; capră, 
clacă, casă, cină, cépá, códá, comă, copsă, cordă, costă, 
cupă, cursă; édérá, iépá, iérbá; frunză, furcă;.-genă, 
g u ră ; iérna; laudă, limbă, lumină, luptă; masă, mură, 
muscă, m ustaţă; nalbă, nucă; óla, o ră ; palmă, péná, 
plăcintă, potinţă, portă, pulpă; ra<|á, rim ă; săgătă, 
scamă, scrofă, sămânţă, spată, sprâncână, s a p ă ; talpă, 
templă, tindă, tinerâţă, tortă, tomnă, turmă, umbră, undă, 
urm ă; vacă, vadră, véduá, venă, viiă, vită, verigă, vară.

§. 12. N um ele fem in in e  s c u r ta te .
De I-ma declinaţiune se ţin şi numele scurtate, terminate 

în ea, precum: stea, şea, măsea, paserea, cari în nominativ 
singular sí-aű perdut pre 1 din silaba de pre urmă, dicendu-se, 
stea în loc de ste-l-ă (din stella), şea, în loc de şâ-l-ă (din 
sella) şcl., şi cari în caşurile terminate cu e ale declinaţiunei 
nearticulate, iarăşi capetă pre 1 înapoi, precum : G. D. singular 
şi tote caşurile din plural sté-1-e, şe-l-e, másé-1-e, păsăre-l-e.

Acestea când se articuleză, primesc în N. A. şi V. între 
terminaţiune şi articlu semivocala u (eufonic), precum: stea-u-a.
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şea-u-a, saü sté-u-a, sé-u-a, contopinduse la din terminaţiunea 
cuvântului într’un é (lat).

De asemenea se pronunţă ea ca diftong saü ca é (lat), 
şi totdeauna cu ton, şi în Nom. Acuş. Voc. singular nearticulat. 

Substantivele feminine terminate in ea, scurtate
din élá, se declină regulat cu 1, în caşurile cu e, p r.:

Nearticulat:

N.
Singular 

(o) stea 
G. (unei) stéle 
D. (unei) stele 

(o) stea 
stea

A.
Y.

Plural 
(unele) stele  
(unor) stéle 
(unor) stéle 

(unele) stéle 
stéle

A rticulat:
Singular 
sté-u-a 
sté-l(e)-ei 
sté-l(e)-ei 
sté-u-a 
sté-u-a

Plural. 
stéle-le 
stéle-lor 
stéle-lor 
stéle-le 
stéle-lor

N o te  1. După forma aceasta se declină şi adiectivele 
posesive feminine mea, ta, sa; adiectivele feminine grea, rea 
(dela greü, réű), şi substantivul di (diua), precum: mele, tale, 
sale, grele, dUe, şi cu articlu: grélele, relele, dilele.

2. Tot după aceasta formă se declină şi formele feminine:
a) dela tóté substantivele şi adiectivele deminutive (mic- 

şorătore) terminate în el şi ea, cu terminaţiune masculină şi 
feminină, precum: porcéi (masculin), porcea (feminin); mişel, 
mişea; subţirel, subţirea.

b) dela .pronumele formate din articlul primar 1 (ui) şi 
a, ca cel, cea; acél, acea, Gen. celei, acelei, şcl.

3. Alte nume scurtate, cu ton în silaba din urmă, se 
declină reţinând pre u înaintea articluluî în tote caşurile, 
precum: rouă în loc de ró, saü roa, articulat rouă, Gen. róuei, 
saü rouăi, şcl. Né saü nea în loc de néuá, articulat néua, Gen. 
néuei; aiiă (strugure) G. D. aiiăi saü aúei; măduă, Gen. meduăi 
saü méduei; şi adiectivul feminin nouă (dela noă) nouăî 
(haine), pl. (haine) nóue.

E xem ple . Substantive: Cărticea, căţea, curea; mărgea, 
măsea, miea; nuea; olcea saü ulcea; părticea, păsărea, porcea, 
porumbea; rúndunea; serncea, surcea; turturea; vălcea, vergea, 
viorea. Adiective: mişea, puţinea, subţirea, uşorea, şcl.

§. 13. D e c lin a ţiu n e a  I I .
De declinaţiunea a doua se ţin tóté numele ter­

minate în consonante, în U (întreg) şi Ű (jumetăţit), sau ÍÜ 
pr.: domn, pom; socru, cuscru, asprU; ochiü, puiű şcl.



gam ele de aceasta declinaţiune sunt raaí tóté de 
genul masculin sau neutru, şi prea puţine de genul 
ferainip.

Ejeei, declinaţiunea a doua se împarte în dóue părţi 
regulaţi: a masculinelor, şi a neutrelor. Femininele sunt 
numai în escepţiune.

N otă. Feminine de declinaţiunea aceasta sunt numai nor, 
sor şi la eeî vechi mână, cari tóté se die mai mult cu ă, pr.: 
noră, sără, mână. Formele vechi în t  se mai aud numai, când 
se împreună cu posesivele mea, ta, şei. precum: noru-mea, 
soru-ta.: Ele se declină luând articlul feminin a în tote caşurile, 
precum: nora, sora; Gen. Dat. norei, soréi, şi nurorei sororei; 
plural: nurori, sorori; cu articlu: nurorile, sororile. Mânu avea 
la cei vechi mânule şi mânuri, mânurile; acum urnmză întru 
tóté declinaţiunea I-ă, precum: mână, plur. mâne saű mâni; 
cu articlu mâna, mânei, mânele saű manile, şcl.

§. 14. D e c l in a re a  m a sc u lin e lo r .

Masculinele terminate în consonantă, când se de­
clină fără articlu, remân în singular neschimbate, iară în 
pl. primesc i. Unele (mai ales luate ca vieţuitore) primesc 
în Vocativ singular e. Cele terminate în U (întreg) şi 
unele în Ű (pr. bou, leu), mută pre u  în plural în i, 
iară cele terminate în Ű (jumetăţit), şi în diftongul ÍŰ 
în plural pierd pre ii. Spre exemplu:

Nearticulat.
Singular.

N. («n) domn, socru, ochit,
G. (a unui) domn, socru, ochit,
D. (unui) domn, socru, ochit, 
A. (un) domn, socru, ochit, 
V. — domne, socre, ochit,

Plural.
(unit) domni, socri, ochi, 

(a unor) domni, socri, ochi, 
(unor) domni, socri, ochi, 
(unii) domni, socri, ochi, 

— domni, socri, ochi,
Când se declină articulat se adauge la nume, în ambii 

numeriî şi în tóté caşurile, articlul masculin 1 (sau ul). Spre ex.:
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Articulat:
Singular. Plural.

N. domnul socrul ochiul domnii socrii ochii
G. a domnului socrului ochiului a domnilor socrilor ochilor
D. domnului socrului ochiului domnilor socrilor ochilor
A. pre domnul socrul ochiul pre domnii socrii ochii 
V. domnule socrule ochiule domnilor socrilor ochii

N o te  1. La substantivele, ce au Vocativul singular ne­
articulat în e, Vocativul articulat se formézá dela Nominativul 
articulat, iară nu dela Vocativul nearticulat, precum: Domnule, 
pomule, socrule!

2. Substantivele terminate în ii, dară cu i întreg şi lung, 
se declină regulat, mutând pre ü în i precum: vii, tânliu pl. 
vii, târdiî.

3. Numele terminate în 1, precum : cal, mişel, viţel, 
porcéi, în plural 1 înainte de i se înmoie şi cade, precum: cal 
pl. ca(l)i =  cai; mişel pl. mişe(l). va fi mişei; porcéi pl. porcéi; 
viţel pl. viţei. Sol şi sobol îşi reţin pre 1 şi în plural, precum: 
soli, soboli.

4. Numele terminate în d, s, t, ca şi cele în o, g, în 
plural urmând i, consonantele aspre se înmoiă în cţ, ş, ţ, şcl. pr.: 
surd pl. surcţi; urs, urşi; mut muţi; sac, saci; fag, fagi, şcl.

5. Om în plural are óment, după forma latină; homo, 
homines. Mér are pl. meri, (pomul), şi mere (rodul).

E x e m p l e :  Alun, an, arm ăsar, ariciă, arin , asin; 
bărbat, boar, boű; cariü, carpin, caş, cuscru, codru, 
căţel, cerb, cercel, cireş, corb, crap; ied; fag, fagur, 
faur, fecior, ficat, frasin, fur, (hoţ), gutúiü; împărat, 
june; leu, lup; mănunchifi, martur, mascur, miel, metru, 
rausehiü; nap, nor; paltin, pas, păcurar, pér, pin, plop, 
pom, porc, porcéi, pumn; ru g ; sac, socru, soc; stejar; 
taur, trunchiü; urs, unchiü, véduv, viţel.

§. 15. D e c l in a re a  n e u tre lo r .
Numele neutre în singular se declină ca masculi­

nele, iară în plural ca femininele; adecă în singular 
rămân neschimbate (caşi masculinele), iară în plural 
primesc terminaţiunile é, saü ri (uri).
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A) Neutre cu pluralul iu e sunt:

a) cele terminate în r  şi S, precum : fier, fiérö; 
car, cáré ; vas, vasé; os, ősé; şi óii, oué.

b) cele terminate în iii. precum : maiű, m aié ; 
călcării, calcáié şcl.

c) cele terminate în (j.i Ş, ţ,  precum: oríj., or<jé, 
stupuş, stupusé; negoţ, négeré.

d) cele terminate în ec, er, et, ent, n, or, p r . : 
cântec, cântece; fulger, fulgere; âm blet, âm blete; cu­
vânt, cuvinte; semn, sem ne; pecior, pecióre; şi multe 
altele, ce se ínvéta numai din us, şi se declină astfel:

N earticulat:
Singular. Plural.

N. os, cu ifi, negoţ ősé, cuié, negoţă,
G. os, cuil, negoţ ősé, cuié, negoţ!,
D. os, cuifl, negoţ ősé, cuié, negófé,
A. os, cuiü, negoţ ősé, cuié, negoţâ,

Declinarea articulată se face adaugénd la nume în sing, 
articlul masculin, în plural cel feminin; precum :

A rticulat:
Singular. Plural.

N. osul, cuiul, negoţul, ósele, cuiele, negoţele
G. a osului, cuiului, negoţului, a óselor, cuielor, negoţelor
D. osului, cuiului, negoţului, óselor, cuielor, negoţelor
A. osul, cuiul, negoţul, ósele, cuiele, negoţelfe
V. osule, cuiule, negoţule, óselor, cuielor, negoţelor

E x e m p l e :  a) Car, popor, ogor, odor, hotar, 
amar, fus, os

b) Paiiî, genunchiu; buboiă, călcâifl, cápétáiü; 
a ltar, amnar, brăţar, celar, cuier, cuptor, degetar, 
pieptar, tăier, umbrar, verdar, vestier; vlăstar şcl.

c) albuş, căuş, împerătuş, ospeţ, coteţ, băţ, judeţ. şcl.
d) In tuncrec; fluer, fulger, şfier; capet, crescet, 

déget, suflet, sunet, tunet, acoperemént, vestmânt; in-
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demn, lemn. scann, corn, horn, suspin, fuior, pecior, 
ulceor. spic, cuţit, minut, sat, căpăstru şcl.

Note  1. Multe nume în ent se aud declinate în pl. cu 
enturi, precum: mormint, mormenturi; jurământ, jurămenturi, 
ceea-ce e reü; în loc de: morminte, jurăminte, inse vént şi 
pământ aü plural numai în uri, precum: vânturi pământuri.

2. Mai rea este întrebuinţarea formei din pl., cu înţeles de 
singular, dela unele nume terminate în ent, pr.: îmbrăcăminte, 
rogăminte, în loc de îmbrăcăment, încălţăment, rogămeht.

3. Uşor e masculin şi se declină cu i în plural, precum: 
uşori. Pecior are pluralul pecióre; prin urmare, reű se dice 
picére (mai ales în Románia). Mér (ca frupt) are pluralul mére. 
cap are pl. capete, grâu, fréü, bráü, au pluralul maî mult cu 
n, precum: grâne, frâne, brâne.

4. Unele au pluralul în dóue sau trei forme, cu însemnare 
diferită, pr.: loc, plural locuri; mijloc mijlóce şi mijlocuri, arc, 
pl. arce şi arcuri; vis pl. vise şi visuri; suspin pl. suspine şi sus- 
pinuri; cot pl. coţi (mesiiră), cote (la mână) şi coturi (unghiuri); 
corn, pl. corne (la vite), cornuri (de pâne), corni (arbori).

B) Neutre cu pluralul în uri sunt 
cele mai multe, şi cari se pot cunósce numai din us. 
Ele formăză pl. nearticulat în uri, (cele term inate in 
consonantă), şi în ri (cele terminate în U şi iii); ia ră  arti­
culat se declină adăugend la nume în singular articlul 
masculin, în plural cel feminin. Spre ex.

x>uartiuuiHi: riural.
N. (un) piept, lucru (unele) piepturi, lucruri
G r. (a unul) piept, lucru (a unor) piepturi, lucruri
D. (unul) piept, lucru (unor) piepturi, lucruri
A. (uu) piept, lucru (unele) piepturi, lucruri
Y. (o!) piept, lucru (o!) piepturi, lucruri

a . 7 Articulat: D7 ,bmgular. riural.
N. pieptul, lucrul
G. a pieptului, lucrului
D. pieptului, lucrului
A. pre pieptul, lucrul
V. o! pieptule, Iucrule

piepturile, lucrurile 
a piepturilor, lucrurilor 

piepturilor, lucrurilor 
pre piepturile, lucrurile 

piepturilor, lucrurilor 
2
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Not ă  Pre lângă terminaţiunea din plural uri se maî 
aude pre unele locuri şi ure, pr. piepturi şi piepture.

E x e m p l e :  Câmp, cerc, cer, crâng, coif, coş, dos, 
drum; foc, fund, fen, frig, gol, gât, gând, gard, iaz, in; 
joc, jug: lac, laţ, loc, lucru; nod; plug, pod, ram, res- 
puns; scut, sin, somn, steag; strat, timp, ţest; vin, vipt, 
vént, plaiü, unghiű, junghiü, temeiií, traiü, şcl.

§ . 16. Declinaţiunea III.
De declinaţiunea a treia se ţin numele terminate în 

6, cari sunt de trei genuri: masculine, feminine şi neutre.
Cele mai multe nume de aceasta declinaţiune sunt 

feminine, mai puţine masculine, iară neutre forte puţine, 
şi cari mai vértos numai din us se pot învăţa.

A) Numele feminine în e:

Femininele de a treia declinaţiune, în declinarea 
nearticulată aü dóue forme terminative: e pentru sin­
gular, şi i  pentru plural. Spre exemplu:

Nearticulat:
Singular. Plural.

N. (o) pâne (unele) pâni
G. (a unei) pâne saű páni (a unor) pâni
D. (unei) pâne sau pâni (unor) pâni
A. (pre o) pâne (unele) pâni
V. (o!) pâne

A rticulat:
(o!) pâni

Singular. Plural.
N. pânea pânile
G. a pânei sau pâni-î a pânilor
D. pânei sau pâni-i pânilor
A. pre pânea pre pânile
V. pânea pânilor
Note  1. Substantivele, ce au în silaba dinainte de capet 

vocala a, pre aceasta în caşurile cu i o schimbă în â, precum : 
carte, cărţi; bunătate, bunătăţi; mare, mări; vale, văi; cale, căi.
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2. Genitivul şi Dativul articulat din singular se póte forma 
în dóué moduri: sau pâne-ei=pânei, în loc de pâneei, unde doi 
e s’aü contras întrunul; saü dela pâni, Gen. pani ei saii panii, 
unde e a cădut afară.

3. Consonantele 1, d, t, în caşurile cu i se înmoie, ca în 
deci. I I ;  1 înmoiându-se se pierde, precum: cale, vale vor fi în 
plural că(l)i, vă(l)i, adecă căi, văi; iară d şi t  se mută în (ţ şi ţ, 
precum: ghinde, va fi în plur. ghincli; carte, cărţi.

4. Chine, are în caşurile cu i: chiăi, după pronunţă chiei, 
sau chei. Sete nu are plural.

E x e m p l e :  a) după terminaţiune în are, ere, ire, ore: 
Stare, avere, facere, scire, lucire, strălucire; nare, sare, fiere, 
miere, muiere, secere, pădure, durere, flore, putóre, sudóre;-- 
ime: grăsime, intunecime, mărime, mulţime;— în te: bunătate, 
dreptate; vértute, sănătate, servitute;

b) după us: Oe, pasere, vulpe; salce, ghinde; pace, cerbice, 
cruce; lege; cale, piele, culme, lume; carne, margine, pecingine, 
funingine; vespe, vulpe; lăture, pulvere, parte, minte, frunte, 
punte, luntre; nópte, óste; carte, mérte, sorté, curte, cute, ureche, 
păreche, ridiche, poveste, lespede, linişte, şcl.

B) Numele masculine în e.

Masculinele de a treia declinatiune încă aü dóuéi . ’
forme terminative, în e şi 1: e pentru întreg numărul 
singular, şi i  pentru întreg numărul plural. Spre ex .:

Nearticulat:
Singular. Plural.

N. (un) părinte, frate (unii) părinţi, fraţi
G. (a unui) părinte, frate (a unor) părinţi, fraţi
D. (unui) părinte, frate (unor) părinţi, fraţi
A. (un) părinte, frate (unii) părinţi, fraţi
y. (o!) părinte, frate (o!) părinţi, fraţi

A rticulat:
Singula 1*. Plural.

N. părintele, fratele părinţii, fraţii
G. a părintelui, fratelui a părinţilor, fraţilor
D. părintelui, fratelui părinţilor, fraţilor
A. pre părintele, fratele pre părinţii, fraţii
Y. o părintele, fratele o părinţilor, fraţilor

2*
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Note  1. Numele masculine nu mută ca femininile pre 
a în ă, precum: frate, are pl. fraţi, (nu frăţi), lapte pl. lapţi.

2. Frate şi tată aii Gen. Dat. singular şi frătine, când 
se împreună cu meu, teu, şcl. fără articlu, precum: frátine-meű, 
frâţîne-tefl, fraţîne-seu. Jude are pl. judi şi judett; iară óspe 
are plural ospeţl.

3. Schimbarea consonantelor 1, d, t, se face ca la numele 
feminine, precum: mole pl. mo(l)i, se dice: moi.

E x e m p l e :  a) după sex: Ariete, berbece, mire, ginere.
b) după us: Câne, iepure, pesce, purece, şerpe, şorece, 

vierme; arbore, burete, pépene; féle (de suflat, ori de brânză), 
dinte, munte; sőre, lapte, părete, pieptene, tăciune, cărbune, 
abure (şi abur), vulture (şi vultur), fluture (şi flutur), strugure 
(şi strugur), simbure, şcl.

C) Numele neutre în  e.

Numele neutre de a treia declinaţiune sunt forte
puţine, şi aü numai o terminaţiune în e, pentru ambii
numeri! (singular şi plural), şi pentru tóté caşurile.
Spre exemplu:

N earticulat:
Singular. Plural.

N. (un) nume (unele) nume
G. (a unul) nume (a unor) nume
D. (unui) nume (unor) nume
A. (un) nume (unele) nume
V. (o!) nume (o!) nume

A rticulat:
Singular. Plural.

N. numele numele
G. a numelui a numelor
D. numelui numelor
A. pre numele pre numele
V. o numele o numelor
Notă.  Articlul din singular e ca la masculine: le, iară

în plural ca la feminine (le).—■ Nume în pl. la ce! vechi se
(licea: numene şi numere. Sânge are pl. sângiuri.

Ex empl e :  Fole, pântece, ventre.
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C a p  III.
§. 17. A lunele  adiective.

Adiectiv se numesce cuvéntul, care se pune lângă 
substantiv, spre a-î arăta mai de aprópe însuşirea sau 
calitatea acestuia. Spre ex. om bun, carte frumosă. 
(Aci, bun şi frumosă sunt adiective, pentrucă arată mai 
de aprópe cum este omul şi cartea).

Adiectivul se índrépta totdeuna după substantivul, 
lângă care stă, şi se uuesce cu el în gen, număr şi cas, 
(concordare); precum : domn bun, domni buni; carte 
frumos«, cărţi frumóse.

Unele adiective au terminaţiuni diferite; în conso­
nantă saü 11 (pentru masculin), şi în ă (a) pentru feminin, 
pr.: bun, bună; réw, rea; noă, nouă; asprw-ă; negrw-ă; 
alb-ă, şcl. Iară altele au numai o terminaţiune în e, 
pentru tóté trele genurile; precum: mare, verde) dulce, 
limpede, şcl. precum: om mare, (m.), casă mare, (f.), 
lemn mare, (n.).

Adiectivele stând lângă substantive (ca atribut), 
se pot pune inmediat după substantiv, ori înaintea lui. 
Când se pun după substantiv, adiectivele rémán ne­
articulate, ori primesc articlul secundar cel, cea; precum: 
om bun, casă frumosă, câmpui verde; omul bun saü cel 
bun, casa cea mare, câmpul cel verde. —- Când adiectivele 
se pun înaintea substantivului, atunci acesta (substan­
tivul) remâne nearticulat, iară adiectivele primesc ar­
ticlul primar l, (ul), ie sau a;  pr.: bunui om, frumos« 
casă, verdeie câmp.

Iară când adiectivele se împreună cu substantivul



22

prin verbele sum, a fi, (ca predicat), rémán totdeauna 
nearticulate; pr.: omenii sunt buni; casele vor fi f rumosé.

§. 18. Declinarea adiectivelor.
Adiectivele se declină ca substantivele, urmând 

terminaţiunea şi genul lor în numeri şi caşuri. Şi anume, 
cele terminate în consonantă saü U, după declinaţiunea 
a doua; cele terminate în ă după declinaţiunea p rim ă ; 
iară cele terminate în e după a treia. Spre exemplu:

Nearticulat:

N. bun
G. eo Ps bun
D. o bun
A. bun
Y. 03 bun

N. buni
G. ■cd ■ H buni
D. Pa? Pa? buni
A. s'O avO buni
V. s ^ buni

S i n g u l a r .
«3 bună 
*s q  bune 
1 3 bune 
0 "  bună 

bună
P l u r a l .

bune 
”  _© bune 
|  "g bune 
&  © bune 

bune
Articulat.

m ^  mare 
© mare 
a ö mare
1 g mare 
w  mare

mari
™ , - s  îman 
a a man
2 g mari 
w  mari

(cu adiectivul înainte).
S i n g u l a r .

(cu adiectivul înapoia substan.).
N. bunul om saü omul cel bun
G. a bunului om a omului celui bun
D. bunului om omului celui bun
A. pre bunul om pre omul cel bun
V. bunule om omule (cel) bun

P l u r a l .
N. bunii omeni sau omenii cei buni
G. a bunilor omeni a ómenilor celor buni
D. bunilor omeni ómenilor celor buni
A. pre bunii omeni pre omenii cei buni
V. o! bunilor omeni ómenilor celor buni
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N.
G. a 
D.
A. pre 
V. o!

S i n g u l a r .  
alba pâne sau 
albei páni a
albei páni
alba pâne pre
alba pâne

pânea cea albă 
pânei celei albe 
pânei celei albe 
pânea cea albă 
pânea cea blbă

P l u r a l .
N. albele pâni 
G. a albelor pâni 
D. albelor pâni 
A. pre albele pâni 
V. o! albelor pâni

sau pânile cele albe
a panilor celor albe

pânilor celor albe
pre pânile cele albe

pânilor albe
Se se decline: şcolar vesel, cer senin, lemn putred; ser- 

bătore sântă, di frumosă, sarcină uşoră; pomul verde; mărul 
cel roşu; cartea cea mică, valea cea largă, şcl. apoi, şi cu adiec- 
tivele dinainte.

Asemenea se declină şi adiectivele formate din 
participii. Acestea au terminaţiunile, -or saű -tor (m.), 
-tőre (fern.); -t (m.), -tă (fern.); s a ü -s (m.), -să (fem.); 
precum: moriior, moritóre, dela a mori; venitor, venifóre 
dela a veni; lăudat, lăudată, dela a  lăuda; portat-tă, 
(a porta); ales aleasă (dela a alége).

Unele participii aü luat însemnare cu totul adiee- 
tivală ori substantivală, precum : mort-ă, înţelept-ă, aju­
tor, cuptor, şcl.

Adiectivele şi participiile luate ca substantive, urmézá 
întru tóté dsclinaţiunea substantivelor.

Note  1. Declinaţiune adiectivală deosebită aü:
a) adiectivele formate din 'pronumele posesive, precum :meű, 

tSă, seu, cari nu primesc decât articlul al dinainte pr. : lucrul 
teu, şi al teu lucru. Iară femininele mea, ta, sa, şi grea, rea 
urmézá declinafiunea substantivelor scurtate; precum: cartea 
mea, cărţile mele, şcl.

b) adiectivele numeráit, precum: unul, una, doi, dóue, trei 
scl., cum şi cele derivate de aci; cari în loc de articlul cel, ieau 
pre al şi a dinainte; pr.; doi omeni, al doile, (pua a treia, şcl.
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c) adiectivele, cari însemneză o cantitate nehotărîtă (nede­
terminată), precum: mult, tot, atât, şcl.

2. Unele adiective declinate regulat, după usul de acum 
au în genul feminin Gen. şi Dat. sigular şi în plural i în loc 
de e, şi anume:

a) cele terminate în esc, éscá, în că şi gă, precum: domnesc, 
dómnéscá; ceresc, cerâscă vor fi: haină domnéscá, Gen. şi Dat. 
hainei domnesci, şi pl. haine domnesci; lucrare ceréscá, lucrărei 
ceresci, pl. lucrări ceresci, în loc de: domnesce, ceresce; casă 
mică, întrăgă, vor fi: mici, întregi, în loc de mice, întrege.

b) cele terminate în iu, precum: viu, viă, târdiu-ă, vechiü-ä 
vor fi: fapte vii, târdii, vechi, în loc de vechie, vie, târdie.

3. Sânt, sântă; sânţi, sânte, după usul de acum se pro­
nunţă mai mult cu f după s, ca sfânt, iar silaba an urmând e 
sau i, se pronunţă ca in curat, pr.: sânţi, sânte, ca sfinţi, sfinte. 
Cu tote acestea în numirea sărbătorilor Sân-Petru, Sântă-Mărie, 
Sân-Georgiu, s’a păstrat pronunţarea curată fără f.

E x e m p l e :  a) terminate în u şi consonante: alb, aspru, 
negru, cald, crud; des; gras, gros; mişel, mut; avut, ager, blând, 
orb, plin, rar, surd; tinér, trist; fraged; rânced, umed, frumos; 
vârtos; curat, sărac, slab, sănătos, spurcat; derept, deşert, în­
ţelept ; cărunt, mărunt, şcl.

b) în e: asemene, fierbinte, june, mare, mole, rece, subţire, 
tulbure, limpede, repede, dulce, iute, şcl.

c) Participii: âmblător, beutor, venător, fierbător, mângăitor, 
scriitor, orbitor, începător, ţăsător, iubitor, şcl. — fiert, mân­
gâiat, scris, orbit, început, ţăsut, iubit, lucrat, împlut, făcut, 
rupt, dus, născut, şcl.

§. 19. C o m p a ra ţiu n e a  a d je c tiv e lo r .
Când se face asemănare între dóue saü mai multe 

fiinţe or! obiecte, atunci se póte întempla, ca însuşirea 
unei fiinţe ori a unui obiect se fie a) tocmai în aceeaşi 
mésúrá saü grad cu alta (grad positiv), b) mai mare, 
saü mai mică ca a altora (grad comparativ), saü c) se 
întrecâ pre tóté celealalte (grad superlativ). Spre e x .: 
Cartea mea e frumosă (caşi a ta ); alui Petru e .mai 
frumosă (decât a ta ); şi alui Ioan e cea mai frumosă 
(dintre tóté).
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Aseménarea aceasta se numesce comparaţiune, şi 
are prin urmare trei g raduri: positiv, comparativ şi su­
perlativ. Adiectivul în gradul positiv nu iea nici un 
adaus; în comparativ primesee înainte párticéua mal; 
iară în superlâtiv cel saü cea mai. Spre exemplu:

P ositiv:
(om) bun 
(casă) înaltă 
(foc)) mare

Comparativ:
mai bun 
mai înaltă 
mai mare

Superlativ:
cel mai bun 
cea mai înaltă 
cel mai mare.

Când se anuinesc lucrurile, între cari se face 
aseménarea, atunci după adiectivul din comparativ se 
pune ca, saü de cât; iară după superlativ din, dintre saü 
între; precum: Casa nostră e mai frumosă ca (saü
decât) a vostră. Iară, scóla e cea mai frumosă dintre tóté.

N o t e  1. Superlativul format cu cel saü cea mai şi dintre, 
fiindcă arată însuşirea unui lucru, în raport cu altele anumite, 
se numesce şi superlativ relativ. Când înse exprimă o însuşire 
preste tot, fără de a aduce în legătură şi asemănare lucruri 
anumite, se numesce superlativ absolut. Acesta se formăză, 
punând înaintea adiectivului părticelele forte, prea, de tot, 
preste mésúrá şcl. precum: Cartea aceasta e forte frumosă. 
Om prea bun. Bucate de tot rele, şcl.

2. Adiectivele luate ca adverbiî încă se pot compara; pr.: 
loan merge încet, Petru mal încet, iară George forte încet; de 
tot, ori preste müsúra încet.

3. Adiectivele înse, ce arată o stare, ori însuşire deplinită, 
cum şi multe participii, rămân necomparate; precum: mort, ome­
nesc, domnedeesQ, ceresc, părinţesc şcl. moritor, lucrat, făcut, 
rupt, născut şcl.

C a p  IV.
§. 20 . Numerale.

Cuvintele, cari arată numărul saü cantitatea fiin­
ţelor şi a lucrurilor, se numesc numerale. Ele se pun 
lângă substantive, de aceea se numesc şi adiective nu-
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merale; şi se împart în determinate (hotăritore) şi ne­
determinate (saű nehotăritore); precum: doi, trei, dece, 
o sută; mulţi, puţini, câţiva (omeni).

Numeralele determinate arată un număr anumit 
de fiinţe ori lucruri, şi se subîmpart în a) cardinale,
b) ordinale, c) distributive, d) proporţionale, şi e) multi­
plicative sau adverbiale.

a) Cardinale se numesc numeralele, cu cari nu­
merám de comun, arătând numărul fiinţelor ori lucru­
rilor, la întrebarea câţi? câte? Spre ex. unul, doi, 
trei, patru, (lece, o sută, o miiă, şcl. un om, doi şcolari, 
dece case, scl.

Ele sunt original/?; parte simple, parte compuse.
1. Simple sunt: unul, doi, trei, patru, cinci, şăse, şăpte, 
opt, nóué, dece, sută, miiă, şc l.; —  iară compuse: un­
sprezece, dóué-deci, trei-deci şi unul, şcl.

Dintre aceste, unele se declină, altele înse rămân 
nedeclinate. Declinabile sunt cele simple, adecă dela 
unul pănă la dece; sută, miiă, milion. Declinarea lor e 
neregulată şi defectivă. Spre exemplu:

Unul.
Nearticulat: Articulat:

S i n g u l a r .
masculin feminin masculin feminin

N. un (om) o (femeie) unul una
G. a unui a unei a unui(a) a unei(a)
D. unui unei unui(a) unei(a)
A. pre un pre o pre unul pre una

P l w ral.
N. (uni) (une) unii unele
G. a unor a unor a unor(a) a unor(a)
D. unor unor unor(a) unor(a)
A. (uni) (une) pre unii pre unele



27

Note .  Unul Ire mai multe înţelesuri. Ca numeral de­
terminat (in numărare) nu are plural. Ca numeral nedeter­
minat însă, în înţelesul de órecare, órecine, are améndoí numeriî.

Cu articlu se usită: a) când stă singur, spre ex. Câţi 
au venit ? Unul! în numărare: unul, doi, şcl. b) în înţelesul 
de unic, spre ex. Unul Ddeu scie! (adeca unicul şi singurul 
Ddeu). c) când stă în plural ca adiectiv nehotărît, fie lângă 
substantiv, ori fără substantiv: Unele cărţi sunt frumóse. Unii 
nu lucră nimic.

Dela unul, o (una), cu ajutorul unor părticele se formăză 
compusele câte unul, câte una, vre-unul, vre-una, vre-o; nici unul, 
nici una, nun o; ună-dată saű odată; de unădi, una-dată, şcl.

Doi.
Doi are terminaţiuni pentru genul mase. şi fem., 

dară nu are forme pentru tóté caşurile, decât pentru 
Nom. şi Acuş., iară în Gen. şi Dat. se declină cu
preposiţiunea a precum:

N. (mase.) doi omeni 
G. a doi omeni
D. a doi omeni
A. pre doi omeni

(f. şi n.) dóue femei, ajutore 
a dóue „ „
a dóue „ „

pre dóue „ „
Not e  1. Din doi se compune amendoi, cu trei termi­

naţiuni, înse cu G. D. deosebit în or, şi cu reduplicaţiune în 
silaba or, cu a în capăt, ori fără a; precum: Gen. amendoror, 
sau amăndorora.

2. Doi şi amendoi niciodată nu ieaă articlu. Ci substan­
tivul după améndoí e articulat, precum: amăndoi fraţii; iară 
după doi, nearticulat, precum: doi fraţi. ,

3. în loc de amendoi se dice şi arnbi (m), ambe (f.), ce se 
pot declina cu articlu, pr.: ambii, ambele, ambilor şi ambelor, 
şcl. Când se usită în forma nearticulată, atunci substantivul 
de lângă ele póte se primăscă articlu, precum: ambe părţi, 
saű ambe părţile; mai des se dice ambii omeni, ambele părţi.

Trei are dóue terminaţiuni pr.: trei (m.), trele (f.), 
ci trele se usită numai în compuse. Patru, cinci, şese, 
şepte, opt, nóue sunt declinabile, fără genuri şi caşuri.
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Bece în singular e adiectiv, iară în plural e substantiv. 
Sută, miiă şi milion sunt substantive declinabile, ca numele 
de I-ma şi a Il-a declinaţiune, pr.: sute, mii, milióne.

Din tot şi trei se compune: toţi-trei (m.) şi tote trete 
(f.), ce se pronunţă şi tustrei, tustrele, sau tute-trele în N. A.; 
iară în G. D. cu prep. a. precum: a toţi-trei a tóte-trele; de 
asemenea şi câte-trei, câte-trele, câte-patru, câte-dece şcl.

2. Numeralele compuse se formăză:
a) del.a 10 pană la 20, din numărul unităţilor şi din 

4ece, punénd în mijloc preposiţiunea spră saü spre, pr.: 
un-spre-dece, doi-,sprd-4ece, etc.

b) între 4ăci (20— 30— 40 şcl.), se formăză 4in nu­
mărul décilor şi al unităţilor, întrepunănd conjuncţiunea 
şi, pr.: doue-4ăci şi unul, cincizeci şi trei, şcl.

Notă. Adiectivele numerale se impreună cu substantivele 
lor după gen, număr şi cas, ca alte adiective, pr.: doi omeni, 
amendóue manile; Iara substantivele numerale cu alte sub­
stantive se împreună prin preposiţiunea de, pr.: trei-deci de dile, 
o sută de mii, o miiă de omeni, şcl.

b) Numeralele ordinale arată locul saü ordinea, în 
carea se află lucrurile; răspund la întrebările al câtu-lea 
saü a câtea? şi sunt tóté derivate din cele cardinali, 
primind înainte articlul al, a, iară îndărăt le saü lea 
şi a. Spre exemplu:
al doi-le(a) (m.) a doua (f.) al şepte-le(a) (m.) a şepteaţf.) 
al trei-le(a) a treia al optu-le(a) a opta
al patru-le(a) a patra al 4ece-le(a) a 4ecea
al cinci-le(a) a cincia al sută-le(a) a suta
al şăse-le(a) a şăsa al miiă-le(a) a miia. şcl.

Pentru numeralul ordinal dela început se între- 
buinţăză ântâiu, ântâiă, cu articlu: ântâiul, ântâia, şi 
prim, primă.
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c) Numeralele distributive arată o împărţire a 
lucrurilor în părţi egali, şi răspund la întrebările: câte- 
câti ? câte-câte ? Ele se derivă dela numeralele cardinali, 
prin adaugerea dinainte a părticelei câte, pr.: E i merg
câte trei, câte dece, câte o sută, şcl.

d) Proporţionale se numesc numeralele, ce arată 
un raport de mărime a lucrurilor, faţă cu unitatea, pr.: 
simplu, îndoit, (saü dupla), întreit ("saü triplu), îndecit, 
însutit şi altele puţine. Spre exemplu: ostenélá îndoită, 
lucru îndăcit.

e) Numeralele multiplicative saü adverbiale arată 
repeţirea unei lucrări saü stări, şi se derivă tot dela 
cardinale prin preposiţiunea de pusă înainte, şi ort înapoi; 
precum: de dóue-orí, de trel-on, de dece-or«, de sute 
şi mii de orî, şcl.

§. 21. Numerale nedeterminate.
Ele arată un numér, saü o cantitate óre-care ne- 

hotărîtă şi nelimitată de fiinţe, orî lucruri de aceeaşi 
specie. Spre ex.: mult, puţin, destul, câtva, orecât, atât, tot, 
şcl., pr.: aü venit mulţi (dară nu se spune, câţi anume).

Tóté acestea, fiindcă se pun şi ele lângă substantive, 
arătând mai de aprópe cantitatea acestora, se numesc 
şi adiective cantitative nedeterminate. Unele se declină
regulat şi primesc articlu, iară altele se declină nere­
gulat. Şi anume:

Mult. S i n g u l a r : Tot.
masculin feminin masculin feminin

N. mult multa tot , totă
G. a mult a multă a tot a totă
D. a mult a multă a tot a totă
A. mult multă tot totă
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P l u r a l .
m asculin

N. mulţi 
G. a multor(a) 
I). a multor(a) 
A. multi

feminin
multe 

a multor(a) 
a multor(a) 

multe

masculin
toţi

a toturor(a) 
a toturor(a) 

toti

feminin
tote

a toturor(a) 
a toturor(a) 

tóté
Note  1. Mult se pune înainte şi după substantive. Când 

se pune înainte primesce articlul primar, întocmai câ celealalte 
adiective, precum : multa dorere, multele necasurî; iară când 
se pune îndărătul substantivelor, ori stă singur, iea articlul se­
cundar cel, cea, pr.: dorerile cele multe, cei mulţi, celor multe şcl.

2. Tot, asemenea se póte pune şi înainte, şi după substantiv. 
Când se pune înainte, se articulézá substantivul, pr.: tot omul, 
tótá casa, tot binele; după substantiv rămâne nearticulat, pr.: 
sărăcia tâtă, lipsele tóté. Articlul 1 şi a îl primesce numai când 
stă singur, şi are înaintea sa preposiţiunea cu, pr.: S’a dus cu 
totul, cu tótele, şcl. — în Gen. şi Dat. plur. primesce reduplica- 
ţiunea or, caşi amândoi, pr.: toturor, în loc de totor. Punendu-se 
înaintea numeralelor cardinale, formézá compusele toţi trei, toţi 
patru, toţi dece, scurtat te trei, iwspatru, şcl. (v. pag. 28).

A tâ t ,  C â t .
S i n g u l a r .

m asculin feminin masculin feminin
N atât(a) atâta cât câtă
G. atâtui(a) atâtei(a) câtui(a) câtei(a)
D. atâtui(a) atâtei(a) câtui(a) câtei(a)
A. atât(a) atâta cât câtă

P l u r a l .
N. atâţi(a) atâte(a) câţi câte
G. atâtor(a) atâtor(a) câtor(a) câtor(a)
D. atâtor(a) atâtor(a) câtor(a) eâtor(a)
A. atâţi(a) atâte(a) câţi câte

Not e  1. Améndóué se declină ca un, o (una), înse nu 
primesc articlu. în locul acestuia iau adausul a, şi anume la 
atât (mase.) în tóté caşurile, ce înse e de prisos; la atâta (fern.) 
a din Nom. şi Acuş. e caşi articlu; în Gen. şi Dat. înse precum 
şi la cât în ambe genurile, încă e de prisos.

2. Din cât, prin adaugerea articlului al dinainte, şi 1 (ul) 
le, a, dinapoi, se formézá întrebătoriul numerar: al câtu-le(a), 
sau a câta. Iară prin adaugerea părticelelor üé, őre, ori, va,
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veri, nes, şi, de; cum şi prin repeţirea lui cât, se născu o 
mulţime de numerale nedeterminate compuse. Spre ex. fîg-cât, 
ore-cât, ori-cât, cât-va, ver-cât; nes-cât, cât-de-cât; fie-şi-cât, 
ore-şi-cât, ori-şi-cât, câtu-şi-va, ver-şi-cât, câtu-şi-de cât, şcl.

A lt.
S i n g u l a r :

masculin
N. alt, art. altul (om)
G. a altui(a)
D. altui(a)
A. pre alt, (altul)

feminin 
altă art. alta 
a altei(a) 

altei(a) 
pre altă, alta

P l u r a l :
N. alţi, art. alţii (omeni) 
G. a altor(a)
D. altor(a)
A. pre alţi, alţii

alte, art. altele 
a altor(a) 

altor(a)
pre alte, altele

Ca alt se declină şi alalt, alaltă, Inse fără articlu primar; 
iară în Gen. şi Dat. din ambii numeri cu ă în a doua silaba 
al, precum; alâltui, alăltor.

Altul póte lua din ainte articlul cel, cea, şi atunci în 
Gen. şi Dat. din ambii numeri numai articlul se declină, pr.: 
Cel alalt, cei alai ţi; celui alalt, celor alalţi. Celalalt şi cestălalt 
sunt şi pronume demonstrative.

Destul, puţin se declină regulat ca adiectivele. 
Destul nu primesce articlu. Puţin fără articlu formézá 
Gen. Dat. plural în or ; spre ex. puţinor omeni.

Nime sau nimene se declină în singular, în tóté 
caşurile cu a în capet, sau fără a, precum:

N. nime, nimene(a)
G. a nimenui(a)
D. nimenui(a)
A. pre nime, nimene(a)

Formele nimenelea, nim şi nimerea, cu Gen. şi Dat. ni- 
merui(a) şi nimului sunt mai rari şi puţin usitate astădi.
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C a p V.
§. 22. Pronumele.

Cuvintele, ce se pun în locul numelor (substantive), 
se numesc pronume. Spre e x .: E ü  (adecă Ioan) vorbesc; 
tu (adecă Petru) cetesci; E i  (adecă pruncii) se jocă.

Pronumele sunt de maî multe specii:
a) personale şi reflexive, b) posesive, c) demonstrative 

(arătătore), d) relative şi întrebătore e) nedeterminate.
Unele din acestea staü totdeauna singure, ţinend 

locul substantivelor, cum sunt pronumele personale: eü, 
tu, el, ea, noi, voi ei, întrebătorele cine ? care ? ce; spre ex. 
E l  (Ioan) vine. Noi (şcolarii) învăţăm. Cine vine? Ce 
faci ? de aceea se şi numesc pronume substantivale, Altele 
înse se pot pune şi lângă substantive, împreunându-se 
cu aceste ca şi adiectivele; spre ex. cartea mea, acest 
şcolar, cărţile nóstre, şcolarii aceia, şcl. pentru aceea
se numesc pronume adiectivale.

După formare, unele sunt originali, pr. eu, tu, noi; cine, 
care şcl.; iară altele derivate, adecă formate din cele originali, 
pr.: el, însu, acel, acest, cel alalt, cestalalt, şcl.

a) Pronumele personale şi reflexive.

Pronumele personale se împart în trei părţi, după 
trei persóne. Şi anume, de persona l-a, adecă, carea 
vorbesce; de persona 2-a cătră carea se vorbesce; şi a 
3-a despre carea se vorbesce. Spre ex.: E u  (persona 1-ă) 
vorbesc; tu (persona 2-a) asculţi; el (persona a 3) dórme.

Pronumele personale se declină, precum urmeză:
S i n g u l a r .

Persona 1-ă Persona a 2-a Persona a 3-a
N. eü, (io) tu el, ea
G. —, mî —  ţi —>
D. mie, (î)mi ţie, (î)ţi sie, (î)şi
A. (pre) mine, me tine, te sine, se



^3

N. noi
G. ■—, ne, n i
D. nóue, ne, ni
A. (pre) noi, ne

P l u r a l .
voi
—, ve, vi 
vóue, ve, vi 
voi, ve

sie, (î)şi 
sine, se

Pentru persóna a 3-a în locul formelor originale 
(sü să) din nominativ, cari a stă di nu se mai aud, se 
întrebuinţdză formele derivate: el, ea şi ins, însă, cari 
se declină în modul urm ător:

El.
S i n g u l a r .  P l u r a l .

masculin feminin masculin feminin
N. el, — ea, —• ei, — ele, —
G. lui, i ei, i lor, le, li lor, le, li
D. lui, (î)i ei, (î)i lor, le, li lor, le, li
A. el, (î)l ea, o, ei, i ele, le

îns.
S i n g u l a r .

masculin feminin
N. îns, art. insul însă, art. insa
G. îns, insului înse, insei
D. îns, insului înse, insei
A. îns, insul însă, insa

P l u r a l .
N. înşi, art. înşii înse, art. insele
G. înşi, inşilor înse, inselor
D. înşi, inşilor înse, inselor
A. înşi, inşii înse, însele
Not e  1. Caşurile Dat. şi Acuş. din ambii numeri dela 

pronumele originale, aü câte dóué forme precum: mie, (î)mi; 
ţîe, (î)ţi, şcl. Formele mie, ţie, sie; nóue, vóue, şcl. se numesc 
întregi sau lungi; iară (î)m%, (î)ţi, (î)şl; me, te, se; ne, ve, 
sunt forme scurtate.

2. Dativií sing. -mi, -ţi, -şi, când stau singuri primesc din 
ainte radimul î; de ex. «mi pare bine, iii dau bani. Fără ra­
limul (î) se pun înapoia cuvintelor şi se împreună cu ele 
întrun cuvânt; precum: dă-mî se-ţi scriu, şcl. Când se pun

3
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înainte se numesc prefixe, precum: ml-ai dat, ţl-am spus, mi-se 
pare; iară când se pun dinapoi se numesc sufixe, precum: 
fă-ţl vestminte, facă-şl, du-te în colo şcl. - Ca prefixe, împre- 
unându-se cu un pronume începător cu consonantă, se pro­
nunţă cu i întreg, precum: mi-se pare; dă-mi-le.

3. Dativii plur. scurţi ne, ve, se pronunţă ca ni, vi, cu i 
întreg, când se împreună cu alt pronume următor, precum: 
mise pare, vi-le dau.

4. Formele scurtate din Dativii şi Acusativii din ambii 
numerii, punendu-se lângă Nominativii, sau lângă formele cele 
lungi, äü însemnare reflexivă; va se dică, arată că lucrarea, ce 
iésá dela subiect, nu trece la altul, ci se întorce iarăşi asupra 
subiectului. Spre ex. Eü mă silesc. Noi ne luptăm. Ei se 
mângăiă (pre sine). Ne facem mue de lucru. Mie-mi fac de 
lucru. Ţie-\i faci nécas. Sora îşi cose sieşi vestmântul.

Pronumele el, ea, sunt formate din articlul primar 
1 (ul) a, prin adaugerea din ainte al ui e ca radim; de 
unde, în caşurile Gen. şi Dat. din ambii numerii, acest 
e se şi lasă afară; precum: N. el, Gen. lui; pl. ei, Gen. 
lor; ele, Gen. lor, şcl.

Pre lângă forma compusă el, ea, se mai întrebuinţeză 
şi formele simple ale articlului l (ul), şi a, ca pronume 
personale şi relative, în tóté caşurile afară de nominativ. 
Şi anume: Gen Dat. sing. *; Acuş. I (îl) şi o (întors din 
a); Gen. Dat. plur. le, li; Acuş. i şi le.

Formele acestea scurte se pun, întocmai ca şi ml-, ţl-, st-, 
ca prefixe şi sufixe; precum: i- dau (lui), i-am spus (eî), îl- 
véd, o cunosc; (lor) li-se pare, le- dau pace, i- véd, le cunosc; 
da-i pace (lui), spune-« se mérga (ei), vedi-o, lasă-« în pace (ei), 
pune-fc jos (cărţile), şcl.

Când stau singure, ca cuvinte de sine, primesc înainte 
sunetul închis î; precum: îi dau (lui sau ei) pace, îl véd, îi 
cunosc pre toţi, şcl.

Ins, însă, sunt formate din să, să cu adaugerea 
dinainte a raclimului în. Se declină cu articlu şi fără 
articlu. în  declinaţiunea nearticulată aü numai o formă 
pentru genuri şi numeri.
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îns, însă, pot lua dinainte litera d, precum: dîns, dînsa, 
sau densul, dénsa, şi se declină întru tóté ca îns sau însul.

Forma cea nearticulată îns, însă, se póte împreuna cu 
dativii personali scurtaţi -ml, -ţi, -şi, -ne, -ve, inse numai sing, 
cu sing., şi plur. cu plur., precum: însu-mi, însu-fî, însu-si; 
înşi-we, înşi-ce, înşi-şî sau înse-ş*.

Totodată pot se primescă dinainte şi pronumele personale 
eu, tu, el, cum şi formele lungi din Gen. şi Dat. mie, ţîe, şîe, 
şi astfel să se decline după genuri şi persóne, în ambii nnmerî si
în tóté casurilé, pr.:

Persona I.
N. eü ínsu-»tó
G . -------
D. mie însu-m*
A. pre mine însu-mf

N. noi însi-we
G . ------- ’
D. nouă înşi-we
A. pre noi înşi-we

K eü însa-mi
G . -------
D. mie înse-mi
A. pre mine însa-ml

N. noi înse-we
G. — —
D. nouă înse-ne
A. pre noi înse-we

Masculin.
S i n g u l a r .

Persona II 
tu însu-ţl

ţie însu-ţj 
tine însu-ţî
P l u r a l .  

voi înşi-cc

vóué înşi-»e 
voi înşi-re

Feminin.
S i n g u l a r .  
tu însa-ţ»

ţie înse-ţl 
tine însa-ţi
P l u r a l .  

voi înse-w

vóué înse-re 
voi înse-^e

Persona III.
el însu-şî 
lui însu-şl 
lui însu-ş* 
el însu-şî

ei înşi-si 
lor înşi-ş* 
lor înşi-şi 
ei înşi-ş»

ea însa-şl 
ei înse-şă 

i ei înse-şZ
! ea însa-şl

ele înse-şl 
lor înse-ş» 
lor înse-şl 
ele înse-şl

b) Pronumele posesive.
Ele arată, că lucrurile sau fiinţele, despre cari e 

vorbă, sunt posesiune a cutărei persóne (1-e, a 2 -a sau 
a 3-a). Spre ex. degetul meü, peciorul teu, vestmântul 
séü ; cărţile mstre, banii voştri, şcl.

3*
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Aci, meü, teü, sSü, nostru, vostru sunt pronume posesive, 
şi arată, că obiectele lângă cari staü, sunt posesiune sau a 
persóneí 1-e, sau a 2-a sau a 3-a.

Pronumele posesive se formézá dela cele personale. 
Se declină regulat ea adiectivele, şi anume, cele mas­
culine meü, teü, séü, ca adiectivele terminate în u ; fe­
mininele mea, ta, sa ca substantivele scurtate, iară rnstră, 
vostră ca femininele de l-a  declinaţiune cu terminaţiune 
íntrégá. Spre exemplu.

S i n g u l a r .
Persona I. Persona II. Persona III.

N.
mase.
meü

fem.
mea

mase.
teu

fem.
ta

mase.
séü

fem.
sa

G. [3 meű ö mele 
g mele

teu tale séü sale
D. ’S

Ă meü téű tale séü sale
A. meu w  mea teu ta séü sa

N. mei ^  mele
P l u r a l .  

tei tale sei sale
G. o3 mei mele tăi tale séí sale
D. mei ‘1 mele tei tale séí sale
A. mei mele tei tale séí sale

în  persona a 3-a, pre lângă séü, sa, se mai în- 
trebuinţdză şi lui (mase.) eî (fern.) pentru singular, şi 
lor pentru plural în améndóué genurile, mai ales pentru 
lămurirea înţelesului, când e vorbă despre mai mulţi 
posesori cu mai multe posesiuni; saü când posesiunea 
se refere la o personă diferită de subiect.

Spre ex. Ioan şi-a pierdut cărţile sale (un posesor); iară 
fraţii si-aű pierdut pre ale lor (mai mulţi posesori). învăţătorul 
a pedepsit pre Petru şi pre vecinul seu. Aci nu se póte sei, 
al înveţătoriului vecin, sau al lui Petru). înveţatoriul a pedepsit 
pre Petru şi pre vecinul lui (adeca pre al lui Petru, ca personă 
diferită de subiect).

Tóté pronumele posesive se pun lângă substantive,
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ca şi adiectivele, de aceea, se numesc adiective posesive. 
Şi anume, mai des se folosesc fără articlu, punéndu-se 
înapoia substantivelor articulate; precum: fratele meü, 
cartea mea, bani* met, casele vóstre, şcl.

Când se pun înaintea substantivelor, primesc articlul 
secundar al, a; precum: al téü frate, a ta soră, ai voştri 
părinţi, ale vóstre cărţi, şcl.

D e asemene primesc articlul al, a, ai, ăle, şi când 
staü singure, îndreptânduse totdeuna în gen şi număr, 
după substantivul de posesiune subînţeles. Spre ex. al 
nostru (frate), ai noştri; a vostră (soră), ale vóstre, ale 
lor (sorori, cărţi, şcl.).

Notă.  Uneori se pun şi după substantive nearticulate, 
şi atunci posesivele meü, tm , seu, se pronunţă contras în mio, 
to, so; precum: socru-mio, tatá-to, véru-so, şcl.

De multe-orî în locul posesivelor se pun Dativii personali 
-mi, -ţi, -şi, ne, ve. Spre ex.: capu-m* este greű; din parte-şt 
a făcut totul; ni-s’a dus feciorul, şcl.

c) Pronumele demonstrative (aretătore).

Pronumele demonstrative arată mai de aprópe caşi 
cu degetul, persónele saü obiectele, în locul cărora se 
pun. Spre ex. Acesta (şcolarul) e bun! cela e rău. Omenii 
aceia sunt silitori; aceştia sunt leneşi, şcl.

Ele sunt de dóué specii: unele cari se formeză din rădăcina l, şi 
altele din st, remase din iile şi iste latine.

Améndóué rădecinile aceste ieaü înaintea lor vocala ă sau e, ori 
silaba ce, saü pre améndóué aceste de odată; precum: íl, ást saü el, est; 
cel, cest; acel, acest; pentru feminin: aea, asta (ásta); ceea, ceasta aceea, 
aceasta, şcl.

Pronumele demonstrative se declină regulat, după 
genuri, numeri şi caşuri, fără articlu, înse cu a şi fără 
a îu capăt; precum urmăză:
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N.
G.
D.
A.

N.
G.
D.
A.

Acel.
mase.

S i n g u l a r .
fern.

Acest.
mase. fern.

acel(a) 
aceluí(a) 'g 
acelui(a) 3  
acel(a)

acei(a) -
acelor(a) g 
acelor(a) vS 
acei(a) —'

acea(a) ^  
acelei(a) 
acelei(a) |  
acea(a) ü

acest(a)
acestui(a)
acestuî(a)
acest(a)

P l u r a l .

aceastä(a) 
'S acestei(a) 
•S acestei(a) 

aceastä(a)

acele(a) ^  
acelor(a) § 
acelor(a) «s 
acele(a) ^

acesti(a) ^  aceste(a) 
acestor(a) § acestor(a) 
acestor(a) ,§ acestor(a) 
acesti(a) w  aceste(a)

>CÖ
‘5>
aa>

a

întocmai se declină şi ăl, ăst; cel, cest; pr.: álul, 
ăstui; celui, cestui, şcl.

Din nedifinitul alt, cu articlul secundar al dinainte
se compune ălalt, şi cu cest şi cel tot dinainte, se for­
mázd demonstrativul compus: celalalt, ceasialaltă; cel­
alalt, cea-alaltă; în cari, pronumele cest şi cel se declină 
regulat, iară alatt (ca adiectiv) numai după genuri şi 
numeri; precum: cestui alalt, plural ceşti alai ţi; cestei 
alalte, pl. ceste alalte.

Acel şi acest avénd în capet párticéua a, se pot 
împreuna în ambele genuri, în numeri şi caşuri cu re­
flexivul şi; precum: acelaşi, acestaşi, aceiaşi, aceastaşf; 
Gen. aceleiaşi, acesteiaşi, şcl.

Not e  1. Pronumele demonstrative pot sta singure (ca 
substantive) saű împreunate cu un substantiv, înainte saü ín­
dérét (ca adiective). Când se pun înainte de substantive, nu 
primesc adausul a în capet, precum: acest om, această carte; 
aceşti omeni, acestor case, şcl. Iară când stau singure, sau 
după substantiv, se íntrebuin(ézá de comun cu a în capet, pr. 
acesta e mai mare; aceia sunt réí; acelora le-am dat. Omenii 
aceştia; femeilor acestora, şcl.

2. Prin est, cest, acest, acesta, cest-alalt, acestaşî se arată 
persóne sau lucruri maî apropiate; iară prin ăl, cel, acel, cel­
alalt, acelaşi se arată persóne saű lucruri mai depărtate.
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3. în limba literară formele ăst (est), asta (ésta), ăl, aea 
cu celealalte caşuri ale lor, se usită mai rar, iară formele cu 
h dinainte, precum: hăsta, hasta, heía, haea; hélora, şcl. nu 
sunt de loc admise.

d) Pronumele relative şi întrebătore.

Pronumele, ce se referesc la o persona saü lucru 
de mai înainte, se numesc relative, precum: care, ce, 
cel ce, cine.

Spre ex. Carele învaţă, şcie. Ce ai făcut, nu e bine. Că 
ce lucreză, sunt vrednici de laudă. Cine vrea sa înveţe, póte.

Pronumele relative sunt parte originali, p r .: care, 
c e ; parte derivate, pr.: cel ce, (format din pronumele 
demonstrativ cel şi din relativul ce), şi cine (format din 
relativul ce şi silaba ne).

Ce rămâne neschimbat, în tóté genurile, numerii 
şi caşurile. Când se referesce înse la persóne, are Gen. 
şi Dat. singular: cuî.

Care se declină cu articlu şi fără articlu. Iară în 
Gen. şi Dat. primesce în capăt adausul a; precum:

Care.
S i n g u l a r .

masculin feminin.
nearticu la t articu la t nearticu la t a r ticu la t

N. care carele care carea
G. a cărui căruî(a) cărei căreî(a)
D. cărui cărui(a) cărei cărei(a)
A. pre care carele care carea

P l u r a l .

N. cari carii cari carile
G. a căror căror(a) căror căror(a)
D. căror căror(a) căror căror(a)
A, pre cari carii cari carile

în  cel ce se declină numai cel, iară ce rămâne ne­
schimbat; precum: Nom. cel ce, ceea ce; Gen. celui ce, 
celei ce; plural: cei ce, cele ce; celor ce, şcl.
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Cel ce încă pöte Ina la fine adausul a; precum:
Nom. cela ce, ceea ce; Gren. celuia ce, celeia ce; pl. ceia 
ce, celea ce; celor a ce, şcl.

Cine e nedeclinăbil. Ca pronume relativ se între- 
buinţâză numai când e vorbă de persóne, şi când stă 
singur. Spre ex. Cine vrea (adecă carele vrea), póte veni.

Pronumele cine, care şi ce se întrebuinţâză şi ca 
p r o n u m e  î n t r e b ă t o r  e, când întrebăm cu ele despre 
lucruri saü persóne. Spre ex. Cine vine? Care scrie? 
Ce faci?

Notă.  Pronumelui care (quale), îi corespunde tare (tale). 
Acest din urmă se usită numai în compusele atare, cutare şi 
arătare; dintre cari, cutare se declină întru tóté caşi care. Atare 
se declină numai fără articlu; iară acătare rămâne nedeclinat.

Cu cine şi care se íntrébá numai de persóne; iară 
cu ce se íntrébá mai mult despre lucruri; precum: Ce 
lucri ? ce vreai ? Când se íntrébá despre persóne, se pune 
şi substantivul personal lângă e l ; pr. Ce om a venit ?

e) Pronume nedeterminate.

Din pronumele c i n e ,  c ar e ,  ce ,  împreunate cu 
părticelele: fie, óre, ori; veri, nes, macar; ş(l), étre-(şi), 
şcl. dinainte, şi va în urmă, se formézá un număr mare 
de adiective pronominali, saü pronume nehotărîtore (ne­
determinate) compuse. Spre ex. cu cine: fié-cine, óre- 
cipe, orl-cine, ver-cine, «es-cine, macar-cine; cine-m ; 
fi&-şii-cine, ore-şî-cine, ori-şi-cine, ver-şi-cine, macar-şi- 
cine, cine-m-^l; fi&-şî-ce-cine, ore-aine-şi; óre-cine-m; 
ore-şi-cme-va.

Care: fi6-care, ore-care, on-care, ver-care, wê s-care, 
macar-caxG; care-va; fie-şi-cave, ore-şî-care, ver-şi-care, 
carG-va-ş; care-^; car e-şi-va] fie-ş-ce-care. Care-de-care, şcl.
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Ge: fiă-ce, őre-ce, ori-ce, veri-ce, neş-ce, macar-ce; 
c e -w ; fie-ş-cei ore-ş-ce, ori-şi-ce, ver-şi-ce, macar-şi-ce] 
ce-va-şi; fiă-ş-ce-ce.

Din aceste, care se declină după genuri, numeri şi 
caşuri; cine şi ce în G. şi D. cui, iară părţile celelalte 
din coinposiţiune rămân nedeclinate. Spre ex. fie-care, 
fie-cărui, fié-cári; fih-cine, fié-cm; óre-cme, óre-cw«, şcl.

C a p VI.
§. 23. Verbul.

Cuvintele, cari arată o lucrare saü stare a per- 
sónelor şi a lucrurilor, se numesc verbe.

După însemnare, verbele se împart în active (lu- 
crátóre), pasive (păţitore) şi neutre.

Verbele active arată, că subiectul face ori lucră 
ceva; precum: eu scriu, el ară, noi învăţăm, ei aUrgă, 
şcl. Lucrarea aceasta, care ésá dela subiect, póte trece 
la altă persóná saü lucru, şi atunci verbele se numesc 
active-transitive; iară persona său lucrul, asupra căruia 
trece lucrarea, se pune în acusativ şi se numesce obiect 
propriü; precum : eü véd pre mama, tu scrii epistolă, el 
ară pămentul, noi învăţăm prelegerea, şcl.

Verbele acele înse, ce exprimă o lucrare, carea 
după natura sa nu póte trece asupra altei persóne ori 
obiect, ci rămâne numai pre lângă însuşi subiectul lu­
crător, se numesc active-netransitive; precum: eü merg, 
tu fugi, el alergă noi venim, ei învăţă, şcl.

Verbele pasive ne arată, că subiectul nu lucră, ci 
sufere ori pătimesce, saü preste tot, e cuprins de o 
lucrare străină, ce vine asupra-i dela o altă persona;
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precum : nié laud (de eătră altul); suni bătut (de altul);
tu eşti alungat, ei sunt legaţi, şei.

- Formă propriă pasivă în limba românescă nu avem. Ci 
tote verbele pasive se formézá dela cele transitive, punéndu-se 
înaintea lor la formele active, pronumele me, te, se, ne, ve; 
orî dela participiul trecut al verbului activ, punéndu-se înainte 
verbul auxiliar suni sau a fi .

Verbele mutre arată o stare a subiectului, ce nu 
se póte considera nici ca lucrare, nici ca pătimire; pr.: 
staü, şed, dorm, mor, aştept, uit, şcl.

Din verbele transitive se formézá şi cele reflexive, 
adecă cari arată că lucrarea, ce ésá dela subiect nu 
trece la alt obiect, ci se întorce iarăşi asupra subiectului; 
precum: eü me scol, tu te speli, el se scaldă; noi ne 
silim, voi ve lăudaţi, ei se bat; eü mi- aduc aminte, tu 
ţî- mtipuesci, şcl. Aci, întorcerea lucrărei se exprime 
prin pronumele reflexive me, te, se; ne ve; mi-, ţi-, şi-, 
cari arată, că subiectul lucrător e tot odată şi obiectul, 
la care se réferesce lucrarea.

Verbele ce ínsémná o lucrare, ce nu se póte ascrie 
nici unei persóne, se numesc impersonale; precum: ploă, 
ninge, fulgeră, tună, şcl.

§. 24. Conjugaţiunea.
Verbele şi- schimbă terminaţiunea după moduri, 

timpuri, numeri şi persóne.
Moduri, adecă forme de ale lucrărei, sunt de dóué 

specii: finite şi infinite. Moduri infinite, adecă nemăr­
ginite, în cari lucrarea nu se hotâresce mai de aprópe 
după persóne şi numeri, sunt dóué: infinitivul şi par­
ticipiul, precum: a scrie, şi scris. Iark finite saü măr­
ginite, adecă în cari lucrarea sau starea verbului se
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hotăresce mai de aprópe, după p^rsóne şi numeri, sunt 
trei: a) indicativul saft modul aretător, carele exprimă 
o stare reală a lucrărei, precum: scriu; b) conjunctivul 
sau împreunător, carele exprimă lucrarea numai ca ideală 
şi presupusă, pr.: se scriem; c) şi imperativ saü porun­
citor, prin carele sa poruncesce o lucrare; pr. scrie tu.

Timpuri principali sunt trei: a) presentele, adecă 
de faţă, carele arată lucrarea, ca una ce se întâmplă 
acum; precum: scriü (acum); b) trecutul, carele arată 
lucrarea ca împlinită; precum: am scris şi c) viitorul, 
carele arată, că lucrarea se va întâmpla numai de aci 
înainte; precum : vorn scrie.

Timpul trecut se subîmparte în alte trei timpuri, 
precum: imperfect, adecă nedeplin trecut, precum: eü 
scrieam; perfectul saii deplin trecut, precum: am scris, 
şi prea perfectul sau de mult trecut, precum: el scrisese 
saü el a fost scris.

Numeri, ca şi în declinaţiune sunt numai doi; 
singular şi plural.

Iară persóne ca la pronume sunt trei: de ântâia 
personă eu şi noi; de a dóua personă tu şi voi, şi de 
a treia el, e a ; el, ele.

§. 25. Timpuri simple şi compuse.
Timpurile cu privire la formarea lor sunt de dóué 

specii: simple şi compuse.
Cele simple se formâză dela trupina verbului, saü 

dela infinitiv, adăugând la acesta terminaţiunile per­
sonali ; precum: cânt, cânţ-i, cânt-ă, cânt-ám, cânt -aţi, 
cântâ: cânt-am, cânta-«, şcl.

Timpuri simple sunt: tóté presentele active, per-
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fedn i I  (simplu), prea perfedul I  (simplu) din indicativ 
şi participiul.

Timpurile compuse se forméza (dela infinitiv şi 
participiu) adaugénd dinainte unele verbe ajutătore 
(auxiliare), precum sunt: sum, am şi voiu. Spre ex, suni 
bătut, eram bătut; am cântat, aş cânta; voiü cânta, şei.

Compuse sunt timpurile trecute şi viitóre, pr.: imper­
fectul, perfectul I I  (compus), preaperfedul I l- le  (compus), 
viitorul I  şi al Il-le , din indicativ şi conjunctiv, şcl.

Nota.  Sunt unele verbe înse, cari se abat dela regula 
generale în formarea timpurilor simple, şi aceste se numesc 
anomale sa ti iregulari. De aceste se ţin şi verbele auxiliare: 
am, voiü şi sum, cu a fi.

§. 26. Am.
Verbul auxiliar am are numai dóué timpuri proprii: 

presentele indicativ, şi un timp optativ sau doritor; şi se 
conjugă după cum urmézá:

Presente indicativ. 
Sing. 1. (eü) am

2. (tu) al
3. (el, ea) a

Plur. 1. (noi) am
2. (voi) aţi
3. (ex, ele) aű

Presente optativ. 
(eü) aş 
(tu) ai 
(el, ea) ar
(noi) am.
(voi) aţi 
(ei, ele) ar

Auxiliarul am se întrebuinţâză la formarea tim­
purilor compuse ale perfectului, precum: am cântat, am 
fost cântat, şcl. şi se deosebeşce de verbul a avé, carele 
e verb anomal de sine stătătoriu (predicativ), avénd tóté 
timpurile după conjugaţiunea a Il-a.

Not e  1. Persona 3-a d in 'sing. Presente indicativ, pre 
unele locuri se pronunţă numai a (curat), iară pre alte locuri 
ca a 3-a persona din plural aü, sau contras în o; precum: el 
a scris, sau: aü scris, saű: o scris.
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2. Persona a 3-a din sing, optativ, acum se pronunţă 
numai ar, caşi în plural; ci la cei betrâni se pronunţa şi are.

. 27. Voiu.
Verbul auxiliar voiü încă are dóué timpuri, ci 

propriű uumai unul: presentele indicativ; iară impropriu: 
imperfectul indicativ, şi se conjugă după cum urmézá:

Presente.
Sing. 1. (eu) voiü

2. (tu) vei
3. (el, ea) va

Plur. 1. (noi) vom
2. (voi) veţi
3. (ei, ele) vor

Imperfect. 
(efi) vream 
(tu) vreai 
(el, ea) vrea
(noi) vream 
(voi) vreaţi 
(ei, ele) vrea(U),

Voiü se întrebuinţâză ca auxiliar la formarea tim­
purilor viitore. De el se deosebesce verbul a voi, carele 
e verb predicativ de a IV-a conjugaţiune.

La auxiliarul voiu în presente, tóté persónele se 
aud în limba poporală şi fără v, precum:
Sing, (eu) om Plur. (noi) om

(tu) B sau i (voi) eţi
(el, ea) a, sau o (ei, ele) or

în persona 2-a sing, şi plur. în loc de i şi eţi, se <jice şi cu 
î (obscur), ca rabini dinainte, pr.: tu î? merge, voi îţi merge şcl.

Imperfectul se formézá dela infinitivul verbului a cri, 
carele e anomal de conjugaţiunea a Il-a.

Note  1. Vream în sing. la cei vechi se pronunţa fără m, 
ca în tote imperfectele modului indicativ, ceea-ce şi astădî se 
mai aude pre multe locuri; precum: eu vrea scrie.

2. Vreaă în a 3-a personă din plural pre unele locuri se 
pronunţă fără u, ca avea, şi ca tote imperfectele indicative.

§. 28. Sum .
Verbul auxiliar sum are dóué timpuri proprii în 

modul indicativ: presentele şi imperfectul, şi se conjugă 
după cum urmézá:



46

Presente. Imperfect.
S. 1. (eü) sum, sunt, -s(ü)

2. (tu) eşti
3. (el, ea) este, e, i-

(eü) eram 
(tu) erai 
(el, ea) era

Pl. 1. (noi) suntem (sem)
2. (voi) sunteţi (seţi)
3. (ei, ele) sunt -s(ü)

(noi) eram 
(voi) eraţi 
(eí, ele) eraü

Sum  se întrebuinţdză a) ca verb de sine stătător 
(predicativ), pr.: mama este afară; b) ca-verb împreu- 
nător (copulativ) între numele substantiv ori adiectiv; 
luat ca predicat, şi între subiectul lor, pr.: noi suntem 
omeni, voi sunteţi buni, ei sunt diligenţi; c) ca verb 
auxiliar la formarea pasivului şi a preaperfectului 
compus dela verbele active.

Not e  1. Forma sum dela persona 1-ă, pronunţată sírni, 
cu Ú (obscur) e întrăgă; iară sü dela persona 1-ă din sing, şi 
pers. 3-a din plural e formă scurtată, pronunţânduse cu ü (ju­
mătăţii) şi formând numai o jumătate de silabă, se pune înapoia 
cuvintelor, ca sufix; precum: eu-sfuj sănătos, ele-s(ü) lucrătore. 
Când stă singur, se pronunţă cu vocala obscură î dinainte, ca 
radim, precum: ei «(sü) sănătoşi.

2. La persona a 3-a, în loc de este, sau e, mutânduse 
acesta în i (jumetăţit), se întrebuinţeză ca sufix, pr.: el-i 
morbos; sau cu radim dinainte, pr.: el îi morbos.

3. In persona a 2-a şi a 3-a din plural formele sem, 
seţi, sunt forte rare; iară sunt din persona 1-ă din sing şi de 
aci suntem, sunteţi şi sunt din plural, deşi maî puţin regulate, 
sunt cele mai usitate.

4. Persona 1-ă din sing. Imperfect, la cei vechi se pronunţa 
fără m în capet, ca eră. A 3-a pers. din plur. erau, se pronunţă 
cu ű, în capet, spre a se deosebi de pers. 3-a din sing., dară 
nu pretoţindene, ci pre unele locuri se aude numai eră.

5. în loc de eram, erai, pre unele locuri se pronunţă 
ereâm, ereăi, ereă, şcl. adecă cu e între r şi a, ci rău.

Celealalte timpuri ale acestui verb se formdză dela 
verbul a fi, carele este anomal de conjugaţiunea a IV-a, 
şi se conjugă în modul următor:
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Indicativ.
Perfect (I, simplu)

S. 1. fu i  sau: (fuseî)
2. fuşi (fuseşi)
3. fu  (fuse)

Pl. 1. furăm  (fuserăm)
2. furăţi (fuserăţî)
3. fură  (fuser ă)
Perfect (II, compus)

S. 1. am fost
2. ai fost
3. a fost 

Pl. 1. am fost
2. aţi fost
3. aű fost

î n t o r s :
Sing. 1. fost-am

2. fost-ai
3. fost-a,

Plur. 1. fost-am
2. fost-aţi
3. fost-a^.

Viitor I. 
Sing. 1. voiü fî

2. vei f i
3. va f i

Plur. 1. vom f i
2. veţi f i
3. vor f i
î n t o r s :  

Sing. 1. f i  voiü
2. f i  vei
3. f i  va

Plur. 1. f i  vom
2. f i  veţi
3. f i  vor
Viitor II.

Sing. 1. voiü f i  fost
2. vei f i  fost
3. va f i  fost 

Plur. 1. vom f i  fost
2. veti f i  fost
3. vor f i  fost

Preperfect (I, simplu) 
Sing. 1. fusésem

2. fusésefi
3. fusése

Plur. 1. fusesem s.fuseserăm
2. fuseseţi s. fiiseserăţî
3. fusése(r) s. fuseseră

s a u :
Sing. 1. f i  voiü fost

2. f i  vei fost
3. f i  va fost 

Plur. 1. f i  vom fost
2. f i  veţi fos.t
3. ß  vor fost

Presente.
Conjunctiv.

Sing. 1. se fiă Sing. 1.
2. se fii 2.
3. se fié 3.

Plur. 1. se fim Plur. 1.
2. se fiţi 2.
3. se fie 3.

Perfect.
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Sing.

Plur.

Imperfect. 
Presente Optativ).
1. aş f i  sau: fire-aş
2. aí f i
3. ar f i
1. am f i
2. aţi f i
3. ar f i

Viitor

fire-ax 
fire-ax 
fire- am 
fíre-'díí 
fire-ax

(s.
Sing.

Plur.

Preaperfect I. 
Perfect Optativ).

1. aş f i  fost
2. aí f i  fost
3. ar f i  fost
1. am f i  fost
2. aţi f i  fost
3. ar f i  fost
í n t o r s :

Sing. 1. voiü sé fiü Sing. 1. fire-aş (fi) fost
2. vei sé fii 2. fire-ú  (fi) fost
3. va sé fis 3. fire-ar (fi) fost

Plur. 1. vom sé fim Plur. 1. fire-am (fi) fost
2. veti sé fiţi 2. fire-aţi (fi) fost
3. vor sé fie 3. fire-ax (fi) fost

Viitorul II.
Sing. 1. voiü se f i  fost

2. vei se f i  fost
3. va sé f i  fost 

Plur. 1. vom sé f i  fost
2. veţi sé f i  fost
3. vor sé f i  fost
I m p e r a t i v .

Presente.
I. II,

Sing. 1. sé f i i Sing. 2. f i i  (tu)
2. sé f i s 3. fie (el, ea)

Plur. 1. sé fim Plur. 1. fim  (noi)
2. sé f i ţ i 2. f i ţ i  (voi)
3. sé fie 3. f i s  (ei, ele)

Presente, 
a f i , saü fire.

Presente, 
fietor saü fiitor

Infini t iv.
Perfect, 

a f i  fost-
P a r t i c i p i u .

I fost. 
Participiü gerundiu. 

fiend, saü fiind.

Perfect.
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§. 29. Patru conjugaţiuni.
După terminaţiunea infinitivului presente tóté verbele 

se împart în patru clase, şi de aci deosebim patru 
conjugaţiuni.

De conjugaţiunea I-ă se ţin tóté verbele terminate 
în a accentuat, precum: a cânta; de conjugaţiunea a 
Il-a, cele terminate în e lung sau accentuat precum: a 
tăce; de conjugaţiunea a IlI-a cele terminate în 6 scurt, 
precum: a bate ; iară de a IV-a conjugaţiune tóté verbele 
terminate în i, precum: a dorim.

Acestea patru vocali dela infinitiv se numesc şi 
vocale caracteristice, fiindcă după ele se cunosc verbele, 
de care conjugaţiune se ţin.

Dacă lăsăm vocala caracteristică din finea verbului, 
aflăm rădăcina, saű trupina verbului pr.: dela a cânta, 
rădăcina e cânt; dela a tăce rădăcina e : tac; dela a 
bate, bat-, dela a audi, aud. Dela rădăcina aceasta a 
verbului, adaugénd diferitele terminaţiuni personali, se 
formăză timpurile simple ale conjugaţiunilor.

Notă.  Formele conjugaţiunilor au mare asemenare între 
sine, ceea ce se cunósce, dacă alăturăm terminaţiunile timpurilor 
fie-cărei conjugaţiuni.

§. 30. Modul infinitiv.
Infinitivul presente are două forme: una scurtă 

terminată în vocalele caracteristice a, é, e, şi î, precum 
cânta, tăce, bate, dormi; —- şi altă formă lungă terminată 
în silaba re după vocala caracteristică, pr.: cânta-re, 
tăce'-re, bate-re, dormi-re.

Forma lungă e substantivală, pentrueă infinitiviî
terminaţi în re se pun şi în loc de nume substantive,

4
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şi se declină ca numele feminine terminate în e de de- 
clinaţiunea a IlI-a cu articlu sau fără articlu, precum: 
Nom. Ac. sing, cântarea; Gen. Dat. cântăreţ; Nom. 
Ac. plur. cântări/e, şcl.

Not e  1. Infinitivul scurt totdeuna iea înainteşi prepo- 
siţiunea a, p a cânta, a tácé, şcl., afară de caşurile următore:

a) în formarea timpurilor auxiliare cu voiü şi vream, pr.: 
voiu cânta, vream dormi;

b) după espresiunile am ce, safi nani ce, şi aş, precum: 
n’am ce face, aş dormi;

c) după verbele sciű şi pot, pr.: sei cânta, póte dormi. 
2. Infinitivul lung, ca verb e mai puţin usitat, afară de

timpul compus cu aş după sine, precum: dormire-aş, facere-aş.

A) Conjugaţiunea I. în  a.
§.31. Modul indicativ.

Modul indicativ are patru timpuri simple, precum: 
presentele, imperfectul, perfectul (I), şi preaperfectul (I) ; 
şi patru compuse, precum: perfectul (II), preaperfectul (II), 
viitorul I şi al Il-le, în cari se conjugă după cum urmézá :

Presente. Perfect (I, simplu)
Sing. 1. (eü) cânt Sing. 1. cântă-i

2. (tu) cânţ-î 2. cânţi-«
3. (el) cânt-ă 3. cântă

Plur. 1. (noi) cânt-ăm Plur. 1. cântă-răm
2. (voi) cânt-«(£ 2. câritâ-răţi
3. (eî) cânt-a 3. cântă-rd

Imperfect. Perfect (II, compus)
Sing. 1. cânt-a«/ Sing. 1. am cântat

2. cânt-«?' 2. al cântat
3. cânt-a 3. a cântat

Plur. 1. cânt-«»« Plur. 1. am cântat
2. cânt-ap 2. aţi cântat
3. cânt-a# 3. aă cântat
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î n t o r s :
Sing. 1. cântat-«»?

2. cântat-«!
3. cântat-a

Plur. 1. cântat-a»?
2. cântat-«!?
3. cântat-««

Preaperfect (I, simplu)
Sing. 1. cânt-âse»?

2. cânt-âseşi
3. cânt-âse

Plur. 1. cânt-âse»?
2. cânt-âse(?
3. cânt-âse(ră)

Preaperfect (II, compus)
Sing. 1. am fost cântat

2. ai fost cântat
3. a fost cântat

Plur. 1. am fost cântat
2. aţi fost cântat
3. aü fost cântat
î n t o r s :

Sing. 1. cântat-«»? fost
2. cântat-a? fost
3. cântat-a fost, şcl.

şi:
Sing. 1. fost-a»? cântat

2. fost-a? cântat
3. fost-a cântat, şcl.

Viitorul I.
Sing. 1 . voiă cântă

2. vă  cântă
3. va cântă

Plur. 1. vom cântă
2. veţi cântă
3. vor cântă
î n t o r s :

Sing. 1. cântá-voiü
2. cântâ-«e?
3. cântă-««

Plur. 1. cântă-«o»?
2. căntâ-veţi
3. cântă-t’or

Viitorul ll-le
Sing. 1 . voiü f i  cântat

2. vei f i  cântat
3. va f i  cântat

Plur. 1. vom fi  cântat
2. veţi f i  cântat
3. vor f i  cântat

î n t o r s :
Sing. 1. f i  voiü cântat

2. f i  vei cântat
3. f i  va cântat

Plur. 1. f i  vom cântat
2. f i  veţi cântat
3. f i  vor cântat

Note  1. Presentele se formeză dela rădăcina verbului, 
adecă lăpedând vocala caracteristică a infinitivului scurt a, şi 
primind în locul ei terminaţiunile personali ale presentelui 
indicativ, cari sunt pentru

Sing. persona 1 ----- -
n
n

2
3

Plur. persona 1 ----- ăm
„ 2  aţi

3 ------ă
■i
-ă Í)

4*



Tonul de pre vocala infinitivului, în persónele cu ter- 
minaţiunile scurte, adeca numai de o vocală, cum sunt 2, 3 
sing, şi 3-a plur., cade pre rădecina verbului; precum: cant, 
canţ-i, cântă. în persónele cu terminaţiuni lungi înse, intonarea 
se face pre terminaţiune; precum: cânt-ăm, cânt-aţi.

Multe verbe de conjugaţiunea I-a în loc de terminaţiunile 
scurte i, ă, ieaü alte terminaţiuni mai lungi, precum:

Sing. persona 1 —— ez Plur. persona 1 —— ám
. n 2 —— ezl „ 2 - — aţi

11 3 —■ ézá „ 3 - — ma-
tote cu e intonat; precum: dela a lumina, curenta, cerceta, va fi: 
lumin-es, \xmm-ezi, lumin-âză; cercet-es, cercet-esâ, cercet-ezâ; 
cuvint-es, cuvint-62/, cuvínt-ée«, şcl.

Imperfectul se formeză tot dela infinitivul scurt, adaugénd 
la capét' şi intonând în tóté persónele pjresentele verbului au­
xiliar am, precum:

Sing. persona 1 
: ,, 2 

3

-am
-ai
-a

Plur. persona 1 
„ 2 

3

-am 
-aţi 
-aű

precum: cânt-dm, cânt-df cânt-« şcl.; unde cei doi a (dela infinitiv 
şi verbul auxiliar) se contrag întrunul, precum: cântk-am =  
cânt-dm, cântk-aî — cânt-«», şcl.

3. Perfectul I. (simplu) se formeză asemenea dela infi­
nitivul scurt, adaugénd terminaţiunile personali:

Sing. persona 1 ----- i
» 2 ----- şi
„ 3 ----- ă

Plur. persona 1  ---------- râm
2  ---------- răţî
3  ---------- ră

La cel vechi se usitâ în plural şi formele cântam, cânt át, cântar; 
iară în singular formele: (eu.) cântârăm (tu) cântară«!, (el) cântară, cari 
din urmă pe unele locuri se mal aud şi astădl; dară sunt greşite.

4. Perfectul II. (compus) se formeză dela participiul 
perfect al verbului, ce se conjugă, şi dela verbul auxiliar am, 
pus înainte, ori índérét; precum: am cântat, sau cântat-«)», şcl.

5. Preaperfectul 1. (simplu) se formeză dela infinitivul 
scurt,' adaugénd silabele:

Sing. persona 1 -sem
-seşi
-se» 3 — 

precum: cântă-sm, cântă-seşi şcl.

Plur. persona 1 
„ 2 

3

-sem
-seţî
-se(ră)

In plural se aude şi cu 
terminaţiunile: serăm, serăţi, seră, precum: cântâ-serăm, cânta­
seră^, şcl. ci e reu.



I 6. Preaperfectul II. (compus) se formeză ca perfectul 
I, compus, mai adaugend lângă auxiliarul am, pre fost (participiul 
I perf. dela a fi) ;  precum: am fost cântat, sau întors: cântat-am 
I fost, şcl. rămânând améndóué participiile neschimbate.
I 7. Viitorul I. se formeză dela infinitivul 'scurt, cu verbul
: auxiliar voiă, pus înainte, ori índérét, precum: roiţi cânta, sau 
î întors: cântá-voiü, şcl.
f 8. Viitorul II. se formeză dela perfectul infinitivului, 
j adecă, dela participiul perfect cu voiű şi fi, dinainte; precum:
‘ vom f i  cântat, sau fi-voiü cântat, şcl.

Alte timpuri auxiliare de modul indicativ mal sunt:
: tu cu eram şi yerundiü, în loc de imperfect, precum: eram cântând,
> adecă cântăm;
: b) cu eram şi participiul perfect, în loc de preaperfect, precum:
|  eram cântat, adecă cântasem;
î  c) cu am fost şi ger undiţi, în loc de imperfect şi preaperfect mes- ■

tecat, precum: noi am fost cântând;
| d) cu voia f i  şi gerundiü în loc de viitorul I i le  precum: voia f i
s.. cântând, adecă: voia f i  cântat.
; e) Viitorul III-le dela participiul perfect al verbului, ce se conjugă,
;■ cu voiü f i  fost înainte; precum: voiű f i  fost cântat, şcl.
) E x e m p l e :  a) Fără terminaţiunile ez: a adună, află,
• âmblă, ară, arătă, ascultă, asceptă, aşedă; blăstemă; cântă, cercă, 

crestă, cugetă, cumpără, cunună; desceptă; frecă; gustă; închină,
? îndemnă, îndesă, înflă, întră, înnecă, învăţă, împacă, îmbucă; 
r lăsă, lăudă, legă, iertă, luptă; mişcă, mută, mânca, mestecă, 
i muşcă, înnotă; plecă, portă; rogă, resună; schimbă, suflă, superă; 

tomă, turbă; vărsă, vindecă, scl.
f b) Cu ez in terminaţiunile scurte: a cercetă, iernă, lacrimă,
: serbă, urmă, visă, şcl.

c) cu ez şi fără ez în aceleaşi: a cuvântă, depărtă, încetă, 
înfrână, întrămă, lucră, şcl.

d) cu ez în tóté timpurile şi persónele: a boteză, cuteză, 
răteză, nechieză, şcl.

§. 32. Modul conjunctiv.
Presente.

Sing. 1. se cânt
2. sö cânţ-î
3. se cânt-e
1. se cânt.-ăm
2. se cânt-aţi
3. se cânt-e

Imperfect.
(s. Presente Optativ). 

Sing. 1. aş cântă
2. aî cântă
3. ar cântă 

Plur. 1. am cântă
2. aţi cântă
3. ar cântă

Plur.



Perfect.
Sing. 1. sé f i  cântat

2. sé f i  cântat
3. sé f i  cântat

Plur. 1. sé f i  cântat
2. sé fi cântat
3. sé fi  cântat

Preaperfect (Il-le).

Sing. 1. se f i  fost cântat
2. sé fi fost cântat
3. sé f i  fost cântat

Plur. 1. sé fi  fost cântat
2. sé f i  fost cântat
3. sé fi fost cântat

Viitor I.
Sing. 1. voiü sé cânt

2. vei sé cânţi
3. va sé cânte

Plur. 1. vom sé cântăm
2. veţi sé cântaţi
3. vor sé cânte

Imperfect.
î n t o r s :

Sing. 1. cântare-««
2. cântare-«?
3. cântare-«/'

Plur. 1. cântare-am
2. cântare-«??
3. cântare-ar

Preaperfect I. 
is. Perfect optativ)

Sing. 1. aş f i  cântat
2. ai f i  cântat
3. ar f i  cântat

Plur. 1. am fi  cântat
2. aţi fi  cântat
3. ar f i  cântat

Preaperfect 111-le.
(s. Preaperfect optativ). 

Sing. 1. aş fi  fost cântat 
'2. ai f i  fost cântat 
3. ar f i  fost cântat

Plur. 1. am fi  fost cântat
2. aţi f i  fost cântat

< 3. ar f i  fost cântat
Viitoriul Il-le.

1. voiü sé f i  cântat
2. vei sé f i  cântat
3. va sé f  i cântat
1. vom séf i  cântat
2. veţi sé f i  cântat
3. vor sé fi cântat

Sing. 1. voiü f i  sé cânt sau: Sing.
2. vei f i  sé cânţi
3. va f i  sé cânte

Plur. 1. vom fi  sé cântăm Plur.
2. veţi f i  sé cântaţi
3. vor fi sé cânte 

No t e  1. Presentele conjunctiv se íormézá caşi presentele
indicativului, de carele se deosebesce numai ín persona a 3-a 
sing., avénd e în loc de « , şi primind înaintea verbului, în tóté 
persónele, conjuncţiunea condiţională sé, precum: sé cânt, sé 
cânţ-?, sé cânte.

2. Imperfectul se formézá dela infinitivul scurt cu auxi­
liarul aş, ai, ar şcl. dinainte, precum: aş cântă, şcl.; saű întors:
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dela infinitivul lung şi auxiliarul aş, ai, ar índérét, precum: 
cântare-«ş; şcl.

3. Perfectul se formézá dela participiul perfect al verbului 
de conjugat, punénduse înainte infinitivul f i  cu conjuncţiunea 
se, pr.: se fi  cântat. Preaperfectul se formézá de asemene, mai 
punând după f i  şi participiul fost, precum: se fi fost cântat. 
Preaperfectul 1. şi al III-le primesce în loc de se, auxiliarul 
aş, precum: aş fi cântat, şi aş fi fost cântat.

Viitorul I. se formézá dela presentele conjunctiv cu au­
xiliarul voiü înainte, precum: vom se cânt. Iară Viitoriul Il-le 
primesce după voiü şi infinitivul fi, precum: voiü f i  se cânt. 
Pentru Viitoriul al II. sé întrebuinţeză şi voiü se, cu perfectul 
infinitivului fi cântat, precum:

Sing. 1. voiü se fi  cântat
2. vei sé fi  cântat
3. va se fi  cântat

Plur. 1. vom sé fi  cântat
2. veţi sé f i  cântat
3. vor sé f i  cântat

4. Imperfectul, Preaperfectul I. şi III-le sunt timpuri 
optative. Ca imperfectul, se usită ambele preaperfecte şi în 
forma întorsă, precum: în loc de aş fi  cântat:

Sing.

Plur.

1. fire-aş fi  cântat şi:
2. firea-i fi  cântat
3. fire-ar f i  cântat
1. fire-am fi  cântat
2. fire-aţi f i  cântat
3. fire-ar f i  cântat

Sing. 1. cântat-aş f i
2. cântat-ai f i
3. cântat-ar f i

Plur. 1. cântat-«»?, f i
2. cântat-aß fi
3. cântat-ar f i

în loc de: aş fi fost cântat se usită şi:
Sing. 1. fost-asi f i  cântat sau.: fire-aş f i  fost cântat

2. fost-ai f i  cântat fire-aî f i  fost cântat
3. fost-ar f i  cântat fire-ar f i  fost cântat

Plur. 1. fost-am fi  cântat
2. fost-aţi f i  cântat
3. fost-ar fi  cântat

fire-am f i  fost cântat 
fire-aţi f i  fost cântat 
fire-ar fii fost cântat

sau :  Sing. 1. cântat-aş fi fost
2. cântat-al fii fost
3. cântat-ar fi fost
1. cântat-aw, fi fost
2. cântat-aţ? fi fost
3. cântat-ar fii fost

Plur.
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La acestea timpuri numai auxiliarele se schimbă după 
numér şi persóne, iară participiul remâne neschimbat.

5. Tote timpurile conjunctive se întrebuinţeză şi ca con­
diţionali, primind înainte conjuncţiunile se (ce corespunde celui 
latin şi), sau de, dacă, de cumva. Spre ex.: Se cânţi tu, el ar 
tăee; sau: de ai cântă tu; dacă ar cântă el; de cumva ar fi 
cântat, saű dacă ar f i  fost cântat, şcl.

§. 33. Imperativ.
Modul imperativ are numai un timp, presentele; ci cu 

•trei forme, dóué afirmative şi una negativă; precum:
Afirmativ I. Afirmativ II.

Sing. 2. se cânţi
3. (se) cânte

Sing. 2. cântă (tu)

Plur. 2. se cântaţi
3. (se) cânte

Plur.

Negativ.

2. cântaţi (voi)

Sing. 2. nu cântă(re)
3. nu cânte

Plur. 2. nu cântă(re)-ţi
3. nu cânte

Notă.  Modului imperativ îi lipsesce persona 1-ă. Afir­
mativul I. e numai formă ruptă din presentele conjunctiv 
persona a 2-a şi a 3-a.

§. 34. Infinitiv.
Presente, Forma scurtă: a cânta.

„ lungă: cânt áré.
Perfect. a f i  cântat.
Preaperfect. a f i  fost cântat.

Notă .  Forma scurtă a presentelui se iea ca basă şi 
caracteristică a conjugaţiunei. Dela ea se formeză rădăcina 
verbelor, şi dela aceasta tote timpurile simple. Forma lungă 
se usiteză la formarea unor timpuri compuse; dară mai mult se 
iea ca substantiv de declinaţiunea a IlI-a (ve<lî pag. 49. §. 30).

Perfectul e timp compus, din participiul perfect al verbului 
de conjugat, adaugénduse dinainte-i infinitivul verbului a fi ;  
precum: a f i  cântat.

Preaperfectul se formézá tot dela perfectul participial 
al verbului aceluiaşi, mai adaugendu-i-se dinainte pre lângă a 
fi, şi participiul fost; precum: a fi  fost cântat.
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§. 35. Participiü.
Presente: cântă-for (mase.), cântă-fdre (fern.).
Perfect: cânta-t (mase.), cânta-tă (fem.).
Gerundiü: cântk-nd.

Notă.  Presentele se formézá dela infinitivul scurt, âdau- 
gendui-se terminaţiunea -tor, -tőre cu tonul pre o, precum: 
cântă-for, cântă-fdre, care se întrebuinţdză mai mult ca adiectiv 
(vedi pag. 23).

Perfectul se forméza asemenea dela infinitiv, adaugén- 
dui-se silaba -t, -tă, pr.: cânta-f, cânta-fă. Se întrebuinţdză la 
formarea timpurilor compuse, la formarea pasivului cu auxi­
liarul sum, şi ca adiectiv.

Gerundiul e format tot dela infinitivul scurt, prin adau- 
gerea terminaţiuneî nd, şi schimbând caracteristica infinitivului 
din a (curat) în â, pr.: cântâ-nd. Se întrebuinţeză mai mult 
ca adverb de mod, la întrebarea cum ? pr.: lucră cântând, şcl.

§. 36. Verbele anomale în a.
Sunt câteva verbe de I-a conjugaţiune, cari se 

abat în tr 'unele timpuri, şi persane dela forma generală a 
conjugărei regulate. Acéste se numesc verbe anomale, 
sau neregulate; şi sunt: daü, stau şi ieaü.

Ele se conjugă precum urmézá:
1. a  da(re) 2. a  sta(re) 3. a  lua(re)

Sing. 1. da-#

Indicativ.
Presente.

sta-#' iea-M
2. da-t sta-f iea-í
3. dă — stă — iea —

Plur. 1. d-äim st-ăm lu-ăm
2. d-att st-aţi lu-aţi
3. dâ-ă sta-# iea-#

Sing. 1. déd-cl
Perfect.
stét-ei

(regulát)
lua-i

2. déd-ep stét-ef* lua-şt
3. déd-e stét-e luă —
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Plur. 1. déd-erăm stét -erăm lua-răm
2. déd-eraţi stet-er Afii lua-raţi
3. déd-era stét-era lua-ră

Sing. 1. ded -esem

Preaperfect.

stet-ésm
(regulat)

lua-sem
2. ded-ésesl stet-eseşt lua-seş*
3. ded-e.se stet-ése lua-se
1. ded-éserám stet -eserăm lua-.ser«m'
2. ded-éseráfi stet 'Sserăţî 1 ua-seraţ/
3. ded-éserá stet-éserd lua-seră

Sing. 1. se du-ű

Conjunctiv.
Presente, 

se sta-M se iea-w
2. se da-l se sta-t se iea-t
3. se dé-(e) se sté-(e) se ié(a)-e

Plur. 1. se d-mn se st -ám se lu-«»M
2. se d-att se st,-aţî se lu-aţi
3. se dé(e) se sté-(e) se ié(a)-e

Imperativ.
Presente.

Afirm. I. S. 2. se da-í se sta-« se iea-t
3. (se) dé-(e) (se) sté-(e) (se) ie(a)-e

Pl. 2. se d-ati se st-atl se lu-aţi
3-. (sS) dé-(e) (se) sté-(c) (se) ié(a)-e

Afirm. II. S. 2. dă stă (stai) iea
Pl. 2. datí•i staţi luaţi

Celealalte timpuri şi moduri se forméza regulat, precum
Indicativ 1 , 
Imperfect:/ ^am stăm lu ám
Participiü I da tor stator luător
Presente: / s. dătător s. stătător
Perfect: dat stat luat
Qerundiű :■ dând stând luând
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am dat
şi compusele, 

am stat
De asemenea

Indicativ \
Perfect: /
Preaperfect: am fost dat am fost stat 
Viitor L : voiü dá voiă stâ

„ I I . : voiü f i  dat voiă f i  stat
Conjunctiv\ aş dá aş sta
Imperfect:/ s. dare-«? s. stare-aş
Perfect: se f i  dat se fi  stat
Preaperf. I . : aş fi  dat aş fi  stat

„ I I :  aş f i  fost aş f i  fost
dat stat

Viitor I . : voiü se daű voiü se staü
„ I I . : voiü se fi  dat voiü se fi  stat

Infinitiv \ .. .
Perfect- /  a J l ^at a f i  stat
Preaperfect a f i  fost a f i  fost 

dat stat

am luat
am fost luat 
voiü luá 
voiü f i  luat 

aş luá 
s. luare-«? 
se fi  luat 
aş fi luat 
aş fi fost 

luat
voiü sS ieaă 
voiü se f i  luat

a f i  luat
a f i  fost 
luat

Note.  Verbele daü, staü sunt neregulate la formarea 
presenteluî indicativ, fiind-că vocala caracteristică a infinitivului 
a, în persónele cu terminaţiuni scurte nu se pierde; spre ex. 
da-ü, da-i; stau, sta-i, şei., pre când la verbele regulate piere.

2. Perfectul şi Preaperfectul se formeză nu dela infinitiv, 
ca la verbele regulate, ci după altă normă vecină, ca la latini. 
La cei vechi ocure şi formele de perfect:

Sing. 1. dedi, steti Plur. 1. dédem, stétem
2. dédesí, stétesí 2. dédet, stétet
3. déde stéte 3. déder(á) steter(ă)

în usul de astăzi la persona 1-a Sing. s’a mai vérit un e 
înaintea M i d i n  terminaţiune, dieéndu-se: în pers. 1-a dódéi, 
stétei; în a 3-a şi déte, ca stéte; iar formele din plural su- 
plininduse cu terminaţiunile eram, erăţi, eră.

în locul formelor acestora înse, pre mai multe locuri se 
întrebuinţeză altă formă mai puţin corectă, imitată după per­
fectul dela Conjugaţiunea a IlI-a în ui, precum:

Sing. 1. dădâi, státói Plur. 1. dădurăm, stătwram,
2. dăd uşi, stăt uşi 2. dăd urâţi, stâturăţi
3. dădă; stătw 3, fi&M.ră, stătură
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3. în presente conjunctiv persona a 3-a sing., şi plural, 
vocala infinitivului se schimbă în é (lat), dicéndu-se: se dé, 
sté, sau cu terminaţiunea e, pr.: se déé, se stée.

4. în imperativ afirm. II. dă, stă cu ton greii; în loc de, 
stă se aude mai mult stal. Iară în participiu presente: dau, 
stau, primesc reduplicaţiunea tă, precum: dătător, stătător.

5. Yerbul ieaü e neregulat, încât persónele 1, 2, 3 sing, 
şi 3-a plur. din presente indicativ, conjunctiv şi imperativ, se 
formézá dela două rădăcini, l(i)e şi lu (derivate din forma 
primitivă leu-are, rămasă din latinul levő, lemre).

6. Unele verbe cu infinitivul în iâ(re), precum: a învia, 
deochi«, tăia, sufer în pronunţă óre-carí schimbări fonetice, 
ce înse nu se pot numi irregularităţi; şi anume: a) în persona 
a 3-a preş. indic. învie, deochie, taie; imperf., înviem, tăie'm; 
infinit. înviere, deoehie're, tăiere; ca substantive: învieri, deo- 
chierî, tăieri, şcl. în loc de: preş. indicat. învia, deóchia, taiă; 
imperf. înviam, tăidm; infinit. înviere, deochiare, tăiare; şi ca 
substant. înviărî, deochiări, tăieri.

b) De asemenea se schimbă iă în e şi la mijlocul cu­
vintelor, precum în verbul a chiâmă, de ex.: Preş. indic, şi conj.

Sing. 1. chiăm Plur. 1. chiămăm
2. chiămi 2. chiămaţî
3. chiâmă 3. chiamă 

pronunţate ca chem, chemi, cheamă; chemăm, şcl. chemător, 
chemat. Yerbul a înghiăţă se pronunţă în tote timpurile şi 
persónele ca îngheţă.

c) Tot astfel silaba ân după i, se pronunţă ca in, pr.: 
înviind, deochmd, tăind, în loc de înviemd, deochidwd tăidnd.

B) Conjugaţiunea II., în é (lung).
§. 37. Indicativ.

Are tot atâtea timpuri simple şi compuse, ca la conjugaţiunea I-ă.
Presente. Imperfect.

Sing. 1. tac Sing. 1. tăce-am
2. tac-* 2. tăce-ait
3. tac-e 3. tăce-a

Plur. 1. tăc-ew Plur. 1. tăce-am
2. tăc-eţ* 2. tăce-aţi
3. tac 3. tăce-aă
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Perfect I. (simplu)
Sing. 1. tăcu-l

2. tăcu-ş«
3. tăcu

Plur. 1. tăcu-răm
2. tăcu-raj»
3. tăcu-ra

Preaperfect I. (simplu) 
Sing. 1. tăcu-seni

2. tăcu-sm î n t o r s :
3. tăcu-se tăcut’«»*, fost

Plur. 1. t&m-sem s. fost'am  tăcut, ş
2. tkm-seţi Viitorul I.
3. tăcu-se(ră) Sing. 1. voiü tácé

Perfect II. (compus) 2. vet tácé
Sing. 1. am tăcut 3. va tăce

2. ai tăcut Plur. 1. vom tácé
3. a tăcut 2. veţi tăce

Plur. 1. am tăcut 3. vor tácé
2. aţi tăcut î n t o r s :
3. aii tăcut tăc é-voiü,

Viitorul II.
Sing. 1. voiă f i  tăcut

2. vei f i  tăcut
3. va f i  tăcut

Plur. 1. vom f i  tăcut
2, veţi f i  tăcut
3. vor f i  tăcut
î n t o r s :

f i VOIŰ tăcut, şcl.

î n t o r s :  
tăeut-aro, şcl. 

Preaperfect II. (compus)
Sing. 1. am fost tăcut

2. ai fost tăcut
3. a fost tăcut

Plur. 1. am fost tăcut
2. aţi fost tăcut
3. aü fost tăcut

Not e  1. Formarea timpurilor e ca la conjugaţiunea I-a.
De această conjugaţiune se ţin forte puţine verbe, şi 

anume, cu terminaţiunea în cé pr.: a plăci, tăcc,zăce; în dé, 
pr.: a cădi, scade,, sédé, vedé; în lé pr.: a împU; în né, pr.: 
a mérné (poposi), rémemé, finé; în ré, pr.: a dóré. Nici unul înse 
nu e, carele se nu sufere în conjugare ceva. schimbare fonetică.
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2. în presente indicativ cele terminate în dé înmoiă pre 
(1 în d (z), pr.: ca^ şed, ved; deasemenea şi în timpurile 
trecute pr.: căd-ui, cM-meni, cMe-tor, cădu-i, şi câdé-nd; iară 
cele terminate în né, pierd pre n şi ieau terminaţiunea iă, 
pr.: tiiü, rémkiü (în loc de ţi(n)*â. romáin)?'«.

3. La cele terminate în ré se usită numai persona a 3-a 
şi formele din modurile infinite. Verbul a poté are persona 
l-a din preş. Indic, pot şi poţiii, pronunţat ca pociă.

§. 38. M odul c o n ju n c tiv .
Presente.

Sing. 1. se tac
2. se tac-?
3. se tac-«

Plur. 1. se tăc-eni
2. se tkc-eţî
3. se tac-«

Perfect.
Sing. 1. se f i  tăcut

2. se f i  tăcut
3. se f i  tăcut 

Plur. 1. se f i  tăcut
2. se f i  tăcut
3. se f i  tăcut

Preaperfectul II.
Sing. 1. se f i  fost tăcut

2. se f i  fost tăcut
3. se f i  fost tăcut

Plur. 1. se f i  fost tăcut
2. se f i  fost tăcut
3. se f i  fost tăcut
Viitor I.

Sing. 1. voiű se tac
2. vei se taci
3. va se tacă 

Plur. 1. vom se tăcem
2. veţi se tăceţi
3. vor se tacă

Imperfect.
(s. Presente Optativ).

Sing. 1. aş tăce
2. ai tácé
3. ar tăce

Plur. 1. am tăce
2. aţi tácé
3. ar tace
î n t o r s :  

tácére-as, şcl.
Preaperfect I.

(s. Perfect Optativ).
Sing. 1. aş f i  tăcut

2. al f i  tăcut
3. ar f i  tăcut

Plur. 1. am f i  tăcut
2. aţi f i  tăcut
3. ar f i  tăcut
î n t o r s :

tăcutos f i  şcl. 
s. fire-aş f i  tăcut şcl.

Preaperfect III-le.
(s. Preaperfect Optativ).

Sing. 1. aş f i  fost tăcut
2. ai f i  fost tăcut
3. ar f i  fost tăcut
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Plur. 1. am f i  fost tăcut
2. aţi f i  fost tăcut
3. ar f i  fost tăcut

î n t o r s :
f ostaş? f i  tăcut, şcl. 

s. fire-aş f i  fost tăcut, şcl. 
s. tâcutaş f i  fost, şcl.

Viitoriul Il-le.
Sing. 1. voiű f i  sS tac •

2. vei fi se taci
3. va f i  se tacă 

Plur. 1. vom f i  se tăcem
2. veţi f i  se tăceţi
3. vor f i  se tacă 

s aű:
voiű sé f i  tăcut

Not e  1. Timpurile se formeză ca la modul conjunctiv 
din conjugăţiunea I-ă.

2. Verbele terminate în dé, né, ré, şi în presentele conj., 
mai ales în persona a 3-a sufer schimbările fonetice dela in­
dicativ (pag. 62 Noi 2. 3.), pr.: se cad, se c a s e  mâ(n)i«, 
se mâie; se ţi iü, sé ţi ie; se d óié, se pa ie, în loc de: se mîfnfiă, 
se ţi(n)iă, sé dó(r)iă, sé pa(r)iă; sau fără i, pr.: sé cadă, sé 
ţină, se doră, se pară.

Sing.

Plur.

Sing.

§■
Afirmativ I.
2. sé taci
3. (se) tacă
2. sé tăceţi
3. (se) tacă

39. Im p e ra tiv .
Afirmativ II. 

Sing. 2. taci (tu)

Plur. 2. tăceţi (voi)

2. nu tăce(re)
3. nu tacă

Negativ.
Plur. 2. nu tăcâ(re)-ţi 

3. nu tacă
Verbele ifin, împlu au Afirm. II. pers. 2. ţine, împle; 

formă mai corectă decât în i.
Infinitiv.

Presente. Forma scurtă: a tăcc.
„ lungă: tăcere. 

Perfect. a f i  tăcut. 
Preaperfect. a f i  fost tăcut.
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Participiu.
Presente: tăcirtor (m,), täcä-tore (f.)
Perfect: tăcu-# (m.), tăcu-#ă (f.)
Gerundiü: taci\-nd şi tăce-nd.

Vocala caracteristică é a infinitivului se schimbă la pré­
sen tele participial în ă, la perfect în u, iară la gerundiü în fi 
(la unele şi în é).

§. 40. Verbele anomale în é.
Dela forma regulată a conjugaţiunei a Il-a se 

abat anomalele a avé, hé, vré şi mâne, cari se conjugă
precum tfrm ézá:

a  avé(re) a  bé(re) a  vré(re)

Indicativ.
Presente.

Sing. 1. am
2. ai
3. are

bé-ü 
bé-í 
bé —

vré-ü 
vré-i 
vré —

Plur. 1. avem
2. aveţi
3. aü

be-m
be-ţi
bé-ü

vre-m
vre-ţî
vré-ű

Conjunctiv.
Presente.

Sing. 1. se am
2. si ai
3. si aibă (aivă)

se bé-ü 
si bé-í 
si bé-(e)

se vré-ü 
se vré-i 
se vré-(e)

Plur. 1. se avem
2. si aveţi
3. se aibă (aivă)

si be-m 
si be-ţi 
si bé-(e)

si vre-m 
si vre-ţî 
se vré-(e)

A f irm. 11. S. 2. aibî 
PI. 2. aveţi

Imperativ.

(regulat) (regulat)
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Participiű.
Presente.

(lipsesce)

(regulat)

bewtor, bewtóre
Perfect.

beut, bewta, 
s. beat, beată,

(lipsesce)

(regulat)

Gerundiü.
avénd bénd şi blnd vrénd

Celealalte timpuri le formeză regulat, precum:
Indicativ \ 
Imperfect/ beam vream

Perfect: aval bem vrui
Preaperf.: avúsem beii sem vrúsem
Perf. I I . : am avut am beut am vrut
Preaperf. II.: am fost am fost am fost

avut beut vrut
Viitor I.: voiü avé voiü bé voiü vré
Viitor I I :  voiü f i  avut voiü f i  beut voiü f i  vrut
Conjunctiv\ aş avé aş bé aş vré
Imperfect:) s. avére-as s. bére-af s. vrére-as
Perfect: se f i  avut se f i  beüt se f i  vrút
Preaperf. I :  aş f i  avut aş f i  beüt aş f i  vrút
Preaperf. I I .: aş f i  fost aş f i  fost aş f i  fost 

vrutavut beut
Viitor I . : voiü se am voiü se beű voiü sé vréű
Viitor I I . : voiü fi se am voiü f i  se beii voiü f i  sé vréű

s. voiü se f i  s. voiü se fi s. voiü sé f i
avut beut vrut

Infinitiv 1
Perfect: ) a f l avut a f i  beüt a f i  vrut
Preaperfect: a f i  fost a f i  fost a f i  fost

avut beut vrut
No t e  1. Neregularitatea verbelor bé(re) şi vré(re) stă 

în păstrarea vocalei caracteristice a infinitivului, la formarea 
presenteluî indicativ şi conjunctiv, cum şi în formarea tim­
purilor participiaii ale lui bé.

5
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Verbul avéfre) e verb predicativ; semenă cu auxiliarul 
am (pag. 44) în pers. 1 şi 2 sing, şi 3. plur. Preş. indic., cum 
şi 1, 2 sing. din Preş. Conj.; celealalte înse sunt neregulate. 
La ceî vechi în Conjunctiv se dicea şi:

Sing. 1. se aib
2. se aibi
3. se aibă

Plur. 1. se avem
2. sk aveţi
3. se aibă,

de unde a rémas şi astâdî formele persóneí a 3-a din sing, şi 
plur. precum şi gerundiul aibend.

2. Vréü adeseori se usită schimbat cu auxiliarul voiü (pag. 
45) şi a voi de conjug. IV-a, de unde aii rémas şi formele:

Sing. 1. vroiű
2. vroescí
3. vroesce

Plur. 1. vroim
2. vroiţi
3. vror,

precum şi formele va, ver, sau veri, vor, sau vori şi vóre, din 
cari s’aü făcut părticelele ore, ori, va, veri, usitate Ia com­
punerea adiectivelor şi pronumelor nedeterminate (pag. 30, 
Nota 2, şi pag. 40, e).

Verbul a mâne, (în înţelesul de poposesc) se abate 
dela forma regulată a conj ugaréi în

Perfect (I) Indicativ şi Participiul perfect, pr.:

Sing. 1. mâşi
2. măseşi
3. mase

Plur. 1. másem s. măserăm
2. măseţi s. măsereţi
3. măser s. măseră

mas (mase.) 
masă (fern.)

şi în timpurile derivate de aci.

Formele acestea astădi sunt puţin usitate. în  
locul lor se întrebuinţăză verbul compus a rérnáné, 
carele se conjugă întru tóté ca cel sim plu ; precum : 
rămân, saü rămâiti, rămâneam, rămăsei, rămâsăsem, am 
rămas, am fost rămas, voiü rămână, şcl. Participiu 
presente: remâitor.
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C) Conjugaţiunea a III-a în e (scurt). 
§. 41. Modul indicativ.

Timpurile modului indicativ sunt aceleaşi, ca la 
conjugaţiunea I. şi II., şi în forme puţin se deosebesc 
de ale conjugaţiunei a Il-a.

Presente.
Sing. 1. bat

2. bat-*
3. bat-e

Perfect (II, compus)
Sing. 1. am bătut

2. al bătut
3. a bătut

Plur. 1. bat-em
2. bat-efö
3. bat

Plur. 1. am bătut
2. aţi bătut
3. au bătut

Imperfect. î n t o r s :
Sing. 1. bäte-«»*

2. bäte-a*
3. bäte-«

Sing. 1. bătut-«»*
2. bătut-a*
3. bătut-a

Plur. 1. bäte-am
2. bate-aţl
3. bătQ-aü

Plur. 1. bătut-a»*
2. bătut-a(*
3. bătut-«**

Perfect. (I, simplu) Preaperfect (II, compus)
Sing. 1. bătu-*

2. bătu-ş*
3. bătu

Sing. 1. am fost bătut
2. al fost bătut
3. a fost bătut

Plur. 1. bătu-ram
2. bät,u-r«(*
3. bätu-r«

Plur. 1. am fost bătut
2. aţi fost bătut
3. au fost bătut

Preaperfect (I, simplu) î n t o î  s:
Sing. 1. bätu-se»;

2. bătu-seş*
3. bătu-se

Sing. 1. bătut-«»* fost
2. bătut-a* fost
3. bătut-a fost

Plur. 1. bätu-soM
2. bătu-se(*
3. bătu-se(iră)

Plur. 1. bătut-a»* fost
2. bătut-aţî fost
3. bătut-aă fost

5*



Viitor I. Viitorul Il-le.
Sing. 1. voiä bate Sing. 1. voiă ii bătut

2. vet bate 2. vei fi bătut
3. va bate 3. va fi bătut

Plur. 1. vom bate Plur. 1. vom fi bătut
2. veţi bate 2. veţi fi bătut
3. vor bate 3. vor fi bătut
î n t o r s : î n t o r s :

Sing. 1. bsAe-voiît Sing. 1. fi voiît bătut
2. bate-m 2. fi vei bătut
3. bate-va 3. fi va bătut

Plur. 1. bate-TOWi Plur. 1. fi vom bătut
2. baie-veţî 2. fi veţi bătut
3. bate-wr 3. fi vor bătut

No t e  1. Formarea timpurilor e ca şi la conjugaţiunile 
de de mai înainte, afară de perfectul 1. indicativ, carele e de 
dóué specii, cu terminaţiunile în m şi în séi.

Perfectul în ui îl au puţine verbe de conjugaţiunea 
aceasta, şi mai ales următorele: bat şi compusele combat, des- 
bat, resbat, substern, cern, cer, cos, descos, cresc, cunosc, fac, 
desfac, prefac, gem, încep, precep, trec, întrec, petrec, nasc, 
renasc, pierd, screm, tem, ţes, vend, şi altele.

La formarea perfectului în uî, vocala e a infinitivului se 
schimbă, ca la conjugaţiunea a Il-a, la tóté persónele în u, 
după carele se adaug terminaţiunile pers. i, şi şcl. precum: 
băt—u-i, băt-u-şî, băt-M, băt-M-răm, şcl.

2. Unele verbe terminate în d, t, n, r, în persona 1 şi 
a 2-a din sing, presente Indic. înmoiă consonantele aceste în 
d, ţ şi iü, precum: cred, trimij, pu(n)m; ce(r)iu, în loc de: 
cred, trimit, cer, şcl. unde formele nemoiate sunt mai bune 
şi mai corecte.

Cred înmoiă pe d şi în perfect pr.: credul, crecluşî, 
credit, şcl., ci pierd, vend au perfectul numai în d curat pr.: 
per&uî, venim, şcl.

§. 42. P e r fe c tu l  I . în sé i.
Multe verbe de conjugaţiunea a IlI-a aü perfecta} 

(I. simplu) în loc de ui, în séi, şi se conjugă pr.: urméza :
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Dela verbul a (Jice.
Sing. 1. cfi-seî Plur. 1. (ii-serăm

2. di-sesî
3. di-se ■

2. 4i-serăţî
3. Ax-scră

de aci şi Preaperfectul (I simplu)
Sing. 1. f\-sésem Plur. 1. di-sesem

2. di-sésesi
3. di-sese

2. ăx-seseţi
3. di-sése(ra)

iară participiul perfect îl au în s, să, precum : (ji-s*, 
<|i-să, altele în t, tă, fără vocala infinitivului dinainte, 
precum : sparg, are perfect: spărsei, participiu: spart, 
spartă ; altele puţine, aű intr’améndóué formele, p r . : 
frâng, perfect: fránsdi, particip iü: frânt, frântă şi 
frâns, frânsă.

Note.  1. Forma aceasta a perfectului simplu e mai puţin 
usitată ca cea în ui. în locul ei se usită mai mult perfectul 
compus am dis, şcl.

2. Verbele’ ce forméza perfectul în să  şi participiul 
perfect în s, să, sunt:

a) Cele ce aü trupina terminată în o, pr.: die, duc, 
perfect indic, dis£i, dusei; part. perfect: dis, dus.

b) în d (saű elf pr.: ard (şi artl) rîd (şi rîd), tund, 
răspund; descind, închid, deschid, aprind, cuprind, deprind, 
desprind; întind, purced, pătrund, ucid, rad, rod; în perfect 
indicativ vor li arşii, r\sB, tunsei, şcl. participiu perfect: ars, 
tuns, rîs, şcl.;

c) în g, precum: adaug, ating, ajung, încing, descing, 
disting, împing, ling, merg, plâng, şterg, sting, trag; perfectul 
indicativ va fi: adaus«, atinsei, ajunsei, şcl. participiu perfect: 
adaus, atins, ajuns, şcl.

d) în t  (saü f f  pr.: scot (saű scoţ), trimit, submit; per­
fectul indic, scosei, trimisei; participiu perf. scos, trimis, şcl.

e) altele, precum: scur saű scurg, pun, perf. scursei, 
pusJi; participiu perf. scurs, pus, şcl.

3. Verbe cu perfectul indic. în sei şi cu participiul perfect 
în t, tă, sunt mai puţine, şi anume: coc, copsei, copt;  fierb, 
fierbs«, fiert; frig,, iripsei, fript; înfig, înfipsei, înfipt; rump, 
rumpset, rupt; sug, supséi, supt, şcl.
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4. Verbele cu participiul perfect în dóué forme în s şi t 
sunt: aleg, culeg; alesei, culesél; participiu perf. ales, cules (la 
Macedo-români şi alepi); direg, diresei, part. dires şi dirept 
(ca adiectiv)-, frâng, înfrâng, resfrâng; franst, înfrânsel, res- 
fránsél, part. frâns şi frânl (ca adj.), înfrâns şi înfrâwi, restrâns 
şi resfrân#; înving, învinsul, învins şi învipt (învechit); mulg 
şi smulg, mulsei, smulsei, muls, smuls şi smuli; împung, stră­
pung, împunsei, împuns, ci şi punt (ca substantiv) şi de aci 
puntură; string, strinsél, strins şi strimpt (ca adj.); torc, întorc, 
storc, torséi, tors şi tort (ca subst.); ung, unsei, uns şi unt (ca 
subst.) şi untură; scriu, scrisei, scris, şi script (învechit), de aci 
scriptură (ca subst.); înţeleg, înţeles şi înţelep# (ca adj.), şi altele.

§. 43. Modul conjunctiv.
Modul conjunctiv de conjug, a IlI-a are aceleaşi 

timpuri caşi în conjug. I. şi II., precum urmézá:
Presente. 

Sing. 1. sé bat 
2. sé baţ-l
3. sé bat-ă 

Plur. 1. sé bat-em
2. sé bat-eíl
3. sé bat-á

Perfect.
Sing. 1. sé ti bătut

2. sé fi bătut
3. sé fi bătut 

Plur. 1. sé fi bătut
2. sé ti bătut
3. sé fi bătut
Imperfect.

(s. Presente Optativ). 
Sing. 1. aş bate

2. ai bate
3. ar bate

Plur. 1. am bate
2. aţi bate
3. ar bate

î n t o r s :
Sing. 1. batere-aş

2. batere-ffl
3. batere-ar 

Plur. 1. batere-cww
2. batere-ail
3. batere-ar

Preaperfect II.
Sing. 1. sé fi fost bătut

2. sé fi fost bătut, şcl.
Viitorul I.

Sing. 1. voiü sé bat
2. vei sé baţi
3. va sé bată

Plur. 1. vom se batem
2. veţi sé bateţi
3. vor sé bată
Viitorul II.

Sing. 1. voiü fi sé bat
2. vei fi sé baţi
3. va ti sé bată
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Plur. 1. vom fi se batem
2. veţi fi se bateţi
3. vor fi se bată

s au :
Sing. 1. voiü se fi bătut

2. vei sé fi bătut, şcl.
Preaperfect I.

(s. Perfect Optativ). 
Sing. _1. as fi  bătut

2. ai fi bătut
3. ar fi bătut

Plur. 1. am fi bătut
2. aţi fi bătut
3. ar fi bătut

sau:
fireaş fi bătut, şi 
bătut-aş fi, şcl.

Preaperfect III.
(s. Perfect optativ).

Sing. 1. aş fi fost bătut
2. al fi fost bătut
3. ar fi fost bătut 

Plur. 1. am fi fost bătut
2. aţi fi fost bătut
3. ar fi fost bătut

sau:
fost-aş fi  bătut;’ 

s. fire-aş fi  fost bătut, şcl. 
s. bătut-a.ş f i  fost, şcl.

Not e  1. Formarea timpurilor e caşi la Conjunctivul con- 
jugaţiunilor de mai înainte.

2. Verbele terminate în d, t, cari în presente indicativ 
se aud şi cu consonantele înmoiate d ţ ţin pe aceşti d şi ţ 
şi în presentele conjunctiv sing, şi a 3-a personă din plural, 
pr.: sé ereă, sé crefiî, sé créda; sé trimeţ, sé trimet», sé 
trimeţă. înse formele ne-înmoiate cu d, t sunt mai bune şi 
mai usitate.

3. Verbele terminate în n, f, precum: pun, cer, formeză 
aceleaşi persóne şi cu terminaţiunile iű, i, ie, unde n şi r în- 
moiânduse se pierd. Spre ex. se pnfnfiă, sé pu(n)i, sé pu(n)ie; 
în loc de: sé pa«, sé pa«», sé pună; sé c&iă, sé cei, sé ceie, 
în loc de: sé cer, se ceri, sé céra.

§. 44. Im p e ra tiv .
Conjiigaţiimea a IlI-a forméza imperativul caşi 

la Gonjugaţiunea a Il-a, precum:
Afirmativ I. Afirmativ II.

Sing. 2. sé baţ-i Sing. 2. bat-e (tu)
3. sé bat-ă

Plur. 2. sé bat-eii 
3. sé bat-ă

Plur. 2. bat-eţi (voi)
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"Negativ.
Sing. 2. nu bat-e(re) Plur. 2. nu bate(re)-f*

3. nu bat-ä 3. nu bată
Afirmativul al II-le sing, se forméza la cele mai multe 

verbe cu e, dară sunt câteva cari îl forméza şi cu i, precum: 
eresed mergi; treci; plângi.

2. Verbele die, duc, fac aü afirmativul al Il-le după limba 
latină, lăpedând consonanta c din capet pr.: dl, du, fă.

Ca fă  dela verbul fac se dicea la cei vechi şi vă (dela 
verbul pierdut vad, lat. vado) în însemnarea: mergi, du-te.

3. în verbul compus aduc, imperativul afirm. II. adü se 
pronunţă cu tonul retras pre a, şi de aci, ne urmând altă 
părticea împreunată cu el, ü se schimbă în o sau ă, p r.: âdo, 
sau âdă apă; împreunânduse cu părticele, se aude acum ă, 
acum ü, pr. adă-mi cărţile, adw-ţi aminte de noi Domne!

§. 45. Infinitiv.
Presente. Forma scurtă: a bate.

„ lungă: batere.
Perfect: a fi bătut.
Preaperfect: a f i  fost bătut.

Participiu.
Presente: bătă-ior (m.), bătă-idre (f.)
Perfect: bătli-i (m.), bătii-iă (f.).
Gerundiü: băth-nd.

§. 46. Verbul anomal: fac.
Verbul a face forméza perfectul indicativ regulat 

în ui; înse mai are şi altă formă specială după limba 
latină, precum:

Perfect (I. simplu).
Plur. 1. fecerăm 

2. fecerăţi 
Ş. fécer(a)

Sing. 1. fed
2. fécesl
3, féce
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Sing.
Preaperfect (I, simplu).

1. fecésem
2. feceseşi
3. fecése

Plur. 1. fecésem
2. fecéseü
3. fecéser(á)

Participiü perfect: fapt, faptă.
Notă.  Formele acestea astădî sunt mai puţin usitate, 

întocmai ca perfectul simplu în séí al verbelor de acésta 
conjugaţiune.

în loc de fecl mai mult se usită perfectul simplu în ui, 
pr.: făctii, făc«.)'î; făc«.; şcl. iară participiul perfect: făcut, făcută.

D) Conjugaţiunea a IV-a m  f.
S. 47. Modul Indicativ.

Presente.
Sing. 1. dorm

2. dorm-*
3. dorm-e

Plur. 1. dOrm-im
2. dorm-i(!
3. dorm

Imperfect.
Sing. 1. dormi-am

2. dormi-a*
3. dormi-a

Plur. 1. dormi-«»*
2. dormi-a(*
3. dormi-a«

Perfect (I, simplu)
Sing. 1. dormi-*

2. dormi-.ş*
3. dormi —

Plur. 1. dorm i-r«»*
2. dormi-răf*
3. dormi-»«

Preaperfect (I, simplu)
Sing. 1, dormi-sem

2. dormi-seş*
3. dormi-se

Plur. 1. dormi-sem
2. dormí-seíí
3. ăormi-se(ră)

Perfect (II, compus)
Sing. 1. am dormit

2. aî dormit
3. a dormit

Plur. 1. am dormit
2. ati dormit
3. aü dormit

î n t o r s :
Sing. 1. dormit-««*

2. dormit-«?:
3. dormit-a

Plur. 1. dormit-«»*
2. dormit-a(<
3. dormit-aă
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Preaperfect (II, compus)
Sing. 1. am fost dormit

2. ai fost dormit
3. a fost dormit

Plur. 1. am fost dormit
2. aţi fost dormit
3. au fost dormit
î n t o r s :

Sing. 1. dormit-«»* fost 
2. dormit-«* fost, şcl.

ş i:
Sing, fost-am dormit,

fost-aî dormit, şcl.

Viitor I.
Sing. 1. voiü dormi

2. vei dormi
3. va dormi

Plur. 1. vom dormi
2. veţi dormi
3. vor dormi

î n t o r s :
Sing. 1. dormi-voiu

2. dormi-»e*
3. dormi-*;**

Plur. 1. dorim'-*'«***
2. dormi-eci*
3. dormi-vor

Viitorul Il-le.
Sing. 1. voiü fi dormit

2. vei fi dormit
3. va fi  dormit

Plur. 1. vom fi  dormit
2. veţi fi dormit
3. vor f i  dormit
î n t o r s :

Sing. 1. fi voiü dormit
2. fi vei dormit
3. fi va dormit

Plur. 1. f i  vom dormit
2. f i  veţi dormit
3. f i  vor dormit

Not e  1. Forte puţine verbe de conjugaţiunea a IV-a 
se die în presente cu persónele terminate numai într’o vocală; 
ci, cele mai multe ieaü terminaţiunile lungi: esc, escî, esce, 
după norma conjugaţiuneî I.; pr.: dela a răpi, presente: răpesc, 
răpesc*, răpesc«, plural 3 pers. răpesc.

2. Unele verbe se aud în presente Indicativ şi cu con­
sonanta finală înmoiată, şi anume:

aj cele terminate în di, ţi, şi, cu i lung, precum dela 
a audi, împărţi, va fi presente: aud, împart, sau cu conso­
nantele d, t, s, înmoiate în d, ţ, ş: aud, împart; sau cu ter­
minaţiunile lungi: împărţese, păşesc.

b) cele terminate în ni, ri, înmoie pe n şi r, ca cele 
de conjugaţiunea 2-a şi 3-a (veili şi anomale de conjug. 4-a 
pg. 77—9.) pr.- dela a veni, pieri, sări, va fi presente Indic. 
viü, vii, vine; piei**, piei, piere; sai#, sa*, sare, şcl., în loc de: 
ven*«, veni, vene; pier*#, pieri, piere; sari# sari, sare.
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3. Vocala infinitivului i, în imperfect se împreună cu a 
într’un diftong şi se pronunţă jumătăţii, ca ia (diftong), de unde 
une-ori se póte scrie şi cu ea, ca în conjugaţiunea a Il-a şi a 
IlI-a pr.: dormiam safi dormeam, înse unele se scriau numai cu 
ia, după cum se şi pronunţă, precum: audiam, ascuţiam, şcl.

4. Verbele coperl, cufurl, suferi şi compusele lor, în 
graiul poporal se die în a 3-a personă plural, caşi în singular, 
pr.: copere, cufure, sufere; ci r éü ; aşa şi în imperativul afir­
mativ al Il-le.

Ex e mp l e :  a) Fără terminaţiunile esc: a audi, ascuţi, 
coperí, acoperi, descoperi, dormi, eşi, fugi, înghiţi, minţi, mori, 
osteni, pieri, puţi, sări, sei, suferi, sui, veni, şi altele.

b) Cu esc: a amuţi, batjocori, domni, dori, îmbătrâni, 
împoteri, înţelepţi, mări, lăţi, sânţi, pătimi, şcl.

c) Cu esc şi fără esc: a păţi, împărţi, semţi, şcl.

§. 48. M odnl c o n ju n c tiv .
Modul conjunctiv de a IV-a conjugaţiune are 

aceleaşi timpuri, caşi în celealalte conjugaţiuni, şi se

Plur. 1. vom sé dormim
2. veţi sé dormiţi
3. vor se dormă
Imperfect

(s. Presente optativ).
Sing. 1. aş dormi

2. al dormi
3. ar dormi 

Plur. 1. am dormi
2. aţi dormi
3. ar dormi 
î n t o r s :

Sing. 1. dormire-oş
2. dormire-al, şcl.

Preaperfect 1.
(s. Perfect optativ).

Sing. 1. aş ti dormit
2. al fi  dormit
3. ar fi dormit.

conjugă după cum urmézá
Presente.

Sing. 1. s8 dorm
2. se dorm-l
3. se dorm-ă

Plur. 1. se dorm-««
2. sé dorm-iţi
3. sé dórm-«

Perfect.
Sing. 1. sé f i  dormit

2. sé f i  dormit, şcl.
Preaperfect (II).

Sing. 1. sé fi  fost dormit
2. sé fi fost dormit şcl.

Viitor I.
Sing. 1. voiu sé dorm 

2. vei sé dormi 
3- va sé dormă
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Plur. 1. am fi  dormit
2. aţi fi  dormit
3. ar fi  dormit
î n t o r s :

fireaş f i  dormit, sau: 
dormit-aş fi, şcl.

Viitorul ll-le.
Sing. 1. voiă fi sé dorm

2. vei f i  se dormi
3. va fi  se dormă

Pl. 1. vom fi se dormim
2. veţi ii sé dormiţi
3. vor f i  se dormă

sau:
Sing. 1. voiü sé fi  dormit 

2. vei sé fi  dormit, şcl.

Preaperfect IV-le 
(s. Preaperfect optativ).

Sing. 1. aş fi fost dormit
2. ai fi fost dormit
3. ar fi fost dormit

Plur. 1. am fi fost dormit
2. aţi f i  fost dormit
3. ar fi fost dormit

î n t o r s :
fost-aş fi dormit, 
s. fire-aş fi fost dormit 
s. dormit-«)' fi fost, şcl.

§. 49. Imperativ.
Modul imperativ de eonjugaţiunea a IV-a încă 

are tot aceleaşi forme, ca în conjugaţiunile de mai 
înainte, precum:

Afirmativ 1. .
Sing. 2. sé dormi 

3. sé dormă
Plur. 2. sé dorm iţi 

3. sé dormă

Afirnativ 11. 
Sing. 2. dormi (tu)

Plur. 2. dormiţi (voi)

Negativ.
Sing. 2. nu dormi-(re) Plur. 2. nu dormi-(re)(i '

3. nu dormă 3. nu dormă
Not e  1. în afirmativul al Il-le sing, tonul de pre vocala 

infinitivului se retrage pre silaba cea mai de aprópe lungă, 
remânend i ca vocală scurtă şi jumetăţită, pr.: dormi, afidi, 
sfii, eşi, ffigi, şcl. Cele de o silabă afi doi i, (unul lung, altul 
scurt), precum: scii, fii.

2. Unele verbe de eonjugaţiunea acesta formeză afirma­
tivul al Il-le cu e (în loc de i), precum: copere, sufere (Nota 
4 pag. 75), şi mai ales tote acele, cari forméza presentele
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Indicativ cu terminaţiunile lungi esc, eset, şcl., precum dela a 
mări, îmbetrâni, sânţi, împerăţi, va li imperativul afirm. II.: 
măresce, îmbetrenesce, sânţesce, împerăţesce, şcl.

§. 50. In fin itiv .
Presente. Forma scurtă: a dorm/.

„ lungă: dorm Ire
Perfect: a fi  dormit.
Preaperfect: a f i  fost dormit.

Participiu.
Presente': dormi-tor, dormi-tőre,
Perfect: dormi-/, dormi-/«?.
Gerundiü: dormi-wd.

§. 51. Verbe anomale în i.
Verbe anomale de a IV-a conjugaţiune sunt: a

fi, să, şi veni.
a) Verbul a fi, carele e tot odată şi verb auxiliar 

(pag. 46— 8), nu are unele timpuri, p r .: presente şi 
imperfect Indicativ, iară altele şi-le formézá parte după 
a I lI -a ,  parte după a IV -a  coujugaţiune.

Fresentele şi imperfectul Indic, le are dela verbul 
s im ;  perfectul şi preaperivctul simplu Indic, le formézá 
după conjug, a IlI-a cu u; presentele din conjunctiv, 
Imperativul şi tóté timpurile compuse le formézá după 
conjugaţiunea a IV-a; participiul presente şi gerundiul 
după ambele (a IlI-a şi a IV-a conjug.) j iară parti­
cipiul perfect cu iotul neregulat.

b) Verbul a sei, se conjugă în tóté timpurile, 
parte după a IlI-a, parte după a IV-a conjugaţiune, 
şi anume:
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Indicativ 
Presente: . sei«, seil, scie sau sei; pl. seim, sciil, sein.

Imperfect: setam, sc iaî, sc iá, saü sc ieam, scieal, sciea (după 
a Ill-a conjug.).

Perfect (I). seim, sc inşi, sc iü; sc iţirăm, sc iţirăţi, sc iúra. 
Preaperf. (I) sciúsem, seiúsesi, stinse; súúsem, seiâseţî, seiúser(a). 
Participiu, presente: scintor; perfect scint (după a Ill-a conj.);

Gerundiü: seiend, saü ştiind. Imperativ: scii. 
(după a IY-a conjug.).

Celeilalte timpuri mai ales compuse, şi-le for- 
mézá regulat.

c) Verbul a veni se conjugă preste tot regulat, 
afară d e : a) presente Indicativ şi Conjunctiv, unde 
sufere óre-carí schimbări fonetice din causa înmoiărei
lui n -dinainte de i, precum: viü, viî, vine, plur. 3. pers. 
vin; sé víű, sé viî, sé vină (saü vid), în loc de: ve(n)iw, 
ve(n)i, şcl. (pag. 74 Nota 2. b.) imperativ afirm. II. 
pr. vină şi vino.

Perfectul (I. simplu) Indicat, la cei vechi se usită după 
forma limbei latine, precum:

Sing. 1. véni
2. venişî
3. véne

dar astăclî se elice regulat: 
Sing. 1. veni-*

2. vení-si
3. veni —

Plur. 1. vénem
2. vénet
3. véner(é)

Plur. 1. vení-rmi
2. vení-ra(í
3. vení-ro

Participiü presente: venitor şi viitor, 
„ perfect: venii (şi cint)
„ gerundiü: venind şi viind.

Celealalte timpuri sunt tőre regulate, precum: 
veniam, venisem, am venit, voiü veni, şcl.

Not e  1. Tot cam asemeni schimbări eufonice mai sufere 
şi verbul a peri. Acesta se íntrebuintézá pre unele locuri cu
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i după p, precum: a pieri, pre alte locuri fără i;  iară con­
sonanta r dinaintea lui i final acum se înmoiă, acum remâne 
ne-înmoiată, pp.: Presente: pier, pieri, piere, pierim, şcl. şi 
piei«, piei, piere. Conj. preş. se pier, se pieri, se pieră, saü: 
se piei«, piei, piee. Participiu: pi eri tor şi pi ei ier; pierind, şi mai 
rar: pieind. Celealalte timpuri sunt regulate, cu r  neînmoiat.

2. Unele verbe de Conj. IV-a precum: a dobori, cobori, 
pogori, formeză pers. a 3-a din Indic, şi Conj. presente după 
conj. I. precum: dobóra, coboră, pogoră, Conj. se dobóre, co- 
bóre, pogóre; iară verbul a fugi, are gerundiu fugind şi fugănd, 
participíű presente: fugitor şi fugător.

C o n s p e c t
asupra formelor celor patru conjugaţiunî.

I. II. III. IV.
a cântă a tăce a bate a dormi

Indicativ.
Presente.

S. 1. cânt tac bat dorm
2. cânţ-t tac-» baţ-î dorm-*
3. câut-â tac-e bat-« dóm-«

Pl. 1. cânt-ăm tăc-ew bat-em dorm-»'»»
2. cânt-aţi tăc-eţ» bat-eţ» dorm-»#
3. cânt-â tac bat dorm

Imperfect.
S. 1. cânt-nwj tăce-am băte-aw dormi-«»»

2. cânt-a» tăce-a* băte-a* dormi-a*
3. cânt-a tăce-a băte-a dormi-a

Pl. 1. cânt-am tăc e-am băte-an* dormi-«»»»
2. cânt-ai» tăce-aţ* băte-af* dormi-a#
3. cânt-a& tăce-a»» băte-a»» dormi-«»»

Perfect (I simplu).
S. 1. cânta-» tăcu-» bătu-* dormi-*

2. cântări tacă-«» bătă-£» dormi-ş»
3. cânt-â tăc-»» bătă dormi

Pl. 1. cântâ-râm tăc u-răm b&tn-răm dorm i-răm
2. cântâ-ră̂ » tăc u-răţi băt n-răţt dormi-»'»#»
3. cântâ-râ tăc VL-ră bătii-nî dormí-í'<í
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Preaperfect 1 simplu)
S. 1. cantá-scm tăc ú-sem bătă-se»»

2. cántá-sefí tăcă-seş* bătă-ses»
3. cántá-se tăcă-se bătă-se

Pl. 1. cántá-sm tăcă-se»» bătă-se»»
2. cántá-seíí tăcă-sej» bătă-seţ»
3. cântk-se(rä) tăcu-se(ră) băt ii-se(ră)

< Perfect (II compus).
am cântat am tăcut am bătut

s. cântat-«»» s. tăcut-«»» s. bătut-a»»

Preaperfect (II compus).
am fost cântat am fost tăcut s. am fost bătut s.

s. cântat-«»» fost tăcut am fost bătut am fost

Viitor 1.
voiü cântă voiü tăce voiü bate

s. cántá-í'úiö s. tăce-»o»i» s. bate-sotá

Viitorul II.
voiü f i  cântat voiü f i  tăcut voiü f i  bătut

s. f i  voiü cântat fi voiü tăcut fi  voiü bătut

Conjunctiv.
Presente.

S. 1. se cânt se tac se bat
2. se cânţ-i se tac-» se baţ-î
3. se cânte se tac-# se bat-#

Pl. 1. sí cânt-db»» se tăc-e»» se bat-e»»
2. se cânt-aiî se tăc-eii se bat-etî
3. se cânt-e se tac-# se bat-#

Imperfect.
(s. Presente optativ)

aş cântă aş tăcă aş bate
s. cântare-aş s. tăcâre-«^ s. batere-«^

Perfect.
se f i  cântat se f i  tăcut se f i  bătut

dorm í-sem
dorm i-sej»
dormí-se
dormí-se»»
dormí-sepí
Aovmi-se(ră)

am dormit 
s. dormit-«»»

am fost dormit s. 
dormit am fost

voiü dormi 
s. dormi-voiü

voiü f i  dormit 
f i  voiü dormit

se dorm 
se dorm-í 
se dórm-dí 
se dorm-»»» 
se dorm-iíí 
se dórm-á

aş dormi 
s. dormire-aş

se f i  dormit
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Preaperfect I.
(s. Perfect optativ).

aş f i  cântat aş f i  tăcut aş f i  bătut
s. cântat-aş f i tăcut-aş f i bătut-aş f i

s. fireaş f i  cântat fireaş f i  tăcut fireaş f i  bătut

aş f i  dormit 
dormit-of f i  

fireaş f i  dormit

se fi  fost cântat
Preaperfect 11.

se fi fost tăcut | se fi  fost bătut | se fi fost dormit

aş fi fost cântat 
s. fost-aş f i  cântat 
s. fireaş fi fost „ 
s. cântat-aş f i  fost

Preaperfect 111.
(s. Preaperfect optativ)

aş fi fost tăcut 
s. fost-aş f i  tăcut 
s. fireaş fi fost „

aş fi fost bătut 
s. fost-aş f i  bătut 
s. fireaş fi fost „

s. t^cat-aş fi fost ' s. bătut-aş fi fost

aş fi fost dormit 
s. fost-aş fi „
s. fireaşfi fost „ 
s. dormit-oş f i  fost

voiü se cânt
Viitorul I.

| voia se tac | voiü se bat ] voiü sS dorm

Viitorul 11.
voiü fi se cânt 

s. fi-voiü se cânt 
s. voiü se f i  cântat

voiü fi  se tac 
s. fi-voiü se tac 
s. voiü se f i  tăcut

voiü fi se bat 
s. fi-voiü se bat 
s. voiü se f i  bătut

voiü fi se dorm 
s. fi-voiü se dorm 
s. voiü se f i  dormit

Imperativ.
Presente.

Afirm. I. sS cânţi se taci sé baţi se dormi
„ 11. cântă taci bate dormi

Negativ: nu cântă nu tace nu bate nu dormi

Infinitiv.
Presente.

form, scurtă. a cântă a tăce a bate a dormi
„ lungă cântare tăcere batere dormire

Perfect. -

a f i  cântat | a f i  tăcut | a f i  bătut | a f i  dormit

Preaperfect.
a fi fost cântat ) a fi  fost tăcut | a fi  fost bătut ] a fi fost dormit

6
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Participiű.
Presente: cântător täcätor
Perfect: cântat tăcut
Ger undiţi: cântând tăcănd

bătător
bătut
bătănd

dormitor
dormit
dormind

§. 53. F o rm a  p a s iv ă ,
Forma verbelor, carea ne arată pre subiect nu 

ca lucrător, ci ca pătimitor, adecă ca pre unul, ce su­
fere o lucrare óre-care, ce vine asupra-i dela o altă 
personă, se numesce p a s i v ă ,

Forma aceasta o aü singur verbele active-transitive, 
va se (ţică acelea, ce exprim o lucrare ce ése dela 
subiect şi trece la obiect (pag 41 § 23) precum: şcolarul 
cumpără carte; ţeranul va ară pămentul; ostaşul a 
bătut doba, şcl.

Proposiţiunile aceste, în cari verbele cumpără, va ară, 
a bătut, ne exprimă obiectele ca lucrătore, se numesc active; 
ele se pot dice inse şi în forma pasivă, pr.: cartea e cumpărată 
de şcolar; pămentul va fi arat de ţăran; doba a fost bătută 
de cătră ostaş; în cari din urmă, subiectele: cartea, pămentul, 
doba nu lucră, ci ele sunt Infimii ţaţe de o lucrare străină.

Conjugarea pasivă (carea este numai una), mai 
des se formézá:

a) dela participiul trecut al verbului activ, adaus 
la formele auxiliarului sum şi a fi (forma auxiliară); 
unde auxiliarul se conjugă după timpuri şi persóne, 
iară participiul ca adiectiv se indréptá după subiectul 
séü, concoi’dânduse cu el în gen şi număr.

b) mai rar (şi mai ales pentru persona a a 3-a), 
se construesce pasivul dela formele active, punénduse 
înaintea lor pronumele personale me, te, se; ne, ve, 
(pag. 41— 2), numită şi forma pronominală a pasivului. 
Spre ex. dela verbul a  b a te  va fl:
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Presente.
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F or m a au x i l iară:
Sing. 1. sum bătut(ă)

2. esti bătut(ă)
3. e(este) bătut(ă)

Plur. 1. suntem bătuţi(e)
2. sunteţi bătuţi(e)
3. sunt bătuţî(e)

Sing. 1. eram bătut(ă)
2. erai bătut(ă)
3. era bătut(ă)

Plur. 1. eram bătuţi(e)
2. eraţi bătuţî(e)
3. eraü bătuţî(e)

Sing. 1. fu i bătut(ă)
2. fuşî bătut(ă)
3. fu  bătut(ă)
1. furăm  bătuţi(e)
2. f  urăţi bătuţî(e)
3. fur (o) bătuţî(e)

Sing. 1. am fost bătut(ă)
2. ai fost bătut(ă)
3. a fost bătut(ă)

Plur. 1. am fost bătuţi(e)
2. aţi fost bătuţi(e)
3. aă fost bătuţi(e) 

s. fost-am bătut
s. bătut-«»! fost, şcl.

Forma pro nominală:
Sing. 1. me bat

2. te baţi
3. se bate

Plur. 1. ne bat em
2. ve bat eţî
3. se bat

Sing. 1. me băteam
2. te bateai
3. se batea

Plur. 1. ne băteam
2. ve băteaţi
3. se băteaü

1.
Sing. 1. me bătui 

2: te bătuşi 
3. se bâtă

Plur. 1. ne bătbrăm
2. ve bătiirăţî
3. se bătură

II.
Sing. 1. m’am bătut

2. te-ai bătut
3. s’a bătut

Plur. 1. ne-am bătut
2. ve-aţi bătut
3. s’aű bătut 

s. bătutu-m’am
bătutu-ie-ai, şcl.

!Ct I
me bătusem, şcl.

«•
fusesem bătut, şcl.
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voiü f i  bătut 
s. fi-voiü bătut 
s. bătut voiü fi

Viitor I.
me voiü bate

s. bate me-voiü 
Viitorul II.

voiü f i  fost bătut 
s. fi voiü fost bătut, şcl.

me voiü f i  bâtiit, |  a 
s. bătutu-me voiü fi, şcl. j  ^

Conjunctiv.
Presente: se fiu bătut(ă)
Imperfect: aş fi  bătăt(ă)

s. fire-aş bătut(ă) 
Preaperfect: se fiü fost bătiit(ă) 
Preaperfect: aş f i  fost batut(ă) 

s. fost-aş f i  bătut, 
s. fire-aş f i  fost bătut, 

Viitorul I:  voiü se fiü  bătut(a)
I I :  voiü se f i  fost bătut(ă).

Imperativ.
Preş. Afirm. 1. se f i i  bătut 

II. f i i  bătut 
Negat. nu fii  bătut

Infinitiv.
Presente: a f i  bătut(ă). 
Perfect: a f i  fost bătut(ă)

Gerundiü: 
fiind bătut(ă).

§. 54. Conjugarea reflexivă.
Când vrem se exprimăm o lucrare reflexivă, atunci 

ne folosim de forma activă a verbului, punénd înaintea 
acestuia pronumele reflexive din acusativ, saü din 
genitiv si dativ, în tóté timpurile şi persónele. Spre ex.

al
tu

l) 
al

tu
l)
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Indicativ.
Presente.

(Cu a cusat iv) .
Sing. 1. (eű) me silesc

2. (tu) te silescí
3. (el, ea) se silesce

Plur. 1. (noi) ne silim
2. (voi) ve siliţi
3. (eí, ele) se silesc

Imperfect, me siliám, şcl.
Perfect I. me silii, şcl.

„ 11. m’am silit, şcl.
saű, silitu-m’am, şcl.

Preaperf. I: me silisem, şcl.
„ 11: m’am fost silit şcl.

sau, fostu m’am silit şcl. 
saű, silitu-m'aw fost şcl.

Viitorul I: me voiă sili, şcl. 
sau, sili me voiă, şcl.

Viitorul 11: me voiă f i  silit, 
saü,/i me voiă f i  silit, 
sau, silitu m’-oiă f i ,  şcl.

'(Cu dativ).
Sing. 1. (eu) mi- întipuesc

2. (tu) ţi- întipuescî
3. (el) şi- întipuesce

Plur. 1. (noi) ne întipuim
2. (voi) ve întipuiţi
3. (ei) şi- întipuesc

mi- întipuiam, şcl. 
mi- întipuii şcl. 
mi-am întipuit, şcl. 
sau, întipuitu mi-am, şcl. 
mi- întipuisem, şcl. 
mi-am fost întipuit, şcl. 
saű, fostu mi-am întipuit, şcl. 
saű, întipuitu mi-am fost, şcl. 
mi- voiă întipui, şcl. 
saű, íntipuí-wtó voiű, şcl. 
mi- voiă f i  întipuit, şcl. 
s. fi-mi voiă f i  întipuit, şcl. 
saű, întipuitu mi-oiă f i ,  şcl.

Conjunctiv.
Presente: se me silesc, şcl. 
Imperfect: me aş sili, şcl.

saű, sili m’-aş, şcl. 
Perfect: se me fi silit, şcl. 
Preaperf. 1. m’aş fi silit, şcl.

saű, silitu m’-aş fi, şcl. 
Preaperf. 11. se me fi fost 

silit, şcl.
Preaperf. 111. me aş fi fost 

silit, şcl.
saű, fostu m’-aş fi 

silit, şcl.
saű, silitu rn’-aş fi 
fost, şcl.

se mi- întipuesc, şcl. 
mi-aş întipui, şcl. 
saű, întipui wi-aş 
se mi- fi întipuit, şcl. 
mi-as fi întipuit, şcl. 
saű, întipuitu mi-aş fi, şcl. 
se mi- fi fost întipuit, şcl.

mi-aş fi fost întipuit, şcl.

saű, fostu mi-aş fi întipuit, şcl.

saű, întipuitu mi-aş fi fost, şcl.
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Viitorul I. voiű se me silesc, 
„ 11. voiű fi se me

silesc, sei. 
sau, voiű se me f i  

silit, sei.

voiű se mi- íntipuiesc, şcl. 
voiű fi se mi- íntipuesc, scl.

saű, voiű se-wl- fi întipuit, şcl.

Afirm. 1. se te silescí, 
„ 11. silesce-fe,

Imperativ.
sé-íl întipuescî, 
lntipuesce-ß;

Infinitiv.
Presente: a me sili,
Perfect: a me fi silit, 
Preaperf: a me fi fost silit,

a-mî întipui, 
a-mî f i  întipuit, 
a-mî f i  fost întipuit,

Gerundiű.
silindu-me | întipuindu-mi,

§. 55. Verbele impersonali.
Unele verbe exprimă o lucrare, ce nu se póte ascrie 

nici unei persóne, sau se întrebuinţdză numai în persona a 
3-a, şi de aceea se numesc impersonali (sau unipersonale).

a) Ele sunt proprii, precum : plouă, ninge, fulgeră, 
tună, grindină, înghiaţă, brumă, viscolesce, roureză, îm- 
brumézd, ínnoptézd, ínsérá, întunecă, însenină, ínnorézá, 
şcl. ce exprim ă fenomene naturali.

b) Improprii, adecă cari numai în unele împre­
j u r ă r i  se întrebuinţdză ca impersonale, încolo sunt 
personale active, pasive, neutre, ori reflexive; precum: 
cântă, vorbesc, fie, spun (omenii); se vorbesce, se aude, 
se elice, se créde, se pare, se cuvine; me dóré (s. dóré), 
ustură, frige, arde; mi- place, mi- vine, şcl.

De aci, verbele impersonale se conjugă după 
norma verbelor regulate, pasive ori reflexive, după 
natura şi rădăcina lor. Spre ex. dela verbul a ploua va f i :
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Presente: plouă 
Imperfect: plouă 
Perfect 1: plouă
Perfect 11: a plouat

saü, plouat-a
Preaperf. 1: plouase

Indicativ.
Preaperfect 11:

a fost plouat 
s. plouat-a fost

Viitorul I:
va plouă 

sau: plouă-ra
Viitorul 11: va f i  plouat 

saü, fi-va plouat

Conjunctiv.
Presente : 

sé plóue

Imperfect:
ar plouă 
sau, plouare-ar

Perfect: 
se f i  plouat

Preaperfect: 1.
ar f i  plouat 
saü, plouat-ar fi  
saü, fire-ar fi  plouat

Infinitiv.
Pesente a ploua 
Perfect: a f i  plouat 
Preaperf. a f i  fost plouat

Preaperfect 11. 
sé f i  fost plouat

Preaperfect 111.
ar f i  fost plouat 
saü, plouat-ar fi fost 
saü, fost-ar f i  plouat 
saü, fire-ar f i  fost plouat

Viitorul 1. 
va se ploue

Viitorul 11. 
va fi  sé plóue 
saü, va se fi  plouat.

Participiu.
Presente: (neusitat)
Perfect: plouat 
Gerundiv,: plouând

§. 56. Verbe defective.
Sunt vre-o câteva verbe, cari numai în puţine 

forme aü rémas şi numai pre unele ţinuturi se mai 
aud; aceste se numesc defective. A stfel sunt;



88

a) Blem, bieţi sau bleaţî, forme scurtate din sg 
âmblăm, sé âmblaţi; conjunctiv pierdut dela verbul 
âmblu, de I-a conjugaţiune, cu înţelesul: sg mergem.

b) Betör, detóre, şi compusul adetor, adetóre; par­
ticipii! presente, cu însemnare adiectivală, dela verbul 
pierdut déré (lat. debeo, debere).

c) Opt, (în loc de opu ’st al latinilor), usitat numai 
la cei vechi, în înţeles de e trebuinţă, precum: opt sé 
seim, (adecă: trebue se seim).

d) Vă, imperativul afirm. II. (ca fă) dela verbul 
pierdut vad (vado, vadere, lat.), în însemnarea d e: du-te, în­
trebuinţat numai în munţii apuseni (de eătră Ungaria).

e) . Lăut, participiul perfect, dela verbul Iau (lavo, 
lavare, lat.) în însemnare de spät, spălat. Se între- 
buinţdzâ pre unele ţinuturi, mai ales ca adiectiv şi în 
timpurile compuse. De aci se derivă şi substantivul 
lătură, lături (adecă spălaturi).

Notă. Unele verbe, pre unele ţinuturi urmézá forma de 
conjugare după câte dóue şi trei conjugaţiuni, spre ex.: 
adaug dela a adauge (IlI-a conj.) şi a adaugă (I-a conj.); 
seriü dela a scrie „ „ „ a scria „ „ ;
îndestulesc dela a îndestuli (după a IV-a conj.) şi
îndestulez „ a îndestulă ( „ I-a „ );
adeveresc „ a adeveri ( „ a IV-a „ şi
adeverez „ a adeveră ( „ a I-a „ ) şcl.
între cari înse,'mai lăţite şi mai bune sunt formele de a 
adauge, a scrie (după a IlI-a), a îndestuli şi a adeveri (după IV).

C a p  VII.
Despre părticele.

Părţile cuventareî, sau cuvintele, cari prin între­
buinţarea lor în vorbire nu îşi schimbă forma, adecă 
remân neschimbate (neflexibile), se numesc p ă r t i c e l e
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(pag. 2. §. 2), şi sunt de patru specii: adverbul, pre- 
posiţiunea, conjuncţiunea şi interjecţiunea.

§. 57. A d v erb u l.
Adverbii se numesc cuvintele, ce se pun pre lângă 

verb, spre a ne arétá mai de aprópe locul, timpul, 
modul şi motivul sau causa lucrăreî ori a stârci, ce o 
exprimă verbul. Spre ex. Şcolarul scrie aci (loc); scrie 
astăzi (timp); scrie frumos (mod); scrie de bună voiă 
saü din plăcere (motiv). De aci, adverbiile se împart 
după î n s e m n a r e ,  în

1. Adverbii de loc, cari determină locul, unde se 
întemplă lucrarea verbului; şi cari réspund la întrebarea 
unde ? de unde ? şi în cătrăU ? Spre ex. aci, colo, sus, 
jos, în laturi* deoparte; din sus, din jos, dinainte, 
dinapoi; la deal, la vale, încoce, încolo, şcl.

2. Adverbii de timp, cari determină timpul, în 
carele se împlinesce lucrarea, ce exprimă verbul; şi 
réspund la întrebările când? de când? până când? şi cât 
timp?  Spre ex. acum, ieri, astădi, mâne, târdifl, odinioră, 
cândva; de a(Ji, de ieri, de eurénd; până de sérá, de 
nópte, de diminbţă; îndelung, eurénd, pe încetul, numai 
de cât, şcl.

Adverbii de mod, cari determină modalitatea, ori 
calitatea lucrăreî, ce exprimă verbul; şi réspund la 
întrebarea; cum? Spre ex. bine, frumos, réü, încet, 
omenesee; almintrea, şcl.

Ele pot f i :
a) calificative, pr. bine, réű, omenesee, copilăresce, şcl.
b) cantitative, pr. mult, puţin, nimic, cu totul, şcl.

' c) afirmative, pr. întocmai, aşa, de asemene, şcl.
d) negative, nici de cum, de loc, de fel, şcl.
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4. Adverbii de motiv saü causă, cari arată mai de 
aprópe îndemnul lucrărei verbului; şi răspund la în­
trebarea de ce? saü din ce causă? Spre ex. de silă, 
de frică, de voiă bună, de sine, din glumă, şcl.

După f ormă,  adverbiile pot se fie originali (saü 
primitive) şi derivate. Cele originali iarăşi pot fi: 
simple şi compuse.

Adverbii originali şi simple sunt forte puţine, pr.: 
ieri, mâne, acum, atunci, târdift; ici, colo, sus, jos, 
şcl. Mai multe sunt compuse, precum: în ainte, în-apoî, 
în sus; poî-mâne, alaltă-ieri, tot-de-una, în-de-lung şcl.

Cele mai multe adverbii sunt derivate, mai ales 
dela adiective, precum: frumos, bine, mereu, mult, puţin; 
gerundiî, precum: rkjend, glumind, vorbind, jocând; şi 
dela substantive cu preposiţiune ori fără  de acésta pr.: 
a casă, în casă, în laturi, la deal, pre vale, de sără, la 
nópte, a lene, de grabă; séra, nóptea, diua, domineca, şcl.

Adiectivele luate ca adverbii, se pot şi compara; 
precum: omul acesta lucră bine, mal bine şi forte bine, 
ori prea bine. El âmbla încet, mai încet, saü de tot, 
ori preste măsură încet, şei.

Substantivele cu preposiţiune, ce se întrebuinţăză 
ca adverbii, se numesc şi locuţiuni adverbiale, saü pre 
scurt: adverbiale.

C a p  VIII
§. 58. P re p o s iţiu n i.

Cuvintele, ce se pun mai ales înaintea substan­
tivelor, pronumelor şi a verbelor, spre a arăta diferitele 
lor rclaţiuni, se numesc p r e p o s i ţ i u n i .  Spre ex. 
Paserea e în casă; pre casă, după casă, lângă casă,
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şcl. Fratele merge cu mine; pre lângă mine, după 
mine, înantea mea, şcl. El copere, acopere, descopere 
casa; Efi leg: aleg, caleg, desleg, releg, pre leg; şcl.

Preposiţiunile sunt parte simple (de o silabă, şi de 
mai midte silabe), parte compuse.

Unisilabe sunt: a, cu, de, în, la, pre, spre, sub, 
cari pot sta de sine, şi se pot pune lângă orî-ce cu­
vânt, precum: a casă, a - le g ; cu mama, cu mine, cu- 
leg, şcl. Altele inse, precum: ad, as, co, con, cum; des, 
du, pur; s, re, res; stra, tra ( tr i) ; dis, contra, e, ob, 
pro, se, şcl. se pun mai ales numai lângă verbe, şi se 
împreună cu ele într’un cuvânt nedespărţiţ; de aceea 
se numesc şi neseparabile. Spre ex. adun, ascund, 
coper, contenesc camper; desleg, darnic, purced, spun, 
român, rés torn; străpung, ínm it; în neologisme: displac, 
contrazic, emit, o&leg, produc, seduc, şcl.

Compuse sunt: asupra, din (de în), dein, depre, 
despre, dintru (de întru), înainte, în contra, prin (pre 
în), pentru, pre sub, cari se pun m ii ales lângă nume 
şi pronume, şi sunt tóté separabile, va se <Jică: pot sta 
de sine, fără de a se împreună într’una cu cuvântul, 
lângă carele se pun. Spre ex. din casă, dda scolă, 
de pre coperiş, şcl.

Tote preposiţiunile (afară de asupra şi înainte) cer după 
sine acusativ.

Unele înse, mai ales compuse, pr.: înainte, de asupra, 
înapoi, índérét, înlăîntru, şcl., luânduse ca substantive, se ar- 
ticulézá, şi atunci se concordă cu substantivul următor întocmai 
ca substantivele, cerând după sine genitiv, precum: înaintea 
lui Domnedeű, de asupra casei, índérétui scóleí; sau cu pro­
nume: înainte(a)-mi, de asupra-mi; sau mai bine schimbânduse 
reflexivele în pronume posesive, precum: înaintea mea, <ţş 
asupra ta, índérétui nostru, şcl,
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Aceste, nearticulate cer după sine acusativ cu de, pr.: 
înainte de mine, índérét de tine, şcl.

Unele preposiţiuni compuse se întrebuinţdză şi
ca adverbiî, pr.: El şede de asupra, de desubt; şcl.

C a p IX.
§. 59. Conjuncţiunl.

Cuvintele neflexibile, ce légá între sine dóué saü 
mai multe cuvinte homogene, ori proposiţiunî, se numesc 
c o n j u n c ţ i u n i .  Spre ex. Mama şi tata lucrézá. Eu 
scriu caşi tine. Nu pot veni la tine, fiind-că sunt 
morbos; şcl.

Conjuncţiunile, după raportul cuvintelor, pre cari 
le légá între sine, sunt de mai multe specii, şi anume:

a) împreunătâre saü copulative, cari légá dóué idei 
sau lucruri de aceeaşi natură, precum: şi, care, de 
împreună, şcl.

b) Gausalî, cari arată o legătură între causa lu­
crului şi efectul acestuia, şi réspund la întrebarea
pentru-ce ? pr.: că, căci (saü căce), pentru-că, fiind-că, 
de óre-ce, şcl.

c) Comparative, cari arată o asemănare între dóué 
saü mai multe lucruri, precum: că, câşi, precum, aşa, 
întocmai, scl.

Condiţionali, ce arată legătură între condiţiune şi 
urmare, precum: se, de, dacă, decumva, bine că, şcl.

e) Consecutive saü conclusive, cari arată nexul între 
lucrurile precedente (premergétóre) şi consecente (urmă- 
tóre) pr.: deci, aşadar, drept aceea, prin urmare, şcl.

f) Corective, saü adversative, cari arată legătura



93

între dóué sau mai multe lucruri opuse, pr.: ci, înse, 
dar, totuşi, cu tóté acestea, de nu alta, iară, şcl.

g) Disjunctive sau distinctive, prin cari se face o 
deosebire între lucruri saü cugetări de asemene, ori 
opuse, precum: aü-aü, saü-saü, orî-ori, veri-veri, nici- 
nici, atuncî-când, cu câ t— cu atât, pre cât —  pre atât, şcl*

h) întrebătore, cu cari se cércá un raport ore 
care, saü se cere vre-o deslucire, precum: aü ? ore? 
nu? aü nu?  pentru-ce? la ce? de ce? şcl.

i) Concesive, caii arată un raport între antecedinţe 
şi consecinţe de natură opuse; precum: deşi, macar, 
m ’acar-că, cu tote-că, şcl.

j) Finali, cari arată scopul lucrărei, precum: ca,
ca se, pentru-ca, spre a, şcl.

Dintre conjuncţiuni numai se şi ca se cer totde-auna 
presentele conjunctiv, pr.: se vadă, ca se mergă, şcl.

Iară cele alalte, chiar şi cele condiţionali se construesc 
şi cu alte timpuri atât din conjunctiv, cât şi din indicativ, 
precum: de aud, dacă aud, dacă audiam; dacă aş audi, de 
ar f i  audit, şcl.

C a p  X.
§. 60. Interjecţiuni.

Părticelele, ce exprim un sémtémént óre-care, şi 
se pun în vorbire fără ca se se împreune cu alte 
cuvinte, se numesc interjecţiuni. Spre ex. oh, vai, pst, 
étá. én, şcl.

Ele exprim mal ales bucuria, dorére măniă, témere, 
frică, mirare, uimire; strigare, şcl. precum: O, oh, a, 
ha, u, iu, iha; of, vai, ai, aü, uf, fu i; i, ho, ei, ea, 
étá, na; hei, u; st, pst; mé, mei, (lied, şcl.
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Interjecţiunile se deosebesc îu proprii şi improprii. 
Cele proprii sunt mai ales exolamaţiuni unisilabe, 
fără óre-care însemnare de cuvént, şi se întrebuinţbză 
numai în forma de interjecţiunî; pr.: oh, vai, pst, şcl.

Cele improprii ínsé, sunt cuvinte substantive, 
adiective, verbe ori părticele de mai multe silabe, 
avénd înţeles propriu, dară cari se pot adese întrebuinţa 
şi ca interjecţiunî, pentru exprimarea semţămintelor, 
precum: deü! du-te! taci! cară-te nici una!

Ca interjecţiunî improprii se întrebuinţâză mai ales im­
perativii verbelor şi caşul Vocativ, precum: Domne! Domne- 
deule! Omeni buni! vino! fugi, lasă-me, şcl.



P a r t  e a I I
Formarea cuvintelor.

Dintr’un cuvânt se pot forrná mai multe cuvinte 
diferite.

Cuvântul, din carele se formézá altele, se numesce 
originar s. primitiv, iară cele de nou formate se cjic derivate.

Formarea cuyintelor se întâmplă prin flexiune, 
derivaţiune şi compunere.

C a p i .
Flexiune.

Prin flexiune se schimbă numai forma cuvintelor, 
precum se întâmplă în declinaţiune şi conjugaţiune, adau- 
gându-se unele terminnţiuni la rădăcină, sau mai bine 
(|is la tulpina cuvântului. în  acest cas, înţelesul 
cuvântului originar rămâne acelaşi, numai cât sé de­
termină mai de aprópe după genuri şi caşuri, ori după 
moduri, timpuri, numeri şi persóne. Spre ex. om, 
omul, omului; omeni, ómeniior; a cântă, cânt, cânt«, 
cântă, cântăm, cântăm, cântai, cântarăm, cântasem; 
cântai, cântăfor, cântâraă, şcl.

Cap II.
Derivaţiune.

Prin derivaţiune se formézá cuvintele, adăugând 
la tulpină una sau mai multe particéle, cari schimbă 
înţelesul cuvântului originar. Părticelele adăugate se
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numesc prefixe şi sufixe, după cum se pun înaintea, 
ori înapoia cuvântului. Spre ex. dela leg se deriva: 
rt-leg, cu-leg. des-leg- cânt, cânt-t/re, cânt ec, cântă-reţ, 
cânt n-tor, şcl.

Formarea prin derivaţiune se întâmplă mai ales
la substantive, adiectipe, verbe şi adverbiî.

I. Substantive derivate.
Substantivele se pot derivă dela alte substantive, 

dela adiective, verbe, saü dela alte părţi ale vorbirei.
1. Dela substantive se formeză prin adaugerea 

sufixelor: -
a) an, ian, ean (sau én), cari arată oiiginea, precum: 

munte-cm, văle-aw, cet kt-ian, codv-ean, săt -ean, 
munt-em, săt-enî, şcl.

b) are, ar, aş, aşc, ăriă, at, pr.: spin-rtre, mor-ar, 
zid-rtr; ceter-c/f, luntr-o^; Petr-aşc, copil-ăriă, 
joc-ăriă, bărb-ui, colţ at, şcl.

c) et, eţ, Ssă, iţă, precum: brăd-ei, spin-ei; jud-ei, 
osp-eţ; mir-esă, preot-esă, morăr-iiă, şcl.

d) iă, riă, inie, precum: ferăr-iă, bărbăţ-iă, făţă-riă, 
jocă-rm; omen-ime, preoţ-ime, şcl.

e) deminutivele, adecă cari însâmnă o micşorare a 
lucrului; prin snfixele :
1 . aş, pr. fecior-a^, copil-<7£, cuptor-«^.
2 . el, ea, cel, cea, pr. tiner-el, tiner-m, s&t-cel, 

văl-ceci, şcl.
3. eţ, uţ, uţă; uleţ, pr.: horn-e ,̂ del-uţ, căş-uţ, 

câs-uţă, săc-uleţ, şcl.
4. ică, cică, icea; iţă, Uţă, iscă, pr.: Flor-ică, flori­

cică, părt-icea; domn-i^ă, copil-iţă, mmcu-liţă, mor-işcă,
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5. ior, ioră, cioră, şor, şoră, precum: frăţ-ior, sor­
ié r t  vrăbi-ora, căs-cioră, verilor, veri-şoră, pui-^or, 
meri-^or, şcl.

6. ue, uică, uş, uşă, ferestr-we, pásér-uică, lemn-w£, 
măn-M^ şcl.

f) augmentative, adecă, cari ínsemnézá o noţiune mai 
mare, ca de ordinar; se formézá prin sufixele 
andru, oiű, óia eü (ău), pr.: copil-awdm, bárbát-oítá, 
urs-oiă, muier-óm; omet-ew, (dela omet, cu înţeles 
de popor), c&\-ăă, muier-ăw, şcl.

2, Dela a d i e c t i v e  se formézá prin adaugerea 
sufixelor: ate, taté; élű, âţă; iă, ime; óre, uş şi ură pr.: 
drept-aie, strâmbă-iaie, buná-íaíe; negr-éld, &\b-âţă; 
lácom-tó, măr -ime, strémt-óre, alb-w ,̂ cáld-wrá, şcl.

B. Dela v e r b e ,  prin adaugerea sufixelor: are, 
ere, ire; ec, er, et; iş, inţă; mént, óre, or; dune şi tură, 
pr.: cânt-are, dor-e're, aud-lre; cânt-ec, flu-er, âmbl-ei, 
sufl-ei; cobor-«^ ascuţ-^, cred-inţă; jurk-mént, scris-óre, 
ajut-or, rogk-ciune, beu-i«ra, şcl.

4. Dela a l t e  cuvinte se derivă mai puţine sub­
stantive, şi anume:

a) dela numerale, cu sufixele de pănă aci, pr.: un-ime, 
tre-ime, $edme, ântkie-tate, uni-täte, pătr-at, şcl.

b) dela pronume, preposiţiunî şi adverbiî, pr.: însuş-ire, 
asupr-ire, înapoi-are, şcl.

II. Adiective derivate.
Adiectivele se pot deriva mai ales dela substantive, 

dela alte adiective, şi dela verbe.
1. Dela substantive se formézá cu ajutorul sufixelor: 

aş, atic, an, ean, av, ( iv ) ; esc, eţ; ic, nie, iu, iş, os şi
7



98

dos, p r .: părt-a^, cos-a£, iern-atic, pădure-an, groz-av, 
beţ-iv, domn-esc, pădur-e(, obraz-nie, cenuş-fw, făţ-iş, 
măni-os, dorer-os, credin-cios, şcl.

2. Dela aăiective, se formfiză prin sufixele: el, şor, 
iu şi uţ, mai ales deminutive, p r . : subţir-ei, buni-^or, 
aeri-şor, gâlbin-iă, mic-uţ, şcl.

3. Dela verbe se formézá mal multe. Aprópe tóté 
partidpiile perfecte în t, ta; s, sa, şi participiile presente 
în tor, tőre, se întrebuinţâză ca adiective, p r . : lăuda-i, 
mor-i, scri-s; mori-tor, beu-tor, şcl.

Tot dela verbe se mai formézá cu sufixele: adu, 
eţ, şi în neologisme c u : bil, p r . : fug-aciă, pung-aciii, 
îndrăsn-ei, lauda-i/7, şcl.

N otă. Unele substantive şi mai ales adiective, cari aü 
dóué terminaţiunî deosebite, după genul masculin şi feminin 
(pag. 11. Not. 5) se numesc mobile, iară derivarea aceasta a 
femeninelor dela masculine, se numesce m o ţiu n e .

Cele mai multe sufixe numărate până aci pentru genul 
masculin, au. şi formă feminină, şi vice-versa, adecă sunt mobile.

III. Verbe derivate.
Cele mai multe verbe derivate se formézá dela 

substantive, adiective, pronume, numeráit, adverbiî, şi pre- 
posiţiuni, şi forte puţine dela alte verbe.

1. Mai tóté verbele formate din substantive şi din 
cele alalte părţi ale vorbirei urmézá eonjugaţiunea I-a 
saü a IV-a, şi primesc term inaţiunile: a, are; i, ire, 
es şi esc, precum :

a) dela substantive: lucru, a lucra, lucr-e^; fum, a 
fuma, fumare, fum-e^; lumină, a lumina, luminare, 
lum inez; zid, a zidi, zidire, zidesc; rugină, a 
rugini, rugimre, rugin-esc, şcl.
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b) dela adiective, pr.: mare, a mări, măresc; înalt, 
a înălţa, înalţ; lat, a lăţi, lăţesc; putred, a pu- 
tre<p, putrediesc, şcl.

c) dela pronume şi numerale, pr.: însuş, a însuşi, 
însuşesc; un, a uni, unesc; dece, a în (le ci, în- 
cţeeesc; puţin, a împuţina, împuţinez, şcl.

d) dela adverbii şi preposiţiunl, pr.: târcţiu, a întârdia, 
întârzia; departe, a depărta, depărtez; aprópe, a 
apropia, apropia; înainte, a înainta, înainte#, şcl.
2. Dela alte verbe se formdză pr.: delă a dormi: 
a dormiíá, dormite#; a cerca, a cercetâ, cercete#; a 
scăpă, a scăpeta, scapét; a cere: cerşi, cerşesc, şcl.

IV. Adverbii derivate.
Adverbii originare sunt forte puţine. Cele mai 

multe sunt derivate şi compuse.
Cele derivate se formdză:

a) dela adiective, luânduse genul neutru al acestora 
drept adverbii de calitate, precum: frumos, réü, 
repede, verde, mult, puţin, şcl.

b) schimbând terminaţiunea adiectivale esc, în esce, 
pr.: domnesc, domnesce; părinţesc, părinţesce; 
omenesc, omenesce, şcl.

c) dela substantive, prin terminaţiunea iş, pr.: cruce, 
cruciş; costă, costiş; lăture, lăturiş; faţă, făţiş, şcl.

d) dela verbe, mai ales participii perfecte (ca supine) 
terminate în e, şi gerundiî, precum: lucră pre 
întrecute (dela a întrece), pre apucate, pre aucjlte;
vorbesce rii^wd, glumiwd, vine fluerâwd, şcl.

7*
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N ota. Dintre cele alalte părţi ale vorbire!, p r articlu, 
numerale, pronume, şi dintre părticele: preposiţiunile, conjun- 
cţiunile şi interjecţiunile nu sunt derivate, ci tote sunt parte 
simple (originali), parte formate prin compunere (compuse).

C a p III
Compunerea cuvintelor.

Pre lângă derivare, cuvintele se mai formézá şi 
prin compunere: când dóué (rare-orî mai multe) cuvinte 
se pun lângă olaltă, spre a forma un al treile ouvent 
cu însemnătate nouă. Cuvéntul ast-fel format se numesce 
copipus; iară cuvintele din cari s’a format acesta, se 
numesc simple.

Prin compunere se pot forrná aprópe tóté părţile 
vorbirei, mai ales numele (substantive, adiective, pro­
nume şi numerale), verbele, şi dintre părticele cu deosebire: 
adverbiile, preposiţiunile şi conjuncţiunile.

I. Substantive compuse.
Substantivele compuse se forméza 
1. Din dóue substantive, dară forte puţine alătu- 

rânduse lângă olaltă:
a) fără  de a se legă între sine, precum: anu-timp, 

căs-armă, Domne-deű, Mureş-Oşorheiiî, Turn-Se- 
verin, şcl. în  care întemplare ele se pot serie 
într’un cuveni, ori despărţite prin o linioră (-).

b) legânăuse între sine prin preposiţiunea de, precum: 
unt-de-lemn, cap-i2e-operă, Gură-ie-aur, şcl.

c) punendu-se substantivul a l’ doile în genitiv (că 
determinător şi determinat), precum: Câmpul- 
pânel, Poiana-meru/wi, pasul-cucutó, Vérful-Urle^ 
Câmpul lui Neag, şcl.
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2. Dela un substantiv cu adiectiv, pr.: bună-voinţă, 
wiéffó-nópte, medă-d\, Sâniă-Măriă. Saw-Petru, sei.

3. dela substantiv cu numeral, pr.: primă-Yară, 
trei-foiu, uni-formă, trei-sânţi, şcl.

4. Dela substantiv cu verb, pr.: iat-jocură, pierde- 
vară, papă-lapte, strâmbă-lemna, sfarmă-petri, ucigăl- 
crueea, şcl. şi mai des.

5. Dela substantive cu părticâle, (adverbiî şi pre- 
posiţiunî), pr.: frme-cuvéntare, ne-adevér, ne-dreptate; 
fără-de-lege, pre-kmblare, des-ckntec, re-sunet, contra­
zicere, snpra-veghi are, şcl.

II. Adieotive compuse.
Adiectivele se pot compune:
1 . Din câte dóué adiective, ori din adiectiv şi adverbiî, 

precum: a tot-sciutor, a tot-puternic; 6*«e-făcător, réü- 
voitor, ne-bun, ne-drept, raí-véíjut, şcl.

2 . Dela participiul verbelor compuse cupreposiţiunî, 
pr.: des-făcut, pre-făcut, pre-lucrat, contra-semnat, şcl.

Not e  1. Numeralele, partea cea mal mare sunt compuse. 
Ele se compun cu ajutoriul preposiţiunilor spre sau spră, de; 
de şi ori; cu articlul (primar şi secundar) al şi le, a; cu 
conjuncţiunea şi, câte, şcl. pr.: un-spra-dece, treided şi unul, 
o sută de mii: al doi-fc, câte dece, de trei-ori, şcl. Despre 
acestea vedî mai pre larg în partea I-ă (pag. 26—31).

2. Dintre pronume de asemene sunt multe compuse, cu 
articlii l, a; cu particél ele în, ne, a, ce; fie, őre, ori, şcl. pr.: 
el, ea, ins: rame, tine; cel, ace 1, cel-ce; fie-care, şcl. despre cari 
vedr îndeosebhla locul lor (pag. 32—41).

III. Verbe compuse.
Cele mal multe verbe compuse se formeză cu aju­

toriul preposiţiunilor. Aceste pot se fie parte separabile, 
pr.: de, in, sau im, pre, sub, des, re, contra, dis, între;



parte neseparabile, pr.: a, ad, con, cum, şcl. (pag. 91), 
dar preposiţiunile preste tot împreunânduse cu verbe, 
numai forte rar se despărţesc. Spre ex. deprind, îranot, 
Mwpac, presăr, swójug, sw&scriu, desfac, remâifi, contra­
zic, dispun, mirepun ; —  «leg, udun, contenesc, cwmpăr, 
cwwpănesc, şcl.

IV. Párticéle compuse.
Cele mai multe párticéle sunt derivate şi compuse. 

Şi anume:
1. A d v e r b i i l e  compuse se forméza:

a) Din adverbii cu preposiţiunî, sau cu alte adverbii, 
pr.: mcolo, msus, din jos, de aprópe, pre aprópe, 
pre jos, pre departe, pre afară; poî-mâne, de 
curénd, tot de una; cu încetul, de loc, pană mâne, 
şcl. (pag. 89— 90).

b) Din substantive cu preposiţiunî, pr.: la deal, de 
vale, în parte, în laturi, de oparte, sub suoră; 
cum şi tóté locuţiunile adverbiali, pr.: prin ţâră, 
la térg, după casă, în ruptul capului, fără cap, şcl.

e) mai rar dela adverbii şi conjuncţiunî, pr.: nic-ăirî, 
unde-va, óre-unde, ori-unde, ori-când, şcl.

2. P r e p o s i ţ i u n i l e  se compun forte multe
a) între sine, pr.: din (de in), prin (pre in), dintre 

(de intre), printre (pre intre), despre, înainte, în 
contra, de asupra, pre sub, pre la, «şcl.

b) diu prepositiune cu substantiv ori adverbii, precum: 
înapoi, înlături, înjur, împrejur, şcl. (pag. 91).
3. C o n j u n c ţ i u n i l e  se compun de asemene, 
mai mult între sine şi cu alte părticele, precum:

102
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căci (că-ce), peatru-că, pentru-cá, de óre-ce; caşi, 
întocmai, aşa dară, de cum-va, şcl. (pag. 92— 3).

Conjuncţiunî compuse cu adiective şi substantive ori pro­
nume sunt mai puţine, pr.: prin urmare, drept aceea, totuşi, cu 
cât, cu atât, pre cât, cu tóté aceste, de nu altă, drept aceea, şcl.

N otă. Dintre mterjecţiuni, mai ales cele improprii sunt 
partea cea mai mare compuse. Spre ex. Du-te Cară-te! Nici 
una! Ţine-te! Lasa-me! jicăte-me! Vaide mine! Cum se nu?! 
Lasă-te! şcl.

C a p  IV.
, Despre afinitatea cuvintelor.

Fié-care cuvént are o însemnare óre-care. După în­
semnarea aeésta cuvintele se pot împărţi în diferite specii.

1 . Cuvintele, cari exprim obiecte sau lucruri reali, 
ce cad sub simţirile nóstre, se die concrete; pr.: om, 
casă, masă, negru, şcl. Iară cele ce exprim noţiuni şi 
lucrări numai ideali saü cugetate, se numesc abstracte; 
pr.: cuget, suflet, fericire, libertate, şcl.

2. Unele însdmnă noţiuni saü lucruri cu totul 
diferite şi opuse, pr.: bun-réü, mare-mic, frumos-urît, 
alb-negru; —  altele din contră, ínsémná mai tot acelaş 
lucru, saü în multe privinţe lucruri asemene şi înrudite, 
pr.: muiere, femeia; lemn, copaciu, arbore; vită, feră, 
dobitoc, animal, şcl.

înrudirea saü afinitatea aceasta a cuvintelor provine din 
împregiurarea că,

a) unul şi acelaşi cuvént, pre lângă însemnarea sa de frunte 
şi propria, póte se mai aibă şi alte însemnări laterale 
saü improprii, pentru asemenarea (în întreg saü în parte), 
a lucrului ce represintă, cu alte lucruri de aceeaşi natură.

b) unul şi acelaşi lucru se póte exprima prin dóue sau 
mai multe cuvinte.
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De aci facem deosebire între cuvintele:
1 . afine după formă sau hom onim é, adecă, cele 

ce aű în limbă şi în pronunţă tot aceeaşi formă, dară 
în privinţa înţelesului se deosebesc, avénd mai multe 
însemnări. Spre ex, limba, (în gură) ca organ de vorbire 
al omului, şi limba ca mod al vorbireî unui popor. Colţ, 
ca dinte; colţ, în însemnare de unghiü; colţ, de iérbá; 
şi colţ, de stâncă. Corn, la vite; corn, de casă; corn, 
de plug; corn, de vénát; şi corn ca arbore, şcl.

Sé se cerce însemnările la următorele cuvinte homonimé: 
arc, broscă, baia, cap, casă, capră, cârmă, coş, cocoş, cot, culme, 
fapt, lună, mărturiă, nevoiă, pod, pupăză, spată, şcl.

2 . afine după însemnare saü sinon im e, adecă, cari 
după forma şi tulpina lor sunt cuvinte diferite, dară după 
înţeles sunt afine, avénd tot aceeaşi însemnare, sau numai 
puţin diferită. Spre ex. obiceiü, datină, deprindere, us, 
însemnând o dedare óre-care spre un lucru; avere (bo- 
găţiă, găzdăciă); arest (prinsóre, temniţă, carcer); bűiét 
(prunc, copil); simbriă (plată, răsplată, remuneraţiune); 
fălos (mândru, sumeţ, superb); şcl.

Se se cerce sinonime la următorele cuvinte: abdic, afurisit, 
aleşuesc, amăgesc, ansă, apus, arenă; baiă, basă, bucată; culme, 
camătă, casă, cimiter, capet, cămin; deşert, hrană, iute, legat 
(sol şcl.); prisosinţă, s c h î , supunere, silinţă, şagă; timp, ţipet, 
vatră, zamă. .

N otă. Pre afinitatea aceasta de cuvinte şi de însemnări 
se basăză sensul figurat al cuvintelor şi al fraselor.



Ortografia.
I. Semnele scriere!.

Cuvintele se compun din sunete. Fié-care sunet 
din vorbire, când vrem se-l scriem trebue sé ni-1 în­
făţişăm prin semne. Semnele aceste ale sunetelor se 
numesc litere (pag. 1 . 2).

Partea aceea a gramaticei, care ne arétá ce fel 
de litere se întrebuinţăm în scriere, ce natură aü di­
feritele sunete, cum se împreună într’un cuvânt şi cum 
se despărţesc între sine, se numesce o r t o g r a f i ă  sau 
scriere corectă.

în  scrierea limbei românescî în timpul de faţă 
avem ortografia aşa .̂isă fonetică, primită de academia 
română şi introdusă pretotindenea la întrâgă români mea.

în  cărţile bisericesc! înse se mai folosesce ortografia 
aşa numită cirilică. Literile cirilice sunt următorele:

a) pentru vocale cura te.

í \  a (az) A a
ß t (iest) E e

V (i) I i
M (ijă) î  î

0 o (on) 0  o
X (uc) U  u, Ű  ű

b) pentru vocale d e r iv a u  şi
închise (saü obscure)

Ti * (ior) Ă, ă, É, é
b k (ier) --------
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[ Ä  * (ius) 
i-Ä + (ín)

I A A A A|  a, e, í, u,

c) pentru diftongi
f  M m (iac) 
(A  a  (ia) 

h. 'k (iet) 
GO w (ot) 
Oy oy (u) 
K) » (iu)

jia , ea

é, ea 1 /
0 , o, 0 ,  o, Oa, oa 
U , u, Ű, ü 
Iű, iü

d) pentru consonante (originali)
E E (buche) 
fi b (vede)
T r (glagore)
Ä A (dobra)
<t> (f) (ferta)
X X (her)
K k (caco)
Â a (lude)
M aa (mislete)
H n  (naş)
II n (pocoi)
P p (rîţă)
G © (slovă)

|T  t  (tferd)
W  (tita)

B, b 
V, v
G, g, Gh, gh 
D, d
F, f
H, h
Ca, co, cu, (k),
L, 1
M, m
N, n
P, P
R, r
S, s

{T , t, (th)

e) pentru com. derivate.
H H (cerf) Ce, ce, Ci, ci
Hí at (juvete) J, j
IJ v (gea) Ge, ge, Gi, gi
K 4 (ţi) T, t
3 ^ (zemle) z, Z, p, d
HI iu (şa) Ş, ş
HJ ip (ştea) Şt, şt
S  g (esi) Cs, cs, (x)
^  Ajr (psi) (P*0
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II. Regule generali de scriere.
1. Cu litere mnrî (iniţiali) scriem singur începutul 

cuvéntuluí, şi numai în următorele caşuri:
a) Când începem scrierea, pr.: Tatăl nostru, carele

eşti în cer, şcl.
b) După punct, pr.: Paserea cântă. Pîorea înfloresce.

Noi scriem, şcl.
c) în numele proprii şi titulaturi, pr.: Onorate Dom­

nule! iîustrissim e! Jfăria Ta! şcl.
2. Tóté cele alalte cuvinte, p r .: articlul, substan­

tivele (comune), adiectivele, numeralele, pronumele, 
verbul şi părticelele se scriü cu litere mici.

3. Fie-care sunet trebue scris cu sémnul séü, adecă 
cu litera ce-î corespunde.

Pentru sunetele curate şi originali avem litere 
corespuncţetore, pr.: a, e, i, o, u ; b, d, f, g, h, 1, m, n, 
şc l.; iară pentru sunetele cele obscure şi derivate, lipsin- 
duneîn parte literile corespun<|étóre, ne servim de accent, 
de sedilă (codiţă) şi de combinarea literilor, din cari se 
derivă. Spre ex. ă, â, é, ó; ce, ge, d, ţ, ş ;  (p. 1 . 2.).

4. Când este índoiéld, cum sé se scrie cutare sunet 
derivat într’un cuvént, atunci recurgem la cuvintele în­
rudite cu acesta, saű la cuvéntul de unde se derivă, 
şi căutăm cum este scris, —  saii în fine chiar şi la 
vre-un neologism (cuvént noü întrat în limbă) afin. Spre 
ex. vom scrie: ved, pecat, betrăn, cuvént, penă, flore, 
moră; cer, ^erme, 4b negoi, şcl. în loc de: vád, păcat, 
bătrin, cuvint, pană, floore, soocră, zî, şcl. —  fiind-că 
cuvintele aceste aű în flexiunea lor formele: vedi, 
vedere; a înflori, şcl.
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III. Despărţirea cuvintelor.
Cuvintele de mai multe silabe se despart:

a) După silabele, saü după cuvintele, din cari sunt 
compuse. Spre ex. ca-să, pul-ve-re, fe-ri-ci-re, 
îm-pă-ră-ţi-ă, îm-pă-men-te-ni-re; Dom-ne-deu, des­
fătare, şei.

b) Fié-care vocală íntrégá póte formă şi de sine 
silabă pr.: a-pă, a-er, a-ri-ă, o-lă, chie-e, şcl.

c) Diftongii se socotesc de o singură vocală, şi prin 
urmare nu se despart, pr.: oclmí, paiü, yuiü, 
maiü, cla-iă, pa-i'e-le, şcl.

d) O consonantă, între dóué vocale, trece decomun 
la silaba următore, precum: ca-să, o-lă, fă-ră- 
de-le-ge, scl.

e) de ocur dóué consonante între dóué vocale, atunci, 
de cumva nu exist cuvinte íncepétóre cu astfel 
de consonante, se despart, şi anume consonanta 
primă trece la silaba dinainte, iară consonanta 
a doua la silaba următore, precum : car-ie, par-ie, 
üer-b'm-te, fór-/e-ce; iară de cumva avem în limbă 
cuvinte íncepétóre cu astfel de consonante, atunci 
nu se despart, şi ambele trec la silaba urraăţore pr.: 
la-iră, bé-írán, pă-irar, su-//et, vi-c/ean, o-cro-ti, 
la-cri-mă, şcl. —  De asemenea se întemplă şi

f) Când ocur câte trei consonante între dóué vocale, 
pr.: as-pru, în-c/eş-tâ, în-ire-mâ, des-/re-na-re, şcl.
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Bucăţi de cetire cu litere cirile.
1. K p É ^  |  H T f  ( í  H A.

K pfţj ^CrjlS’ oyNÍ/rt TÂ t KA ATOT EJIHTOplOA,

iJj'ÄK'Ä’l ÓpHJA HEpWA#H, UJH A A n'ÂAAANT# A# H, R ® J^T IA w p  

T tf f t fp W p ,  UI H NEB’ÂJ^TEAWp. 111H OyN^A ÄOMM

Î|#C  XpitTOC, <I>ÎlOA A#H OyNS’A N * tK ^ T ,  KAfiAí

^ eaa T a t i a  c a#  n ä c h s t , a\ ah  ^ n a h n t i  ^ e t o i ^h r^sh'i h .

l î^AAHNK ^ H N  A Í /m H H * ,  Ä ^ A A H i ^ f ^  A ^E H SpÂ T  £ H N

A^f R'ijjAM , NÄCHST láp* N #  (f)*K^T, HEA £E W (jjlHNiyi 

K# TÁTSA. npIN KApEAE TOATE CA# ( j)»K ^T. KÁpEAE riENTptf 

HOH WMí n Vh , UJH nENTptf A NOACTp* AHÄNT^Hpt CA# 

nOTOjlXT líp lűpH , UJH CA# »jC'rptfnAT y^EA A

CtJjSNT, UIH £H N  M A flA  (jjEHOAp* CA# (jjfcK^T UIM,

IIIh c a#  pacTM rNHT nENTpí? n o h  c t f r iT  I I h a a t  ^ h n  IIÓn t ,

UIH A# ilÄTHMHT UJH CA# ^ rp O n Á T ,  UJH A# JjLRl’A T  A

T f i A  3 H ^ n s  CKpMnTtfptí. IIIh c a #  c V h t  AA lEptOpH, 

UIH üuÁy^E y^’k y^p'kflTA TÁTKAtfií. III H rapXUJH HA CS Hit 

K# /WfcpHpE Cl IK ^E S E  RH1H, UJH AAOpijÍH, A Kfcp#A ^ . n * -  

p’Kq.ít N #  RA (j)H Cíjj&pUJH'r. IÜH _f.TpH' A ^ \ ^ A C(j)«NT, 

ÄOAAN^A £E HIAl^’i  (Jj’ÄK'Ä'rOpICA, KApEAE £EAA TÁT»A t l tfp -  

hÉaa he - f n n p t S ?n'A k#  T á t s a  ujh k#  <j)ÍlOA ÍACTt 

^KHHAT, UJH M üpM T, KÁpEAE A# rp S H T  IlpH II IIpOpűHH. 

•'jWptf OyHA CíjjJ&NT'A CSKOpHHSÁtKS, UJH AllOCTOAHH'fecK* 

EHC'kpHK'í. MípT^pHCECK OyN KOTEíj, - fT p t f  IpTApEA ITÍKÁ- 

TEAWp. í l l |JEnT  -fwfil A p ’k  MÓpi^HAWp. IÜH R I ALţA H ^K ^A ^H , 

HE RA C* C|)ÍE : JÍAAHN,
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2 .  Ä  l C fl p I C Í M * H S T W j l Í S Í .

ß l U H T A ^  C*/V\*N*TWpK5Ab C* CAAAIHI C*AA«HLJA CA, UIH 

K K H ^ b  öté C * M * N A T b ,  O yN A  A# K Í ^ T h  A X N T *  K A A l,  UIH 

CA# K * A K A T b  : UIH FlAClpÍAl H lJIMa V ÍÍ Ul öté A A A N K A Tb .

M p »  » A T A  öté K i ^ T i  n p i  H I A T p » ,  UUH ^ K *  A #  

p * C * p ÍT h  CA# OyCKÁTh, n i N T p t f  K l  H #  AR'k O y M l ^ A A * .

IlfH A A T A  öté K * 2 ^ T  t f lH I IH ,  UIH K p iC K & N ^  C IIH N IH  

Ul A #  ^ . N Í K Á T K .

M p »  A A T A  öté K'AJjtf'rb í lp í  l l » M * H T h  K ^ H b ,  UIH 

K p f C K A N ^  öté tfVAK&V p Ó ^ b  K #  c S V l A l .  ÍÍH'feCT'fe Ş H K & N ^ h  

Ätf C T p H T A T b ,  HÍA Hl Api O y p lK H  £1 Ä t f ^ H T h  C»  ö t é ^ l .

IHM A A ^  ^ T p i K A T A  OyHl N HHIH C » H  l lp l  Ä O A A N ^ A ,  

g H K A N ^ A :  Hl tz ltT l  f lM A ^ A  AHACTA?

M p *  IA A  A ^  ^H C  : fiOAUU R* (ACHT £ A T  Â IJIH T A H -

N l A l  ^ n S p Ä l ^ i l H  A # H  A ^  V V N l^ É ^  : Kip* HIAUipA AAAl^H

i l H A ^ I ,  KA R Î ^ X M ^  t *  Ultf H & ^* , UlH C» N #

^.i4*A'kr*.
M p *  i l H A ^ A  KlCTl a h a c t a : c* a\ & n  i^a  r a r r i  k ^ r a h t S a 

Â H Ä^AAHl^iV.
M p »  H'k £1  A & N r *  KAAl, C A N T  HEH Hl A, Kip*

^ t f i l *  A H ^ A  RH N I  ^ I A R O a V a A. UIH Á  k Wb ä N T ^ A A  £ I A A  

H N ÍM A  AW pA , KA N ^  K ^ M R A  K p i J ^ S N ^ .  C* CI AAä N t S’kICK*.

M p »  H'k £ i  n p i  n V Á ' r p » ,  c x n t , KÁpiM k s h ^  K^

C ^ K ^ p i l  npl 'HM ECKA k S r ä N T ^ A A ,  UUH Ah ÉiJi ÍA p * £ * H H N *  

n K  A&', KÁpVíí K p í ^ A  Í1 A N *  AA U' fip’k w i ,  IUM Rp'kAM 

£ i  f ic r i H T *  c* A ' k n * ^ * .
V

MjJ'A H t i A  Hl AS7 K K ^ ’ t  U1HNM, Áh ÉiJj Í a  C « N T A ,

KÁpVíí Â W ^ A :  HH K #  K O r 'A l j ÍH A l ,  UUH k S  rpHUCHAI, UIH K #  

£ # A h É||MAI A^A\'|'h  AHÉipUA o y M C A S N ^ ,  C* ^ . N ^ K *  UJH 

pO^ECKA £ 1  C » R * p u U H T .
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é j p »  s 'k  ^ i  n p i  n s M S H T  e^ n , ahiijjía c s n t í , KÁpíií

K# H N H M 2  E#M* Ú1H K̂ jtíiTÍ, A ^ H N £  kÍÍbXMT^A *ji.A 
JLjHH, LUH (j)AK pÓ^A «jiTptf pSE^Api.

Luca 8. 5—16.

3 . Ä t C U p t  * » I H 3 " k HI  T A A Î H l ţ H .

O y n  WM ^ 1 E^N H^iW SV AAÍ pC ^ N T  pW IţApS ^ 1- 

iU&pTAT’i ^  CSUJH Á A # «  •fA\n»pSljÍE , WH C* Ci  ,.f.N- 

TOApK*.

IIIh kVijw« n ^  3 'k n i  .cAtfyfi a a i  caai, a- W  ^ a t  Awp

3 -k s f  TAAANljH, -WM Âtf 3 MC IC iT p» ß f i  : N irO l | iT W p H l |H ,

N SNŞ HÓ ió fif NH.

Rlpfc ’i lT Ä lj 'b N I  H A^H ^.A OypA lipt gA, LUH TpHMHC 

COAIE gA, 3 H K * H ^ :  n V RÓaa n p í  AHÍCTA CI /vi­

ii ■ApiLykcii® npicTE n o h .

IIIh a§ <|)Oct k* n ^  ca^ ^.Topc gA, a # * ^  -̂ aaii*- 
p^EJlÁ, Âtf 3 HC CX KIÁ.ME npE CA&’yHAE AH'kAt, KSplvpA 
^E^EC'A ApyHN'rb'A, KA CI IJNI, HHNÍ Hl A# NIT^IjSTWpHT.

IIIh W  RINNT HIA ^HMTÄK», 3 H K * N ^  : AÓ/HNí  TA- 

AÁNT^A T í V  A$? ÄrONHCHT* 3 ^ 4 1  TAAANyfi.

IIIn ratf 3 HC aS n : e n n i , ca&V* e # n x , n i N T p ^ K i  

■f.NTpSi’ Nt/cjHN AIÍ (p o c r  Kpl^HHHOCA, CK AHEH N ^ T 'k p i  

npiCTE 3 l»HE 4ITKIJH.

UlH Âtf HINHT AA ^ÓHA’k, 3 h k s n <\ :  A o a a n i , TA-

AANT^A T * #  A* (fjKlíV'r 4HM4H TAAANLJH.

IIIh a tf  3 HC ujh ahia^ a : ujh r t f  (J)h h  n p i c r i  h h n h h  

HETK14H.

IIIh a a t ^ a W  b e n h t , ^ h k * n ^ :  A o m n i , t a -

AANT^A T K # ,  KÁpt A&AA IJMN#T AITAT -ji.N A VA RA IK .
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K l  MÁM T I M ^ T  £1 T H  NI ,  i l lN T p V  K l  WM W T|

g 'ijif i: mfi h i  n W a h  ntfc, ui£) c k n ip H , h i  n #  a h

C I M I N A T .

I I I h aS’ 3 iu  a # h : ^ h n  r ^ p a  t á  t i  roîo ík^ i k Iv 

C A ^ r i  p'k, ijjiV t a h  ; k i  gtf c* n t  w m  w t i , a # * n ^  h i

N #  AM nWt, U1H C lH ip & N ^  HI N #  AM tiM JSN A T.

A A p l  n l l l ' r p ^  Hí N #  AH £ A T  Â p y H N T ^ A  M l'ítf N l -  

rO lţlT W p H A U ip , Ui H R fN H N ^  g tf, A A Ili <j)H H Ip ^ T  k V  

£OK*.H£l ?
in i i  HIAWp Hl CTÄ ^ i  $ Â l ţ l  A 'iitf 3 1 W : A ^ Á ljH  £EAA

gA TAAÂHt S?A, UiHA ^ALţH HIA^M HI Âpi 3 'kHI TAAANl^H. 

UIÚ ÂK 3H C a S’h , A Ó M N I, AHfAA Api 3 ‘kHÍ TAAANLJH. 

I a T I  B l  3 H K  RÓaÚÍ), K I  T O T A  H IA ^ Ít Hl A p i, íc lR A  

£ & ;  mp £ IA A  HéA Hl N #  A p i, u l i i  Hl A pi A ^A ClRA  ^ IA A  é > .

Luca 19. 12—28.
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